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رییس کمیسیون سرمایه گذاری و تأمین مالی 
اتاق ایران، گفت: طبق بررســی ها ظرفیت اقتصاد 
ایران ۱۰۰۰ میلیارد دلار اســت؛ اما به دلیل نبود 
بهره وری، حدود ســه چهارم این ظرفیت غیرفعال 

است.
به گزارش  سرزمین پویا ، فرشید شکرخدایی، 
رئیس کمیسیون سرمایه گذاری و تأمین مالی اتاق 
ایران اظهار کرد: طبق برنامه های توسعه ای کشور 
-از دوره چهارم به بعد- بهره وری باید یک ســوم 
رشد اقتصادی کشور را تأمین کند. با این حال در 
طول ادوار گذشــته به این شاخص دست نیافتیم 
حتی بهره بهره وری کل عوامل تولید نسبت به ۵۰ 

سال گذشته کاهشی است.
وی با بیان اینکه به اندازه کافی از اعداد و ارقام 

بهره وری در ســال های گذشته درس نیاموختیم، 
افــزود: در برنامه هفتم توســعه نیز برای رشــد 
اقتصادی ۸ درصدی که یک ســوم از آن ناشی از 
بهره  وری باشــد، بند و تبصره آمده است اما نکته 
اینجاســت که در تمام دوره های گذشــته به این 
هدف دســت نیافته ایم و حتــی در برخی دوره ها 
نه تنها رشد بهره وری نداشتیم بلکه با کاهش هم 

مواجه بوده ایم.
شــکرخدایی تصریح کرد: محاســبات مختلف 
نشان می دهد که حداقل ظرفیت اقتصادی کشور 
برای تولید ارزش افزوده یک هزار میلیارد دلار است 
در حالی که تولید ناخالص داخلی در خوش بینانه 
خوشــبینانه ترین حالت ۴۰۰ میلیــارد دلار و در 
بدبینانه تریــن حالــت ۲۵۰ میلیارد دلار اســت. 

بنابراین در شــرایط فعلی به دلیل نبود بهره وری، 
حدود سه چهارم این ظرفیت غیرفعال است.

وی تاکید کرد: بنابراین سیاســت گذار در تراز 
بالا، کســب و کارها در تــراز پایین تر و آموزش و 
پرورش و دانشــگاه ها در تراز فردی نقش اساسی 
دارند که فرهنگ بهره وری را در کشــور بیشــتر 

توسعه دهند. 

رئیس کل سازمان نظام پزشکی با بیان اینکه افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های پزشکی 
حداقل میزان مورد نظر جامعه پزشکی برای سال آینده است، گفت: افزایش تعرفه های 
پزشــکی شــامل مواردی مانند هزینه های هتلینگ، دارو، تجهیزات، نیروی انسانی و 
هزینه های ســرباری و ... می شود؛ در مجموع شاید حدود یک سوم افزایش تعرفه های 

پزشکی از آن پزشک شود.
دکتر محمد رئیس زاده با اشــاره به اینکه افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های پزشــکی 
۱۴۰۳ به تصویب شورای عالی بیمه رسیده است، اظهار کرد: نمایندگان بیمه مرکزی 
جمهوری اسلامی، سازمان تامین اجتماعی،  بیمه سلامت ایران، بیمه نیروهای مسلح، 
سازمان برنامه و بودجه، کمیته امداد، سازمان امور استخدامی، وزارت بهداشت، سازمان 
نظام پزشکی که همگی جزو ذی نفعان به حساب می آیند در شورای عالی بیمه حضور 
دارند. وی با اشــاره به تصویب افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های پزشــکی توسط شورای 
عالی بیمه، خاطرنشــان کرد: با توجه به تورم، اعضای شــورای عالی بیمه بر این باور 
هســتند که افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های پزشکی، کمترین کاری است که می توان 
انجام داد. در حال حاضر نیز مصوبه شورای عالی بیمه به سازمان برنامه و بودجه ارجاع 
داده شده و توسط این سازمان باید به هیات  دولت ارسال شود. نهایتا نیز طبق قانون، 

تعرفه ها باید در دولت تصویب نهایی شده و جهت اجرا ابلاغ شود.
رئیس زاده درباره پیگیری های انجام شده در ارتباط با رشد ۴۶ درصدی تعرفه های 
پزشــکی توضیح داد: با توجه به جلسات و نامه نگاری هایی که با رئیس جمهور و معاون 
اول ایشــان داشــته ایم،  امیدوارم هیات دولت موضوع افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های 

پزشکی را بدون کاهش ابلاغ کند.  
وی با بیان اینکه برخی از بیمه ها با افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های پزشکی مخالف 
هســتند، افزود: برخی از بیمه ها ناهمخوانی افزایش تعرفه های پزشکی با منابع خود را 
مطرح می کنند در حالی که نماینده بیمه مرکزی در جلســه شورای عالی بیمه حضور 

داشته و بیمه ها  موظف هستند از مصوبه و تصمیم بیمه مرکزی تمکین کنند.  
رئیس کل سازمان نظام پزشکی معتقد است که ناهمخوانی میان تعرفه ها و هزینه ها 
سبب شده هزینه ها  به مدت ۱۰ تا ۱۵ سال از جیب جامعه پزشکی باشد و ادامه داد: 
ناهمخوانی تعرفه های پزشــکی دیگر قابل تداوم نیست؛ اگر میزان تعرفه های پزشکی 
غیرواقعی باشد فاصله میان تعرفه واقعی و تعرفه دستوری سبب می شود که هزینه ها از 
جیب مردم و پزشکان باشد. اگر میزان تعرفه های پزشکی واقعی باشد و بیمه ها هزینه ها 
را متقبل شوند، به نفع مردم و جامعه پزشکی است. واقعی شدن تعرفه های پزشکی نه 

تنها به نفع مردم و جامعه است بلکه حزوه سلامت به سامان تر می شود.  
وی با بیان اینکه افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های پزشــکی به معنای افزایش حقوق 
جامعه پزشکی به این میزان نیست، اظهار کرد: حق الزحمه پزشکان، کمترین سهم از 
میزان افزایش تعرفه پزشکی به حساب می آید؛ چرا که افزایش تعرفه ها شامل مواردی 
مانند هزینه های هتلینگ، دارو، تجهیزات، نیروی انســانی و هزینه های ســرباری و ... 

می شود. شاید یک سوم افزایش تعرفه های پزشکی از آن پزشکان شود.
رئیس زاده با اشــاره به میزان رشد دســتمزد جامعه پزشکی طی سال های گذشته 
گفت: در حالی که میانگین رشد دستمزد کارگران طی سال های اخیر ۲۴ درصد است؛ 
حقوق جامعه پزشــکان حدود ۹.۵ درصد طی ۱۲ سال گذشــته افزایش یافته است. 
بررسی میانگین افزایش حقوق پزشکان و کارگران بیانگر این است که حقوق پزشکان 
در مقایسه با حقوق کارگران حدود یک سوم است. شرایط حقوق پزشکان برای جوانان 
جامعه پزشکی غیرقابل قبول است و با حقوقی که دریافت می کنند توانایی اداره زندگی 
خود را ندارند.   رئیس کل ســازمان نظام پزشــکی ادامه داد: با توجه به وضعیت فعلی 
هزینه ها، افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های پزشکی حداقل میزان مورد نظر جامعه پزشکی 
اســت و در شورای عالی بیمه با حضور ذی نفعان به تصویب رسیده و طبق قانون لازم 

است قبل از پایان سال و هرچه سریع تر به تصویب برسد.

معاون پژوهش ســازمان امور مالیاتی کشــور 
با اشــاره به اینکه چه کســانی مشــمول صدور 
صورتحساب الکترونیکی هستند گفت: فروشندگان 
خدمات و کالاهای تک نرخ و همچنین کسانی که 
ســقف ۱۸ میلیارد تومان فروش داشته و از صدور 
صورتحساب معاف هســتند تا پایان سال ۱۴۰۴ 
رسید دستگاه ها و درگاه پرداخت الکترونیکی آنها 
به عنوان صورت حساب الکترونیکی تلقی می شود.

به گزارش  سرزمین پویا ، اشکان هراتی، معاون 
پژوهش ســازمان امور مالیاتی کشــور با اشاره به 
صاحبــان دســتگاه های کارتخوان و مشــمولان 
صدور صورتحســاب الکترونیکی، گفت: به موجب 
قانون تســهیل که در دی ماه سال جاری تصویب 
و نهایی شد، اشــخاص حقیقی و حقوقی ملزم به 

صدور صورتحســاب الکترونیکی هســتند. با این 
حال، کســانی که تا ســقف ۱۸ میلیــارد تومان 
فروش داشــته، یعنی به حدی نرسیده که بتوانند 
صورتحســاب صادر کرده و بــه بیانی از صدور آن 
معاف هســتند، می توانند تا پایان سال ۱۴۰۴ از 
دستگاه های کارتخوان و درگاه پرداخت الکترونیکی 
خود برای صدور صورتحساب الکترونیکی استفاده 
کنند و رسید دستگاه های کارتخوان برای این افراد 

به عنوان صورتحساب الکترونیکی تلقی می شود.
هراتی ادامه داد: بانک مرکزی به موجب قانون 
تســهیل، فاکتورهای دســتگاه های کارتخوان و 
درگاه های پرداخت الکترونیکی را به صورتحساب 

الکترونیکی تبدیل می کند.
معاون پژوهش ســازمان امور مالیاتی کشور در 

پایان با اشاره به فروشندگان با نرخ مالیات و خدمات 
ثابت اظهار کرد: اشخاصی می توانند از دستگاه های 
کارتخوان و درگاه پرداخت الکترونیکی برای صدور 
صورت حساب الکترونیکی استفاده کنند که صرفا 
کالا یــا خدمات تک نرخی )با نرخ مالیات بر ارزش 
افزوده( می فروشند و یا کالا و خدمات با نرخ واحدی 

را عرضه کرده و به فروش می رسانند.

مدیرعامل صندوق تامین خسارت های بدنی بیمه گفت: در حال حاضر ۱۰ 
میلیون موتورســیکلت و دو میلیون خودروی سواری در کشور بیمه شاخص 
ثالث ندارند که امیدواریم با ابزارهای مختلف از جمله سوخت و اعمال جریمه، 

این عدد کاهش پیدا کند:
به گزارش  ســرزمین پویا ؛ مهدی قمصریان با اشــاره به عملکرد صندوق 
تامین خسارت های بدنی بیمه گفت: از ابتدای ۱۴۰۲ تا پایان بهمن ماه بیش از 
۵۳۰۰ میلیارد تومان خسارت پرداخت کردیم که بیش از ۱۵۰۰ میلیارد تومان 

مربوط به تعهدات ماده ۱۳ شخص ثالث است.
وی درباره تعهدات ماده ۱۳ بیمه شخص ثالث توضیح داد: تا قبل از ۱۳۹۵ 
وقتی شــب عید نرخ جدید بیمه اعلام می شد، افراد باید برای بیمه های خود 
الحاقیه می فرستادند که با نرخ جدید بیمه نامه تناسب داشته باشد؛ اما امسال 
بیش از ۷۰۰۰ پرونده تصادف داشتیم که با بیمه نامه های پارسال آمده و سقف 
پوشــش تعهدشان با امسال متفاوت بود. سال گذشته نرخ دیه برای ماه حرام 
۸۰۰ میلیارد تومان بود، اما دیه برای ســال جاری در ماه عادی ۹۰۰ میلیون 
تومان و در ماه حرام ۱۲۰۰ میلیون تومان اســت و این مابه التفاوت عدد قابل 

توجهی است.
مدیرعامل صندوق تامین خسارت های بدنی بیمه ادامه داد: به همین دلیل 
از ریاســت قوه قضاییه خواســتیم که در سال آینده افزایش نرخ دیه نهایتا به 

اندازه سقف ماه حرام امسال باشد برای اینکه بار ملی به ما تحمیل نشود.
قمصریان گفت: برآورد ما از خسارات باقی مانده صندوق تا پایان سال ۶۰۰۰ 
میلیارد تومان اســت و اگر همین روند تصادفات و قربانیان حوادث و افزایش 
نرخ دیه را در نظر بگیریم، صندوق باید سال آینده بین ۸ تا ۱۰ هزار میلیارد 

تومان خسارت پرداخت کند.
وی اظهار کرد: در سال ۱۳۹۲ قانون مجازات اسلامی اصلاح و تبصره ای به 
ماده ۵۵۱ اضافه شد که بر اساس آن مابه التفاوت دیه خانم ها و آقایان در همه 

حوادث توسط صندوق تامین پرداخت می شود.
مدیرعامل صندوق تامین خسارت های بدنی بیمه ادامه داد: ما تا کنون بیش 
از ۳۰۰۰ پرونده داشتیم که ۴۸۳ هزار میلیارد تومان مابه التفاوت دیه زن و مرد 
توسط صندوق پرداخت شد. آخرین مورد به حادثه متروپل آبادان برمی گردد 
کــه هفت نفر از قربانیان حادثه از زنــان بودند. مالک متروپل به پرداخت دیه 

شــرعی محکوم شــده و مابه التفاوت دیه را صندوق پراخت کرد که حدود دو 
میلیارد تومان بود.

قمصریان با بیان اینکه تا ســال گذشته، وسایل نقلیه ریلی مشمول بیمه 
شخص ثالث بودند اما اقدام به خرید پوشش بیمه نمی کردند، گفت: از این رو 
بحث عدم تعیین نــرخ و تعرفه مطرح بود. با پیگیری های ما از وزارت اقتصاد 
و مجموعه بیمه مرکزی، این مصوبه در دولت پس از سال ها به تصویب رسید 
و ابلاغ شــد. باوجود این تا کنون، هنوز شــبکه ریلی، چه برون شهری و چه 
درون شهری، پوشش بیمه شخص ثالث ندارند و تنها پوشش بیمه مسئولیت 

با سقف محدود دارند.
وی با ارائه آماری از وسایل نقلیه  فاقد شخص بیمه ثالث گفت: در حال حاضر 
۱۰ میلیون موتورسیکلت و دو میلیون خودروی سواری در کشور بیمه شاخص 
ثالث ندارند که آمار نگران کننده ای است. البته در صورت صدور بیمه نامه این 
مبلغ از سوی صندوق پرداخت می شود و مردم نیازی به خرید الحاقیه ندارند؛ 
اما امیدواریم با ابزارهای مختلف از جمله ســوخت و اعمال جریمه، این عدد 
کاهش پیدا کند و بیمه شخص ثالث مورد توجه همه قرار گیرد، زیرا با توجه 

به نرخ بیمه، کاملا منطقی و اقتصادی است.

رییس کمیسیون سرمایه گذاری و تأمین مالی اتاق ایران:

ظرفیت اقتصاد ایران ۱۰۰۰ میلیارد دلار است

تاکید نظام پزشکی بر ابلاغ تعرفه های پزشکی ۱۴۰۳ قبل از پایان سال؛

سهم پزشکان از رشد ۴۶ درصدی تعرفه ها چقدر است؟

معاون سازمان مالیاتی پاسخ داد؛

چه کسانی مشمول صدور صورتحساب الکترونیکی هستند؟

مدیر عامل صندوق تأمین خسارت های بدنی:

۱۰ میلیون موتورسیکلت و ۲ میلیون خودرو بیمه شخص ثالث ندارند

رئیس سازمان غذا و دارو 
اعلام کرد؛

 نقدینگی
چالش اساسی 
حوزه دارو 

 معاون وزیر نفت
 در امور پالایش:

به دنبال کاهش 
قاچاق سوخت 

هستیم



رئیس کل بانک مرکزی:

مبادلات داخلی فقط باید ریالی باشد
رئیــس کل بانــک مرکزی ضمن 
تاکید بر اینکه کسی اجازه ندارد برای 
مبادلات کشور از ارز دیگری جز ریال 
استفاده کند، گفت: به دلیل تحریم ها 
به جای ســوئیفت از ابزارهای دیگری 
استفاده می کنیم و ابزار مالی خودمان 
 FATF را داریم، چه اشکالی دارد که

خودمان را داشته باشیم.
به گزارش  سرزمین پویا ، محمدرضا 
فرزین در مراســم اختتامیه دهمین 
همایش ســالانه اقتصاد مقاومتی که 
در بانک مرکزی برگزار شــد، با بیان 
اینکه به  عنوان بانک مرکزی هدف مان 
تقویت ریال اســت، گفت: کشــور ما 
یک کشــور باز از نظر شــاخص های 
اقتصادی است. سهم حجم صادرات و 
واردات مان در GDP و مراودات مالی 
ما با دنیای خارج بالاســت. از آنجا که 
یک کشور باز هستیم دائما تحت تاثیر 
نرخ ارز بر اقتصاد کشور قرار می گیریم.
*نظام تجاری مــا از غرب به 
شــرق رفته اما نظــام مالی مان 

همچنان در غرب است
وی ادامــه داد: قبــل از تحریــم، 
فعالیت هــای تجاری خــود را بدون 
مشــکل انجام می دادیــم و به جای 
مراودات مالی، مراودات تجاری بالایی 
با سایر کشورها داشتیم و تراز ما مثبت 
بوده اســت، تحریم ها باعث شد نقشه 
تجاری ما تغییر کند و نظام تجاری ما 
از غرب به شــرق رفت؛ نقل و انتقال 
ارزی مــا هم به دلیل تحریم ها از نظام 
بانکی خارج شــده و برنامه ریزی برای 
آن سخت تر شده است؛ اما نظام مالی 

ما همچنان در غرب است.
*انتقال نظام رســمی مالی از 

غرب به شرق دشوار است
رئیــس کل بانک مرکــزی با بیان 
اینکــه برای تقویــت حکمرانی ارزی 
بایــد ابزارهای لازم برای نقل و انتقال 
ارزی را تقویت کنیم، گفت: تلاش ما 
این بوده که از این ابزارها برای حفظ 
ســهم تجارت خود اســتفاده کنیم. 
البته ارزیابی کلی نشــان می دهد که 
چندان بد عمل نکردیم. سال گذشته 
نزدیک بــه ۲۰۰ میلیارد دلار تجارت 
ما به صورت رسمی و غیررسمی بوده 
که با توجه به تحریم عدد خوبی است؛ 
اما هنوز نتوانســتیم حضور تخصصی 
حرفــه ای و نهادی مالی خود در غرب 
را به شــرق ببریم. البته شــرایط ما 
تحریمی است و اینکه بخواهیم نظام 
رســمی مالی خود را به شــرق ببریم 

دشوار است.
فرزین گفت: ما بــا غرب مراودات 
سیاسی هم نداریم اما نیروهای مالی 
ما در آنجا حضور دارند. چشم انداز ما 
نشــان نمی دهد که در آینده تجارت 
خــود را با غــرب افزایــش دهیم یا 
مراودات مالی خارج از تجارت داشته 
باشیم. کشورهای شرقی از جمله چین 
و هند تجارت خود را گسترش دادند 
و ما می توانیم با این کشــورها تجارت 
کنیــم. به دلیــل تحریم هــا به جای 
استفاده  ابزارهای دیگری  از  سوئیفت 
می کنیم و ابزار مالی خودمان را داریم، 
چه اشکالی دارد که FATF خودمان 

را هم داشته باشیم؟

وی با بیــان اینکــه بخش عمده 
تجارت با کشــورهای همسایه است، 
افزود: ما هــم با توجه به تاکید دولت 
ســیزدهم و رئیس جمهور بر تقویت 
ارتباط با کشــورهای همســایه، باید 
روابــط مالــی و تجاریت خــود را با 
کشورهای همسایه حوزه شرق بیشتر 
کنیم. این یکــی از لازمه های تقویت 

حکمرانی ارزی ماست.
نرخ  مرجع  باید  مبادله  *مرکز 

ارز باشد
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره 
به نرخ ارز در بازار غیررســمی اظهار 
کــرد: امیــدوارم کاری کنیــم اینکه 
دائما کانال هایی نرخ سازی می کنند و 
هرچه می گذرد هم این کانال ها بیشتر 
می شود، از بین برود و در بانک مرکزی 
مرجعیت ارز باشد. از زمان راه اندازی 
مرکز مبادله طــلا و ارز هدف ما این 
بوده که تابلوهای آن مراجع باشــد و 
تجار ما براساس نرخ های مرکز مبادله، 
معاملات خود را انجام دهند؛ اما هنوز 

با این هدف فاصله داریم. 
فرزین اظهار کرد: ما با ایده آل فاصله 
داریم اما بــا توجه به دانش موجود در 
تیم اقتصادی کشــور، این کار ممکن 
باعث  اقتصادی کشور  است. شــرایط 
شــده مدیران و صاحب نظران خوبی 
داشته باشیم و اگر بتوانیم از دانش همه 
آنها استفاده کنیم، می توانیم بسیاری از 
مسائل کشــور را حل کنیم. در حوزه 
ارز دائما در تحریــم و تهدید بودیم و 
کارشناسان و دانش خوبی شکل گرفته 

و اتفاقات خوبی می تواند بیفتد. 

سراسر  در  بانک  *50شــعبه 
جهان داریم

تجارت  درحــوزه  داد:  ادامه  وی 
هم همین اســت. اینکه توانســتیم 
در شــرایط تحریمی ســهم تجارت 
خود را بالا نگه داریم، یک موفقیت 
است. اگرچه باید نقاط ضعف خود را 
برطرف کنیم امــا نقاط قوت خوبی 
هم داریم. در حال حاضر ۵۰ شعبه 
بانک در سراســر جهــان داریم، در 
لندن ســه شــعبه داریم و با وجود 
هر عامــل محدودکننــده، به دنبال 
رفع مشــکلات هســتیم. ما دنبال 
توسعه هســتیم و نمی خواهیم مرز 
بکشیم؛ از این رو هرچه روابط مالی 
و بین المللی خود را توســعه دهیم 
می توانیــم در جهت منافع کشــور 

استفاده کنیم.

*جریانی در کشور شکل گرفته که 
دائما حکمرانی ریال را تضعیف می کند

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به 
حکمرانی ریال گفت: جریانی در کشور 
شکل گرفته که دائما حکمرانی ریال 
را تضعیف می کند. ارزهای کشــورها 
هم جانشــین زیادی پیدا کردند که 
می توانــد تهدیــد کند. بــرای مثال 
رمزارزها می توانند جایگزین پول ملی 
یک کشور باشــند و این یک تهدید 
اســت. این موضوع باعث می شود که 
مبادله با ریال پرهزینه باشد و ریال ما 
آســیب می بیند. ما نباید از حکمرانی 
ریال غافل باشــیم، پول ما ریال است 
و اگر ریال تضعیف شــود، اقتصاد ما 
تضعیف می شــود و کل نظــام مالی 
ما آســیب می بیند، به همین  دلیل 
حکمرانی ریال بسیار با اهمیت است. 

*کســی اجازه نــدارد برای 
مبادلات کشور از ارز دیگری جز 

ریال استفاده کند
فرزیــن با بیان اینکــه ما با برخی 
کشــورها می توانیم با ریــال مبادله 
کنیم، افزود: باید ریال را تقویت کنیم. 
ما مرزبان ریال هســتیم نه دلار. ریال 
جایگزین پیدا کرده است؛ اینکه صنفی 
بــرای مبادلات از طــلا دلار و رمزارز 
استفاده کند، درســت نیست. کسی 
اجازه ندارد برای مبادلات کشور از ارز 
دیگری جز ریال استفاده کند. صحبت 
کردن از ارز باعث تضعیف ریال شــده 
است. اگر ریال حاکم باشد می توانیم 
را  توســعه ای  احکام  بگیریم،  مالیات 
دنبال کنیم و در دنیا سطح تجارتمان 
را توســعه دهیم؛ بنابراین باید ریال را 

تقویت کنیم.

معاون وزیر صمت با اشــاره به اینکه 
بر اســاس آمار ۱۰ ماهه ۱۴۰۲، نسبت 
به ســال ۱۴۰۱، ۳۰ درصد رشد تولید 
ماشین آلات معدنی و راهسازی داشتیم 
گفت: هــر جایی که نیاز در داخل داریم 
تولید را افزایش داده و ســپس به صمت 

صادراتی شدن می رویم.
ســید محمد موســوی اظهار کرد: 
میــراث دار یــک دهه عــدم تحرک و 
عــدم جدیت در تولید بودیــم. مثلا در 
حوزه ماشــین آلات راهسازی و معدنی 
شرکت های بزرگی مثل هپکو  و برخی 
شرکت های دیگر به دلیل واگذاری های 
غلطی که در زمان خصوصی ســازی به 
افراد نااهل  شد، دچار رکورد شده بودند. 
وی افزود: آمار تولید سال ۱۴۰۰ به عدد 
۱۷۰۰ رسیده بود. برآوردها نشان از ۱۵ 
هزار ماشین آلات فرســوده راهسازی و 
معدنی در کشــور بود. حرکت جهشــی 
برای سال ۱۴۰۱ برنامه ریزی شد و شاهد 
افزایش تولید ۱۰۰ درصدی در این حوزه 

بودیم. در سال ۱۴۰۱ علاوه بر هپکو ۱۰ 
شــرکت فعال بخش خصوصــی در این 
حوزه فعالیت کردند و حاصل دســتاورد 
آنها تولید ۳۵۰۰ ماشــین آلات معدنی 
و راهسازی در ســال ۱۴۰۱ بود. معاون 
صنایع ماشین آلات و تجهیزات تصریح 
کرد: همین برنامه رشــد را برای ســال 
۱۴۰۲ برنامه ریزی کردیم. بر اساس آمار 
۱۰ ماهه، ۳۰ درصد رشد تولید ماشین 
آلات معدنی و راهســازی در سال۱۴۰۲ 
نســبت به ســال ۱۴۰۱ داشــتیم. وی 
در ادامــه گفت: برنامه داریــم ۱۵ هزار 
ماشین آلات راهسازی و معدنی فرسوده 
را نوســازی کنیم و ســپس به ســمت 
صادراتی شدن این محصولات برویم. به 
تبع اینکــه در حال حاضر نیاز در داخل 
داریم صادرات انجام نمی شــود. در این 
حوزه هر جایی کــه تولید داخل نداریم 
اجازه واردات می دهیم. اعلام می کنیم  
که ضمن حمایت از تولید ماشین آلات 
در داخل کشور آنجایی که تولید نداریم 

اجازه واردات دهیم و دست معدن کاران 
را از ماشین آلات پرکنیم.

موســوی در پاسخ به اینکه در بخش 
تولیــد ماشــین آلات کشــاورزی چه 
اقداماتی انجام شــده اســت؟ گفت: در 
حوزه تراکتور  در ســال ۱۴۰۱ نه تنها 
تولید نیاز کشور را کاملا تامین کرد، بلکه 
در سال ۱۴۰۲ صادرکننده شدیم و اجزا 
و قطعات و تراکتور کامل صادر می کنیم. 
تاکنون نیز ۲۲ میلیون دلار تراکتور صادر 

کردیم.

رئیس سازمان هواپیمایی:

بلیت هواپیما امسال گران نمی شود
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه برنامه ای برای 
افزایش قیمــت بلیت هواپیما تا پایان ســال نداریم، گفت: ما در 
شورای عالی هواپیمایی کاملا موافقیم نرخ سوخت واقعی شود. اما 
نظام و کشــور باید بپذیرد که درآن صورت قیمت تمام شده بلیت 

نمی تواند تابع نرخ گذاری مشخص شده باشد.
محمد محمدی بخش درباره یارانه ســوخت هواپیما بیان کرد: 
نرخ ســوخت باید واقعی شــود و این درخواســت دولت و حتی 
شرکت های هواپیمایی است؛ اما در حال حاضر تنها مزیت رقابتی 
شــرکت های هواپیمایی ایرانی، در جنگ نابرابر حوزه هوانوردی، 
همین یارانه سوخت است، زیرا همه دنیا به شرکت های هواپیمایی 
کمک می کنند. این تعریف یا کمک نقدی اســت یا به روش های 

دیگر.
وی ادامه داد: ما در یک جدول نرخ تمام شده قیمت هواپیما را تعیین کردیم، همچنین نرخ حساسیت قیمت سوخت به نرخ 
بلیت هواپیما را مشخص کردیم؛ یعنی اگر قیمت سوخت ۶۰۰ تومان با بیشتر باشد، خروجی آن مشخص است. ما در شورای عالی 
هواپیمایی کاملا موافقیم که این نرخ واقعی شود. اما نظام و کشور باید بپذیرد که قیمت تمام شده بلیت نمی تواند تابع نرخ گذاری 
مشخص شده باشد، یعنی نسبت نرخ حساسیت سوخت به نرخ بلیت باید رعایت شود.     معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
همه بزرگان نظام برای تصمیم گیری این موضوع مهم جلســه می گذارند، گفت: این تصمیم دلایل و اثرات متعددی می تواند بر 
صنعت و اقتصاد داشته باشد که محاسن و معایبی هم دارد که باید در کمیسیون اقتصادی دولت به عنوان مرجع تصمیم گیر این 

موضوع بررسی شود تا تصمیم نهایی گرفته شده و به تایید رئیس جمهور برسد و ابلاغ شود.

معاون وزیر صمت:

تولید ماشین آلات معدنی و راهسازی ۳۰ درصد رشد یافت

رییس شــورای جهانی صنایع دستی که به همراه جمعی از هنرمندان کشورهای 
دیگر برای حضور در جشــنواره بین المللی صنایع دستی و هنرهای سنتی فجر )سرو 

سیمین ۸( حضور پیدا کرده بود، در حاشیه نمایشگاه با خبرنگاران گفت وگو کرد. 
سعد القدومی در ابتدا ضمن ابراز خرسندی نسبت به حضور در جشنواره بین المللی 
صنایع دستی و هنرهای سنتی فجر، گفت: انجمن میراث فرهنگی نزدیک به ۶۰ سال 
است که در حال فعالیت است. هدف این انجمن تنها توسعه صنایع دستی نیست و در 

کنار آن به حفظ صنایع دستی به صورت ملی نیز اهمیت می دهد.
او گفت: بین سال های ۲۰۱۱ تا ۲۰۱۲ پلی ارتباطی میان میراث فرهنگی بین الملل 
و میراث فرهنگی ایران شــکل گرفت. آن زمان مادر من در کشــور کویت رییس این 
انجمن بود. این انجمن تمام تلاش خود را کرده که پلی ارتباطی میان صنایع دســتی 

کشورهای مختلف دنیا، به ویژه در خاورمیانه ایجاد کند.
القدومی توضیح داد: این انجمن که در کشــور کویت تشــکیل شده بین پنج قاره 
ارتباط ایجاد کرده و تلاش شــده است که تاریخ ایران و هنرمندانش به جامعه جهانی 
شناســانده شوند و فعالیت بین المللی داشته باشند. این می تواند راهی بسیاری عالی 

باشد برای اینکه صنایع دستی ایران تبلیغات جهانی داشته باشد. 
رییس شــورای جهانی صنایع دســتی ادامه داد: انجمن دو هدف عمده را به طور 
خاص دنبال می کند و اولین هدف آن ایجاد شهر صنایع دستی است. در زمان حضور 
مادرِ من از ســال ۲۰۱۲ این فعالیت ها شــروع و نسبت به ایران توجه ویژه ای شد. در 
سراسر جهان شهر و روستاهای جهانی شناسایی و ثبت جهانی شدند. از سمت ایران 
نیــز تقاضایی برای حضــور در هیات ژوری این انجمن بود و تا ۲۰۲۱ برای بررســی 
شهرهای ایرانی سفرهایی به ایران انجام شد. داوران بین المللی از چهار زمینه شهرها 

را ارزیابی کردند. 
او افزود: دومین فعالیت این انجمن جایزه بهترین صنایع دســتی است؛ از سرتاسر 
دنیا برای این انجمن صنایع دســتی فرستاده می شود تا جایزه دریافت کنند. اهمیتی 

ندارد که اثر هنری با چه تکنیکی ایجاد شده باشد و فقط مهم است که با دست ساخته 
شده باشد. 

وی اظهار کرد: سازمان میراث فرهنگی ایران به ۶۷ هزار هنرمند در سرتاسر ایران 
دسترسی دارد و برای معرفی آنان به انجمن ما تلاش کرده است. از سر تا سر ایران هر 
کسی می تواند برای ثبت اطلاعاتش در انجمن اقدام کند؛ برای اهدای جایزه هنرمندان 
هم آثار خود را به انجمن ارسال خواهند کرد و هیات ژوری بهترین را انتخاب می کند. 
القدومی ادامه داد: این انجمن مستقل از یونسکو است اما هر آنچه که ما تایید کنیم 
از سوی یونسکو نیز مورد تایید خواهد بود. سازمان یونسکو از طریق سازمان ما می تواند 
متوجه شــود که چه آثاری ثبت بین الملل شده است. اگر در واقع تاییدیه ما را داشته 

باشید از طریق تایید ما در یونسکو نیز به رسمیت شناخته خواهید شد.
او گفت: شهر جهانی صنایع دستی پروژه اولیه برای یونسکو بود که بعداً تغییر کرد. 
هر دو پروژه ـ ایجاد شهر صنایع دستی و اهدای جایزه بهترین صنایع دستی ـ را بعد از 

تغییر اهداف یونسکو ادامه دادیم. یکی از اهداف ما حفظ سنت هاست و اینکه مطمئن 
باشیم برای ایجاد صنایع دستی از محصولات ارگانیک استفاده می شود. 

سعد القدومی در توضیح آثار برگزیده از سوی این انجمن گفت: انجمن ما حق دارد 
که آثار را نگه دارد و بر همین اساس در ازبکستان موزه ای داریم که ۱۵۰ اثر در آن به 
نمایش گذاشته شده است. با شرکت در این رویداد هر کسی که مدرک دریافت کند 

می تواند راحت تر در سایر مسابقات شرکت کند.
رییس شــورای جهانی صنایع دستی درباره آثاری که در موزه به نمایش درآمدند، 
گفت: آثار نگهداری شــده در موزه به دلیل تلاش های مادرم و در واقع به نوعی هدیه 
ایشــان بوده است. ایشــان معتقد بودند هنرها نباید ارتباطی با سیاست، نژاد و عقاید 

داشته باشد.
او افزود: تا قبل از ســال ۲۰۱۲ ایران مشــکلات زیادی داشت؛ چراکه سیاست در 
جامعه صنایع دســتی مداخلات زیادی داشت. تا به تلاش های زیادی صورت گرفته تا 
اینکه این آثار در سطح جهانی ثبت شوند. در حقیقت فارغ از سیاست به اثر هنری و 

تاریخ ورود شده است.
القدومی گفت: در ســفر قبلی که مادرم به ایران آمده بــود از تبریز به اصفهان و 
همین طور مشهد سفر کرد؛ چرا که ایشان می خواستند که بعضی شهرها را ثبت جهانی 

کنند. در ۱۲ سال گذشته، مادر من به همه جهان سر زد.
او درباره علت نقش کمرنگ ایران در برندینگ جهانی تاکید کرد: متاسفانه مشکل 
شما نیستید، مشکلی که وجود دارد ذهنیت های خارجی است. سازمان میراث فرهنگی 
ایران مشتاق است که هنرمندان بین المللی را دعوت کند اما متاسفانه در ذهن برخی 
این نگاه وجود دارد که اگر به ایران سفر کنند، ممکن است با محدودیت روبه رو شوند 

یا بعدا به آن ها ویزا ندهند؛ البته اجازه دهید بگویم اوضاع دارد بهتر می شود. 
رییس شورای جهانی صنایع دستی با اشاره جشنواره صنایع دستی فجر اظهار کرد: 
در این فستیوال دو مساله من را به شدت تحت تأثیر قرار داد. اولین اتفاقی که افتاد در 

افتتاحیه، رژه ای از سوی دانشجویان و کسانی که برای بزرگداشت صنایع دستی آمده 
بودند صورت گرفت. صنایع دستی باید در سرتاسر جهان زنده نگه داشته شود. تا پیش 
از این، صنایع دستی در ایران به شکل سنتی انجام می شد اما به صورت آکادمیک در 
دانشگاه ها دنبال می شود و این امر می تواند به زنده ماندن صنایع دستی منجر شود. 

باید از هر طریق ممکن به زنده ماندن صنایع دستی کمک شود. 
القدومی گفت: جامعه ایران جامعه ای جوان اســت که در واقع به ســمت آموزش 
آکادمیک پیش می رود و اتفاقی که برای صنایع دستی افتاده نیز این است که حال به 
صورت آکادمیک انجام می شود. استادِ دانشگاهی گفت مجله دیجیتال صنایع دستی را 
طراحی کرده است تا در دسترس جامعه جهانی قرار گیرد. در گذشته آموزش صنایع 

دستی در دانشگاه کمتر بود اما تا مقطع دکتری نیز پیش رفته است.
او در پاســخ به این سوال که گفته می شــود که پاکستانی و هندی ها دارند نقش 
فرش های ما را می بافند و با بحران فروش فرش مواجه هســتیم آیا نمی توان فرش را 
به عنوان یک کالای فرهنگی و هنری دید؟ گفت: مساله کپی کردن، موضوعی جهانی 
است و فقط مربوط به فرش ایران نیست اما موضوع این است که جامعه جهانی، فرش 
ایرانی را به خوبی می شناســد و می تواند تشخیص دهد که فرش ایرانی است یا کپی 
از فرش ایرانی اســت. یک انجمن نیمه خصوصی فرش در تهران فعالیت می کند که با 

تمام دنیا همکاری می کند.  
او گفت: من تمام این فعالیت ها را به خاطر مادرم ادامه می دهم، ایشــان به غیر از 
اینکه یک ادیب بزرگ بودند ذهن ریاضی داشــتند و رابطه قوی میان ریاضیات و هنر 
وجود دارد. جمله معروف ایشان این بود که بدون هنرمندان صنایع دستی و هنر صنایع 
دستی در سراسر جهان هیچ تمدنی اتفاق نمی افتاد. تمدن ها به واسطه افرادی ایجاد 
شــده که با فلزها، فرش و ... ایجاد شده و لایق این هستند که در بهترین مقام ها قرار 
گیرند؛ این ســابقه ۷ و ۸ هزار ساله دارد. یکی از اهداف مادر من این بود که این هنر 

حفظ شود و کسانی که فعالیت می کنند در بالاترین جایگاه قرار گیرند.

ایران با بحران فروش فرش مواجه است؟

معاون وزیر جهاد کشاورزی: به دنبال آبیاری هوشمند در مزارع هستیم
معاون امور آب وخاک وزارت جهادکشــاورزی ضمن تاکید بر اســتفاده از آبیاری هوشمند از رفع موانع صادراتی خدمات فنی - مهندسی به کشور عراق خبر داد. صفدر نیازی شهرکی با بیان اینکه بارش های خوبی در 
روزهای اخیر به خصوص در غرب کشور داشتیم، گفت: در استان های ایلام، کرمانشاه وچهارمحال و بختیاری بارش تا ۲۰۰میلی متر  هم داشتیم. در استان تهران نیز ۱۸میلی متر بارش اندازه گیری شده است که امیدواریم 
این بارش ها ادامه دار باشد. وی افزود: این برای بخش کشاورزی برای کشاورزان و دیم کاران اتفاق بسیار خوبی است. نیازی تصریح کرد: ۳۰دی آیین نامه خاک بعد از مدت زیادی توسط دولت تصویب و ابلاغ شد که در 
آن تکالیف زیادی نیز برعهده ما گذاشته شده است. کارگروه ها و وظایف  متعددی تعیین و برعهده  وزارت جهادکشاورزی، محیط زیست، وزارت کشور و وزارت نیرو گذاشته شده است. در آنجا به آلودگی خاک و تخریب 
خاک پرداخته شده و اگر تخریب خاک توسط دستگاه های اجرایی   یا اشخاص حقیقی و حقوقی انجام شود، مواردی در آن دیده شده است که باید آن را به حالت اول بازگرداند. وی در ادامه گفت: در این خصوص جلسات 
متعددی با استانداران گذاشتیم و مکاتباتی نیز صورت گرفته و این آیین نامه به استانها نیز ابلاغ شد. معاون امور آب و خاک وزارت جهادکشاورزی با بیان اینکه آلودگی و تخریب خاک خیلی بی صدا است، گفت: امیدواریم 

این آیین نامه به رفع مشکلاتی که در حوزه خاک ایجاد می شود، کمک کند.

مدیرکل دفتر راهبری تهیه طرح های شرکت بازآفرینی شهری ایران:

بسته تشــویقی نوسازی در ۳۷۴ شهر اجرایی شد
مدیرکل دفتر راهبری تهیه طرح های شــرکت بازآفرینی شهری ایران، با بیان 
اینکه بسته تشویقی کالبدی در ۳۷۴ شهر اجرایی شد از اجرای ۱۰۰ درصدی این 
بسته تشویقی در اســتان های اصفهان، البرز، چهارمحال و بختیاری، شرق استان 
ســمنان و کرمانشاه خبر داد. محمد مهدی نوروزیان گفت: بسته تشویقی کالبدی 
۱۹بندی در ۲۲۱ شهر اجرایی می شود و ۱۵۳ شهر نیز بسته تشویقی بومی خود را 
تدوین کرده اند که در مجموع در ۳۷۴ شهر بسته تشویقی کالبدی اجرایی می شود. 
همچنین در یک هفته، ۹ شــهر در خراسان رضوی و ۵ شهر در استان خوزستان 
نیز بســته تشویقی بومی خود را به تصویب رسانده اند. مدیرکل دفتر راهبری تهیه 
طرح های شرکت بازآفرینی ایران، با تاکید بر این که بسته تشویقی کالبدی آخرین 
اصلاحیه طرح تفصیلی شــهرها اســت، عنوان کرد: متولی اصلی اجرای بسته های 
تشویقی شهرداری ها هســتند و عدم اجرای این بسته ترک فعل محسوب شده و 
پیگیرد قانونی به همراه خواهد داشــت. ضمن این که برنده اصلی اجرای این بسته 

بعد از مردم شهرداری ها هستند، زیرا با کمترین هزینه شهرشان نوسازی می شود.

رئیس کل گمرک خبر داد؛

تجارت ۵۵ میلیارد دلاری ایران با ۱۵ کشور همسایه
رئیس کل گمرک ایران اعلام کرد: حجم مبادلات تجاری کشورمان در ۱۱ ماهه 
ســال جاری با کشورهای همسایه با ۲.۵ درصد افزایش به رقم ۵۵ میلیارد و ۲۷۵ 

میلیون دلار رسید.
محمــد رضوانی فر، معاون وزیر اقتصاد گفت: از مجموع مبادلات تجاری ایران با 
کشورهای همسایه ۲۵ میلیارد و ۸۴۴ میلیون دلار آن به صادرات و ۲۹ میلیارد و 

۴۳۱ میلیون دلار به واردات اختصاص داشته است.
به گفته وی، صادرات ایران به کشورهای همسایه در ۱۱ ماهه سال جاری نسبت 
به مدت مشابه سال قبل از لحاظ وزن سه درصد و از حیث ارزش ۹ درصد کاهش 
و واردات از کشــورهای همسایه در این مدت از حیث وزن و ارزش به ترتیب ۱۱ و 

۱۵ درصد افزایش نشان می دهد.
رئیس کل گمرک با اشاره به اینکه در ۱۱ ماهه سال جاری ارزش صادرات ایران 
به هشت کشور همســایه با کاهش و با هفت کشور دیگر همسایه با افزایش روبرو 
بوده است، اظهار کرد: در این مدت ارزش صادرات ایران به کشور های عراق، ترکیه، 
جمهوری آذربایجان، ترکمنستان، ارمنســتان، کویت، قطر و عربستان سعودی با 
کاهش و با کشورهای امارات متحده عربی، پاکستان، افغانستان، عمان، فدراسیون 

روسیه، قزاقستان و بحرین با افزایش روبرو بوده است.
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه در ۱۱ ماهه سال جاری در بین کشورهای 
همســایه واردات کالا به لحاظ ارزش از کشــورهای بحرین، قزاقستان، پاکستان و 
کویت کاهش داشته است، افزود: در این مدت بیشترین میزان درصد افزایش واردات 
به لحاظ ارزشی از بین کشورهای همسایه به ارمنستان، عراق، ترکمنستان، قطر و 

فدراسیون روسیه اختصاص داشت.
وی گفت: میزان وزنی واردات از کشورهای همسایه در ۱۱ ماهه سال جاری ۲۱ 
میلیون و ۴۳۲ هزار تن و میزان وزنی صادرات به کشورهای همسایه ۶۷ میلیون و 

۱۰۸ هزار تن بوده است.

معاون بانک مرکزی:

 گواهی سپرده خاص 
به بهبود متغیرهای اقتصادی کمک می کند

معــاون اقتصادی بانک مرکزی گفت: گواهی ســپرده خاص یکــی از ابزارهای 
سیاســت پولی اســت. این ابزار می تواند به بهبود متغیرهای پولی و تحقق هدف 

گذاری ها در مسیرهای در نظر گرفته شده کمک کند. 
به گزارش  سرزمین پویا ، محمد شیریجیان با بیان اینکه این ابزار یکی از روش 
هایی اســت که می تواند به صورت هدفمند بــه تأمین مالی بنگاه ها کمک کند، 
تصریح کرد: بدین معنا که تأمین مالی ســرمایه در گردش بنگاه ها به واسطه این 
ابزار می تواند انجام شود، چراکه تقریباً ۸۲ درصد تسهیلاتی که در شبکه بانکی به 
بخش صنعت پرداخت می شود،  برای سرمایه در گردش بنگاه هاست و در مجموع 
حدود ۶۵ درصد تســهیلات بانکی برای سرمایه در گردش است.  معاون اقتصادی 
بانک مرکزی خاطرنشان کرد: براین اساس بانک مرکزی برای استفاده از ابزار گواهی 
سپرده خاص برای تأمین سرمایه در گردش بنگاه ها برنامه ریزی کرد به این صورت 
که گواهی سپرده خاص برای بنگاه ها و پروژه های مشخص منتشر می شود و این 

منابع تجهیز شده صرف تامین مالی بنگاه های متقاضی می شود. 
وی در توضیح نرخ سود این اوراق گفت: نرخ سود اوراق گواهی سپرده  براساس 
بازدهی پروژه ها تعیین می شود و به واسطه آن مشارکت واقعی بین سرمایه گذار و 

تأمین مالی شونده برقرار می شود.
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جزئیاتی از پرونده بابک زنجانی و بازگشت بدهی های او به کشور
قوه قضاییه در پی اظهارات رئیس 
قوه قضاییه درباره بازگشت بدهی های 
بابک زنجانی به کشــور، اطلاعیه ای 

منتشر کرد.
در این اطلاعیه آمده است:

یکی  زنجانــی،  بابک  پرونــده ی 
از پرونده هــای مهــم اقتصادی دهه 
گذشته کشــور بوده که همواره مورد 

توجه افکار عمومی قرار داشته است.
از اوایــل دهه ۹۰ شمســی و در 
ظالمانه  تحریم هــای  اوج  گیری  ایام 
علیه جمهوری اســلامی ایران، بابک 
زنجانی به دلیل برخورداری از برخی 
ظرفیت ها و دسترســی های ویژه در 
خارج از کشــور، همکاری با بعضی از 
نهادها و دســتگاه ها از جمله وزارت 

نفت را آغاز کرد.
زنجانی، امــا در دی ماه ۱۳۹۲ با 
شکایت وزارت نفت، بازداشت و پس 

از طی مراحل قضایی محاکمه شد. 
موضــوع شــکایت وزارت نفت از 

بابک زنجانی عبارت بود از: 
عــدم پرداخت وجــوه حاصل از 
محموله های نفتــی دریافتی و عدم 
عودت ارزهایی کــه جهت پرداخت 
بدهــی وزارت نفت بــه پیمانکاران 

خارجی در اختیارش قرار داشت. 
اتهاماتی مانند  بــا  وی همچنین 

پول شویی، کلاه برداری و جعل اسناد 
نیز روبرو شده بود.

در نهایــت و پس از بررســی های 
همه جانبه قضایی کــه طبق قانون 
در تمامی مراحل، همــراه با حضور 
وکیــل بابک زنجانی انجام می شــد، 
دادگاه بدوی در اواخر سال ۹۴، حکم 
محکومیت وی را صادر کرد و نام برده 
به اتهام افســاد فی الارض از طریق 
تشکیل شبکه سازمان یافته به اعدام و 
ردمال به میزان یک میلیارد و نهصد 
و شصت و هفت میلیون و پانصد هزار 
یورو در حــق وزارت نفت جمهوری 

اسلامی محکوم شد.
با اعتراض بابک زنجانی و وکلای او 
و بعد از طی مراحل قضایی، این حکم 
در دیوان عالی کشــور، مورد بررسی 
قرار گرفت و در آذرماه ۱۳۹۵، دیوان 
ضمن تأیید و ابرام حکم دادگاه بدوی، 
در دادنامــه صادره این نکته را اضافه 

کرد: 
»بدیهی است در صورت استرداد 
اموال و جبران خسارات وارده و اظهار 
ندامــت و پشــیمانی و توبه، محکوم 
علیه استحقاق برخورداری از مقررات 
ذیل ماده ۱۱۴ قانون مجازات اسلامی 

را خواهد داشت«.
در طول ســال های بعد از صدور 

حکم، بــا وجود تلاش هــای صورت 
گرفته برای بازگشت اموال زنجانی از 
خارج کشور به داخل، به دلیل برخی 
موانع نظیر شــرایط سختِ تحریمی 
و البته عدم تاییــد اظهارات محکوم 
علیه توســط هیئت های کارشناسی 
اعزامی در زمینه بعضی از اموالی که 
ادعا می کرد در خارج از کشــور دارد، 
این اقدامات نتیجــه مطلوبی در پی 
نداشــت و تنها حدود یک چهارم از 
کل بدهی های او، از محل شناســایی 
و سپس اقدامات قانونی صورت گرفته 
برای مصــادره اموال وی در ایران، به 

بیت  المال بازگردانده شد.
با توجه به نگاه قاطع رئیس دستگاه 
قضا درباره لزوم پیگیری و روشن شدن 
وضعیت اموال متهم در خارج از ایران 
و امکان یا عدم امکان بازگشت آن ها 
به کشور، در اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ با 
ابلاغ ویژه حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای، یکی از قضات مجرب 
دادگستری استان تهران که از ابتدا در 
جریان پیگیری های این پرونده نقش 

داشت بر موضوع متمرکز شد.
در این مرحلــه و در پی تاکیدات 
رئیس قــوه قضاییه، به محکوم علیه، 
فرصتی با بازه زمانی مشــخص داده 
میشود تا تکلیف بازگرداندن بدهی ها 

را مشخص کند.
بر همین اســاس و در پی تعامل 
سازنده ایجادشده بین دستگاه قضایی 
و سازمان اطلاعات سپاه، اموال بابک 
زنجانی با همکاری خودش در خارج 
از کشور شناسایی و اطلاعات جدیدی 
از دارایی های او در اختیار مسئولین 

پرونده قرار می گیرد.
اطلاعات به دســت آمده بلافاصله 
مــورد ارزیابی قضایی قــرار گرفته و 
پس از تایید صحت آن و طی مراحل 
کارشناسی دقیق درباره ارزش گذاری 
این دارایی هــا، طراحی مجموعه ای 
از راهکارهــای پیچیــده اطلاعاتی و 
حقوقی در دستور کار قرار می گیرد 
تا امکان بازگشــت موفق و کامل این 

اموال به داخل کشور فراهم شود.
در نتیجه این اقدامات شبانه روزی، 
محموله ای معــادل بدهی های ارزی 
بابک زنجانی در بهمن ماه ۱۴۰۲، در 
چند مرحله توسط سازمان اطلاعات 
ســپاه وارد کشور شــده و در اختیار 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی قرار 
می گیرد تا پشتوانه ای قابل اتکا برای 

ذخایر ارزی کشور باشد.
در برآورد اولیه کارشناسان، ارزش 
دارایی های وارد شــده به کشــور با 
احتســاب اموال قبلی مصادره شده، 

مجموعاً از مبلغ بدهی بابک زنجانی 
و خســارات وارده بیشــتر است که 
البته با دستور رئیس قوه قضائیه این 
ارزیابی های کارشناسی در حال ادامه 

است.
در پایان تاکید می شود آنچه منجر 
به حل این پروندهی مهم و پیچیده 
و بازگشــت اموال ملت بزرگ ایران 
به کشــور شد، لطف و عنایت الهی و 
صبر و استقامت و همچنین تلاش ها و 
همکاری های صمیمانه گروه مشترک 

قضایی و دســتگاه های اطلاعاتی بود 
که ســعی کردند حقوق مردم عزیز و 
سرافراز ایرانِ اسلامی را استیفا کنند.

ایــن تجربه و الگــو در به نتیجه 
رســاندن تمامی پرونده های مفاسد 
اقتصادی ادامه خواهد داشــت و قوه 
دســتگاه های  همکاری  بــا  قضاییه 
اطلاعاتی و امنیتی، مصمم اســت تا 
ضمن اجــرای عدالت، همواره حقوقِ 
ملت بزرگ و صبــور ایران را محقق 

کنند. 

 آمادگی مرکز ملی فضای مجازی 
برای ارتقای امنیت کسب وکارهای اینترنتی

رییس مرکز ملی فضای مجازی از کمک به صاحبان کسب وکارهای مجازی برای 
ایجاد امنیت خبر داد.

محمدامین آقا میری رییس مرکز ملی فضای مجازی با حضور در دومین همایش 
کســب و کارهای مجازی که روز گذشــته در هتل ارم برگزار شد؛ضمن تبریک ایام 
شــعبانیه گفت: مسئله ای که ما درگیر آن هستیم توسعه زیست بوم فضای مجازی 

است که هم برای امروز و هم برای فردای کشور اهمیت دارد.
رییس مرکز ملی فضای مجازی ادامه داد: ما هرچقدر زیست بوم توسعه و تقویت 
شود و خدمات و فرصت جدید ایجاد  شود به نفع همه است و فرصتی برای اقتصاد 

ماست که کارافرینی و توسعه صورت گیرد.
آقا میری ادامه داد: چند هفته گذشــته مصوبه حریم خصوصی ابلاغ شــد و در 
خدمت عده ای از شما بودیم و نکات فنی تشریح شد و برای تکمیل از نظرات استفاده 
می شود.  وی گفت: ابلاغیه جدیدی در جهت تقویت و مزیت بخشی و رقابت پذیری 
و فرصت ســازی برای خدمات ارائه شد که بیشتر جنبه اقتصادی و خدماتی زیست 
بومی دارد. وی افزود: تصمیم جدیدی در مورد درآمد داریم که تولید کننده محتوا از 

دیده شدن محتوای خود در فضای مجازی بهره اقتصادی ببرند.
رییس مرکز ملی فضای مجازی ادامه داد: با توسعه کسب وکارهای مجازی در کل 
کشــورها در چند سال آینده این خدمات دهنده ها شریک دولت می شوند و برخی 
از خدمات دولت ها را این مجازی ها ارائه خواهند کرد که بســیار جذاب تر و بهینه 
خواهد بود. آقامیری گفت: امنیت بسیار در این حوزه هم از نظر کاربر برای اطلاعات 
شخصی و هم از نظر صاحب شغل برای زیرساخت ها اهمیت دارد و خیال دو طرف 
از این بابت راحت باشــد. وی افزود: مردم نباید دچار گرفتاری  شوند و اگر سکویی 
دچار مشکل شــود عده بسیاری اسیب می بینند بنابراین برای دولت ها نیز امنیت 

اهمیت دارد.
رییس مرکز ملی فضای مجازی درباره اقدامات انجام شده ادامه داد: سامانه هویت 

ایرانیان را ثبت احوال را رونمایی کرد و ابزارهای امنیت توسعه پیدا کرد.
آقامیری با اشاره به ارتقای سامانه های موجود به روشی که به کار کسب وکارهای 
نوین آید، گفت: ما سعی می کنیم این سیستم های سنتی را زودتر و بهتر ارتقا دهیم.

وی افزود: ایجاد امنیت مسئولیت خود کسب وکارها است ولی سایر نهادها نیز برای 
کمک حضور دارند و شریک راهبردی یکدیگر هستند.

آخرین نتایج حساب های ملی فصلی مرکز آمار 
ایران، نشــان از رشد ۵.۱ درصد محصول ناخالص 
داخلی با نفــت و ۲.۵ درصد محصــول ناخالص 

داخلی بدون نفت در پاییز ۱۴۰۲ دارد.
به گزارش  ســرزمین پویا ، بر اســاس آخرین 
نتایج حســاب های ملی فصلی مرکز آمار ایران، 
محصول ناخالص داخلی )GDP( به قیمت ثابت 
سال ۱۳۹۰ در پاییز ســال ۱۴۰۲ به رقم ۲۱۹۶ 
هزار میلیارد ریال با نفــت و ۱۸۵۶ هزار میلیارد 
ریال بدون احتساب نفت رسیده است، در حالی که 
رقم مذکور در مدت مشابه سال قبل با نفت ۲۰۸۹ 
هزار میلیارد ریال و بدون نفت ۱۸۱۰ هزار میلیارد 
ریال بوده که نشان از رشد ۵.۱ درصدی محصول 
ناخالص داخلی با نفــت و ۲.۵ درصدی محصول 
ناخالص داخلی بدون نفت در پاییز ســال ۱۴۰۲ 

دارد.
نتایج محاســبات حاکی از آن است که رشته 
فعالیت های گروه کشــاورزی ۰.۱ -درصد )شامل 
زیر بخش هــای زراعــت و باغــداری، دامداری، 
جنــگل داری و ماهیگیری(، گروه صنایع و معادن 
۹.۶ درصد )شــامل: اســتخراج نفت خــام و گاز 
طبیعی ۸.۲۱ ، ســایر معــادن ۳.۰ ، صنعت ۳.۱، 
انــرژی منفــی ۶.۵ و ســاختمان ۴.۰ درصد( و 

فعالیت های گــروه خدمات ۶.۴ درصد )شــامل 
زیربخش های عمده و خرده فروشــی، فعالیت های 
خدماتی مربوط به تأمین جــا و غذا، حمل ونقل، 
انبارداری، پست، اطلاعات و ارتباطات، فعالیت های 
مالی و بیمه، مستغلات ، کرایه و خدمات کسب وکار 
و دامپزشکی، اداره امور عمومی و خدمات شهری، 
آموزش، فعالیت های مربوط به ســلامت انســان 
و مــددکاری اجتماعی و ســایر خدمات عمومی، 
اجتماعی، شخصی و خانگی( نسبت به پاییز سال 

۱۴۰۱ رشد داشته است.
در روش هزینه یــا مخارج، GDP از مجموع 
اجــزاء تقاضای نهایی به دســت می آیــد. اجزاء 
تقاضای نهایی به پنج ســر فصــل مصرف نهایی 
خصوصی، مصرف نهایی دولت، تشــکیل سرمایه 
ثابت ناخالص، خالص صادرات و تغییر در موجودی 

انبار و اشتباهات آماری تفکیک می شود.
بررسی روند رشد اجزای تقاضای نهایی در پاییز 
سال ۱۴۰۲ نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان 
می دهــد، هزینه مصرف نهایی معادل ۱.۳ درصد، 
هزینه مصرف نهایی دولت رشــدی معادل ۷.۱۶ 
درصد، تشکیل سرمایه ثابت ناخالص ۴.۳ درصد، 
صادرات کالا و خدمات ۷.۱۳ درصد و واردات کالا 
و خدمات نیز معادل ۱.۱۶ درصد، افزایش داشته 

است.
در روش هزینه یــا مخارج، GDP از مجموع 
اجــزاء تقاضای نهایی به دســت می آیــد. اجزاء 
تقاضای نهایی به پنج ســر فصــل مصرف نهایی 
خصوصی، مصرف نهایی دولت، تشــکیل سرمایه 
ثابت ناخالص، خالص صادرات و تغییر در موجودی 
انبار و اشــتباهات آماری تفکیک می شود. بررسی 
روند رشــد اجزای تقاضای نهایی در پاییز ســال 
۱۴۰۲ نســبت به مدت مشابه ســال قبل نشان 
می دهــد، هزینه مصرف نهایی معادل ۱.۳ درصد، 
هزینه مصرف نهایی دولت رشــدی معادل ۷.۱۶ 
درصد، تشکیل سرمایه ثابت ناخالص ۴.۳ درصد، 
صادرات کالا و خدمات ۷.۱۳ درصد و واردات کالا 
و خدمات نیز معادل ۱.۱۶ درصد، افزایش داشته 

است.

وراث متوفیان سهام عدالت از طریق شعب ۴ بانک 
و دفاتر ۴۴ کارگزاری منتخب در سراســر کشور می 
توانند انتقال سریع و رایگان اصل و سود سهام عدالت 
متوفیان را تا قبل از روز ۱۰ اســفند ماه ســال جاری 
انجام دهند تا سود این سهام را تا پایان امسال دریافت 
کنند. تمامی خدمات مربوط به انتقال ســهام عدالت 
متوفیان به وراث در ۴ بانک و ۴۴ کارگزاری منتخب 
به صورت رایگان اســت و نیازی به پرداخت هیچ گونه 

وجهی نیست.
وراث متوفیان سهام عدالت بعد از مراجعه به درگاه 
 »ddn.csdiran.ir« ذینفعان بازار سرمایه به آدرس
و مشخص شدن زمان تشکیل پرونده برای آغاز فرایند 
انتقال سهام متوفیان سهام عدالت به وراث می بایست 
بــه بانک های »ملی، ملــت، پارســیان و تجارت« و 
کارگزاری هــای منتخب از جملــه »معاملات آرتان، 
توسعه فردا، آتیه، سهام پژوهان، دانایان پارس، آبتین 
استاک، توسعه اندیشه دانا، آرمان تدبیر نقش جهان، 
شاخص سهام، ســهم آشنا، ساوآفرین، سرمایه گذاری 
ملی، آراد ایرانیان، فارابی، هامرز، آسمان، نماد شاهدان، 
آگاه، مبین سرمایه، مفید، نهایت نگر، پویان، هوشمند 
رابین، شهر، تدبیرگران فردا، کاریزما، اندیشه و بینش 
پیشــرو، بازار ســهام، ملل پویا، آرمون بورس، آپادانا، 

اقتصاد بیدار، خبرگان، کالای خاورمیانه، بانک سامان، 
رفاه، ســپه، پاسارگاد، انصار، تجارت، ملت و پارسیان، 

ملی و کارآفرین« مراجعه کنند.
*نحوه انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث

ایــن گــزارش می افزاید، بــا راه اندازی ســامانه 
»میراث« در ۱۵ آبان ماه سال جاری از سوی شرکت 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه که با 
حضور مجید عشــقی، رئیس سازمان و بورس و اوراق 
بهادار در حاشیه نمایشــگاه کیش اینوکس رونمایی 
شــد، انتقال ســهام عدالت متوفیان به وراث تسهیل 
شد. افزون بر این، یکی از وراث که حتما باید سجامی 
شده باشد در ابتدا باید به درگاه یکپارچه ذینفعان بازار 
ســرمایه به آدرس »ddn.csdiran.ir« وارد شوند 
و در گام بعدی با ورود به بخش »امور ســهام عدالت 
متوفی« و با وارد کردن کدملی و تاریخ تولد متوفی در 
بخش »استعلام نوبت تشکیل پرونده« نسبت به زمان 
فرارسیدن تشکیل پرونده و نوع دارایی متوفی آگاهی 
لازم را کســب کرده، پس از آن در صورت تائید زمان 
تشکیل پرونده می توانند به هر یک از دفاتر کارگزاری 
و بانک های منتخب مراجعه کنند و در پایان نیز پس از 
تشکیل پرونده در یکی از دفاتر، امکان پیگیری پرونده 
از طریق بخش »اســتعلام وضعیت پرونده« در درگاه 

یکپارچه برای تمامی وراث، قابل مشاهده خواهد بود.
*مدارک لازم برای تشکیل پرونده

برپایه گزارش سنا، وراث پیش از مراجعه به دفاتر 
کارگزاری یا شعب بانک های مورد تایید سپرده گذاری 
مرکزی و تسویه وجوه باید به یکی از دفاتر اعلام شده، 

نسبت به ارائه مدارک ذیل اقدام کنند:
۱- تصویــر کارت ملی و صفحه اول شناســنامه 

متوفی
۲- اصل یا تصویر برابر با اصل کارت ملی و صفحه 
اول شناســنامه تمامی وراث تعیینی در گواهی حصر 
وراثت )با این توضیح که رسید متقاضی کارت ملی و 
یا گواهی شماره ملی ممهور به مهر سازمان ثبت احوال 

می تواند جایگزین کارت ملی باشد.(
۳- اصل یا تصویر برابر با اصل گواهی حصر وراثت 
متوفی )شایان ذکر ا ست در صورتی که مادر در عداد 
وراث باشد؛ مستنبط از بند ب ماده ۸۹۲ قانون مدنی 
جهت کنترل حاجب، صفحات شناســنامه مربوط به 

تعداد فرزندان پدر و مادر متوفی نیز الزامی است.(
۴- در صورتی که متوفی دارای وصیت نامه رسمی 
باشــد که در گواهی حصر وراثت نیز به آن اشاره شده 
است، ارائه اصل یا تصویر برابر با اصل وصیت نامه نیز 

ضروری است.

مرکز آمار اعلام کرد؛

رشد اقتصادی پاییز ۵.۱ درصد شد

معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرســازی 
بــا اعلام اجرای ۲ میلیــون و ۲۴۴ هزار واحد نهضت ملی 
مسکن در کشور از تکمیل و تحویل ۴۰۰ هزار واحد نهضت 
ملی مســکن و واحدهای مسکونی مهر در دولت سیزدهم 

خبر داد.
هادی عباسی اصل معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و 
شهرسازی در نشست خبری که در ساختمان دادمان برگزار 
شد به سوالات خبرنگاران در خصوص اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن، تکمیل واحدهای مســکن مهر و همچنین 

سیاستگذاری های مختلف در این بخش پاسخ داد.
*۱۱۷ هزار واحد مسکن مهر در دولت سیزدهم 

تکمیل و تحویل متقاضیان شد
معاون وزیر راه و شهرســازی در خصــوص واحدهای 
باقیمانده مســکن مهر گفت: در دولت ســیزدهم تکمیل 
واحدهای باقیمانده مسکن مهر به ۱۱۷ هزار واحد رسیده 
اســت و بیش از ۱۳۰ هزار واحد مسکونی دیگر باقیمانده 
است که در برنامه تکمیل قرار دارد و تلاش دولت سیزدهم 
تکمیل واحدهای باقیمانده مســکن مهــر در کنار احداث 

واحدهای طرح نهضت ملی مسکن است.
*2 میلیون و 2۴۴ هزار واحد نهضت ملی مسکن 

در سراسر کشور در حال ساخت است
عباســی اصلی ادامه داد: احداث واحدهای طرح نهضت 
ملی مســکن به ۲ میلیون و ۲۴۴ هزار واحد رسیده است 
که این واحدها در شــکل های مختلف از جمله واگذاری 
زمین، انبوه ســازی، خودمالکی و واگذاری زمین به گروه 
های ســاخت و همچنین واگذاری زمین برای اجرای طرح 

جوانی جمعیت در حال اجراست.
این مقام مســئول در وزارت راه و شهرســازی در بیان 
جزئیات احداث واحدهای طرح نهضت ملی مسکن توضیح 
داد: از ۲ میلیــون و ۲۴۴ هــزار واحد در حال اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن، ۶۷ هزار واحد مســکونی مختص به 
واگذاری زمین در طــرح جوانی جمعیت، ۲۸۸ هزار واحد 
واگــذاری زمین به گروه های ســاخت یک تا ســه نفره 
اســت. همچنین، ۶۶۴ هزار واحد نیز با نظارت وزارت راه و 

شهرسازی توسط انبوه سازان در حال ساخت است.
به گفته وی، از ۵۰۰ هزار واحد مسکونی نیروهای مسلح 
نیــز ۲۲۹ هزار واحد در حال ســاخت اســت و واحدهای 
مسکونی در حال نوسازی در بافت های فرسوده نیز به ۲۲۴ 
هزار واحد رسیده است. همچنین تسهیلات خودمالکی نیز 
به ۱۸۳ هزار مالک پرداخت شــده است و این تعداد واحد 

خودمالکی نیز در سراسر کشور در حال ساخت است.

نتایج اجرای پایش محیط کسب و کار بخش تعاون در پاییز 
امســال از بهبود نســبی و اندک وضعیت محیط کسب و کار 
تعاون حکایت دارد. بهبود فضای کسب و کار یکی از مهمترین 
راهبردهای توسعه اقتصادی هر کشور به شمار می رود و هرچه 
محیط کســب و کار شرایط بهتری داشته باشد، بهره مندی از 
فرصت های کارآفرینی بیشــتر خواهد شد که نتیجه آن خلق 

ارزش و ثروت برای جامعه است.
محیط کســب و کار شــامل مجموعه عواملی است که بر 
عملکرد یــا اداره بنگاه های اقتصادی موثر هســتند اما تقریباً 
خارج از کنترل مدیران بنگاه ها قرار دارند. عواملی نظیر قوانین 
و مقــررات، میــزان بارندگی و فرهنــگ کاری در هر منطقه 
جغرافیایی و در هر رشــته کاری و نیز در طول زمان متفاوت 

هستند.
بر اســاس ماده ۴ قانون بهبود فضای کســب و کار، اتاق ها 
موظفند جهت اطلاع سیاســتگذاران از وضعیت محیط کسب 
و کار کشــور، شاخص های ملی محیط کسب و کار در ایران را 
تدوین و به طور سالانه و فصلی حسب مورد به تفکیک استانها، 
بخشها و فعالیتهای اقتصادی، سنجش و اعلام کنند؛ بر همین 
اساس اجرای طرح پایش شاخص های ملی محیط کسب و کار 
با همکاری اتاق های تعاون، بازرگانی و اصناف از بهمن ماه سال 

۱۳۹۵ به اجرا درآمده است.
به موجب نتایج اجرای بیســت و نهمین دوره پایش محیط 
کســب و کار بخش تعاون )پاییز ۱۴۰۲( شاخص ملی بخش 
تعاون با کاهش جزئی در مقایسه با فصل گذشته، بهبود اندکی 
در وضعیت محیط کسب و کار نشان می دهد و همچنان حاکی 

از تداوم وضعیت نامناسب محیط کسب و کار است.

طبق گــزارش اتاق تعاون ایران، رقم شــاخص ملی بخش 
تعاون، ۵.۹۳ بوده )بدترین نمره ارزیابی۱۰( که با کاهش جزئی 
در مقایســه با فصل گذشته که ۶.۰۵ بوده است، نشان دهنده 
بهبود بسیار ناچیز در وضعیت محیط کسب و کار است.هرچند 
از زمســتان ۱۴۰۱ تغییرات بســیار ناچیزی در فرآیند بهبود 
فضای کسب و کار دیده شده است اما طبق نظر کارشناسان و 
فعالان اقتصادی، این تغییرات اثر چندانی بر روند بهبود وضعیت 
کسب و کار نداشته است؛ بنابراین رشد و رونق تولید، نیازمند 
شتاب دهی در رفع موانع تولید بر سر راه فعالان اقتصادی است.

ایــن گزارش از نتایــج اجرای پایش محیط کســب و کار 
تعاون در پاییز امسال، دشواری تأمین مالی از بانک ها، غیرقابل 
پیش بینــی بودن و تغییرات قیمت مــواد اولیه و محصولات و 
بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه های اجرایی ناظر 
بر کسب و کار را نامناسب ترین مولفه های محیط کسب و کار 
بخش تعاون و مناســب ترین مولفه ها را محدودیت دسترسی 
به آب، محدودیت دسترســی به حامل هــای انرژی )برق، گاز، 
گازوئیل( و نحوه اســتقبال مشتریان از نوآوری و ابتکار در ارائه 

خدمات و محصول عنوان کرده است.

 اجرای واحدهای نهضت ملی مسکن 
به ۲ میلیون و ۲۴۴ هزار واحد رسید

 بهبود اندک محیط کسب و کار تعاون 
در پاییز امسال

استفاده از یارانه تشویقی هیچ پیش شرطی ندارد
درحالی همزمان با اجرای طرح کالابرگ الکترویک بازار پیامک های جعلی در خصوص یارانه گرم شده است که مشاور معاون رفاهی و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مردم هشدار داد که این پیامک ها 
»جعلی« بوده و به هیچ عنوان وارد لینک های ارسالی نشوند. سیدرضا یحیوی در این باره اظهار کرد: استفاده از طرح فجرانه کالابرگ الکترونیک هیچ پیش شرطی ندارد و اگر فروشگاهی برای استفاده مردم از اعتبار تشویقی 
کالابرگ الکترونیک پیش شرطی می گذارد، این موضوع تخلف محسوب می شود )برای مثال ممکن است مغازه داری و یا فروشگاهی شرط بهره مندی از کالابرگ را خرید بخشی از سایر اجناس مغازه ذکر کند و یا مراجعه 
کننده را مجبور کند به شرط خرید تا مبلغی خاص از مغازه می تواند از کالابرگ خود استفاده کند(.  وی در همین راستا از مردم خواست تخلفات فروشگاهی را به سامانه ۱۲۴ وزارت صمت یا تعزیرات گزارش دهند. مشاور 
معاون رفاهی و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه از نظر شبکه ای و زیرساختی این طرح مشکلی ندارد و مشمولان می توانند با روال تعیین شده خرید خود را انجام دهند، درخصوص ارسال 
پیامک های جعلی یارانه معیشتی، توضیح داد: اخیرا گزارشاتی درخصوص ارسال برخی پیامک ها در این زمینه مطرح می شود؛ مردم توجه کنند که این پیامک های جعلی است و به هیچ عنوان وارد لینک های ارسالی نشوند.

مدیرعامل شرکت شهربان 
شــهرداری  حریم بــان  و 
تهران از اضافه شــدن آیتم 
ملی  درگاه  به  دستفروشــی 
مجوزها در آینده نزدیک خبر 
داد و گفت: افراد می توانند با 
انتخــاب موقعیت مکانی که 
شــهرداری تهران در اختیار 
آنهــا می گذارد بــه فعالیت 

دستفروشی ادامه دهند.
مســعود رنجبریان در خصوص رفع سد معبر پایتخت در ایام پایانی سال، 
گفت: موضوع رفع ســد معبر باید برای کل سال باشد و اینکه الزاما فقط در 
ایام پایانی سال موضوع مورد توجه قرار گیرد، یک کار مقطعی است؛ لذا باید 
برای کل ایام سال هماهنگی های لازم صورت گیرد که خوشبختانه برای سال 

جاری پیش بینی های لازم صورت گرفته است.
وی اضافه کرد: با هماهنگی که از ســوی شــرکت ســاماندهی صنایع و 
مشــاغل شهر تهران با وزارت تعاون درباره درگاه ملی مجوزها صورت گرفته 
در این ســامانه یک آیتم در نظر گرفته خواهد شد تا کسانی که می خواهند 

دستفروشی کنند با طی مراحلی تأییدیه، مجوز لازم را اخذ کند.
مدیرعامل شرکت شهربان و حریم بان شهرداری تهران ادامه داد: افراد در 
صــورت اخذ تأییدیه می توانند انتخاب کنند که در کدام موقعیت مکانی که 
شــهرداری در اختیار گذاشته فعالیت کنند و با ثبت این درخواست کارهای 
اولیه انجام خواهد شــد و پس از اخذ مجوز می توانند در قالب ساماندهی به 
فعالیت خود ادامه دهنــد. وی تاکید کرد: در حال حاضر کارهای اولیه برای 
اضافه شدن این آیتم در سامانه درگاه ملی مجوزها انجام شده و با رونمایی آن 

این موضوع به صورت اساسی حل و فصل خواهد شد. 

 اضافه شدن آیتم »دستفروشی« 
به درگاه ملی مجوزها در آینده نزدیک

برای دریافت سود و اصل سهام عدالت؛ 

وراث متوفیان تا ۱۰ اسفند ماه فرصت دارند

خبر

خبر
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ســخنگوی قــوه قضاییــه گفت: 
مدیرعامل شــرکت کوروش کمپانی 
۵ ماه قبل و پیــش از اینکه ضابطان 
نســبت به این موضــوع ورود کنند و 
پرونده ای برای این شــرکت تشکیل 

شود از کشور خارج شده است.
قوه  ســخنگوی  ستایشی  مسعود 
قضاییه درباره پرونده کوروش کمپانی 
گفت: شــرکت مــورد بحــث با اخذ 
مبالغی مبادرت به فروش محصولات 
الکترونیکی همچون گوشی های ایفون 
و سامسونگ و سایر محصولات داشته 

است. 
وی با بیان اینکه تاکنون آمار دقیقی 
از دریافت کننــدگان این محصولات 
بررســی ها نشان  افزود:  ندارد،  وجود 
می دهد، تعداد قابــل توجهی از افراد 
این محصــولات را خریداری کرده اند 
و تعــداد زیــاد دیگری نیــز که این 
محصولات را که خریدند هنوز کالایی 

دریافت نکرده اند. 
ســخنگوی قوه قضاییه با اشاره به 
روند قضایی رســیدگی به این پرونده 
گفت: از آبان ماه سال جاری رسیدگی 
به این موضوع بر اســاس گزارش های 
واصله از سوی ضابطان خاص صورت 
شروع شده و وزارت اطلاعات گزارش 

دهنده این پرونده بوده است. 
 ستایشی ادامه داد: مدیر عامل این 
شــرکت، ۵ ماه قبل و پیش از اینکه 
ضابطان نســبت به این موضوع ورود 

کننــد و پرونده ای برای این شــرکت 
تشکیل شود از کشور خارج شده است. 
سخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: 
مدیرعامل شرکت کوروش کمپانی به 
اتهام کلاهبرداری تحت تعقیب است 
و اموال منقول این شــرکت در نقاط 
مختلف کشــور ماننــد قایق هایی در 
جزیره کیش شناسایی و توقیف شده 

است. 
وی اضافه کرد: یکی از منســوبان 
مدیرعامــل این شــرکت، بــه اتهام 
معاونت در بزه کلاهبرداری بازداشت 
شده است و تمهیدات لازم نسبت به 
اقلامی که مربوط به مدیرعامل شرکت 
بوده و این فرد در صدد فروش و انتقال 

آن ها بوده، صورت گرفته است. 
ستایشــی با بیان اینکه تا دو هفته 
گذشــته هیچگونــه شــکایتی علیه 
مدیرعامل و این شــرکت نداشته ایم، 
گفت: ۲۸ بهمن ماه با دســتور مقام 
قضایی صالح، بنری نصب شــد تا اگر 
کسی از این شرکت شــکایتی دارد، 
شکایت خود را با اسناد و ادله به پلیس 

تخصصی مربوطه تسلیم کند. 
سخنگوی قوه قضاییه با بیان اینکه 
تاکنون هزار و ۵۰۰ نفر در تهران علیه 
این شرکت شکایت کرده اند، گفت: این 
پرونده در دســت رسیدگی است و به 
مــردم اطمینان می دهیم که با اقتدار 
در کمترین زمان نسبت به شناسایی 
اموال این شرکت، متهمان و استرداد 

اموال به مالباختگان با همکاری مردم 
اقدام خواهیم کرد. 

ستایشی با اشــاره به خروج متهم 
اصلی این شــرکت از کشــور گفت: 
بازگرداندن  برای  قانونی  پیگیری های 
وی به کشور صورت گرفته و اقدامات 
موثــری بــرای جمع آوری اســناد و 
مــدارک لازم به عمل آمــده و قطعا 
اموال شرکت، معاونان مدیرعامل نیز با 
قاطعیت و ضابطه مند توقیف می شوند. 
وی با اشــاره به برخی چهره های 
هنری و ورزشی که در فضای مجازی 
اقدام به تبلیغ این شــرکت کرده اند، 
گفت: متاسفانه تعدادی از چهره های 
مطرح هنری و ورزشی کشور برای این 
شــرکت در فضای مجازی مبادرت به 
تبلیغاتی ناصحیح کرده اند که در جلب 
اعتماد شهروندان موثر بوده است که 
بر اســاس قانون باید مبالغی که برای 
تبلیغات این شرکت دریافت کردند را 
به صندوق دولت برگردانند و این روند 

ادامه دارد. 
ســخنگوی قوه قضاییه با اشــاره 
بــه پیگیری این پرونــده در ناحیه ۵ 
دادســرای عمومی و انقــلاب تهران 
گفت: چنانچــه اموال این شــرکت، 
شناســایی و توقیف شــود با برنامه 
ریزی درســت برای توزیع اموال بین 
مردم  می شــود.  اقدام  مالباختــگان 
می تواننــد اطلاعات خود نســبت به 
اموال منقول و غیر منقول این شرکت 

را به مراجع ذیربط اطلاع دهند. 
وی افــزود: هم اکنــون در مرحله 
اخذ شــکایت مالباختــگان و جمع 
آوری اسناد موجود درباره این پرونده 

هستیم. 
سخنگوی قوه قضاییه درباره ترک 
فعل های احتمالی صورت گرفته درباره 
این شــرکت نیز گفت: باید تحقیقات 
لازم انجام شود تا اگر تقصیری درباره 
اعطای مجوز فعالیت به این شــرکت 

صورت گرفته مشخص شود.
وی گفت: باید مشــخص شود که 
آیا نظارت های قانونی لازم انجام شده 

اســت یا خیر؟ تا با اســتفاده از نتایج 
اتخاذ  را  تحقیقات، تصمیمــات لازم 

کنیم. 
ستایشــی با اشــاره به اینکه قوه 
قضاییه برای استرداد اموال مالباختگان 
این پرونــده نهایت توجــه را دارد و 
پشتیبان مردم اســت، گفت: از مردم 
گذاری های  ســرمایه  در  می خواهیم 
خود نسبت به موضوع آن و همچنین 
اشخاص حقیقی و حقوقی درگیر در 
ان شناخت کافی پیدا کنند و سرمایه 
و دارایی خود را در معرض سوءاستفاده 

قرار ندهند.

وی با اشاره به اینکه شرکتی به نام 
»کوروش کمپانی« در اداره کل ثبت 
شــرکت ها تاکنون ثبت نشده است، 
گفت: تنها شــرکتی به نــام کوروش 
پردازان آی سا با مسئولیت محدود با 
شماره ثبت مشخص، در ۸ بهمن سال 

۹۹ به ثبت رسیده است. 
ســخنگوی قوه قضاییــه در پایان 
گفت: مدیرعامل این شرکت، خدمت 
وظیفه عمومی را انجام نداده اســت. 
البتــه برای تاســیس شــرکت ها و 
موسســات نیاز به اخــذ کارت پایان 

خدمت نیست.

معاون وزیر کار و رفاه تشریح کرد؛

طراحی سند کاهش آسیب های اجتماعی 
درجامعه کار

معاون فرهنگــی و اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از طراحی ســند 
کاهــش آســیب های اجتماعی در جامعــه کار و تولید خبر داد و گفــت: باتوجه به 
ماموریت هایی مانند صیانت از نیروی کار، نشــاط و ســلامت جامعه کارگری مسئله 
اصلی ماســت لذا در کنار ورزش و برنامه های فرهنگی، موضوع کاهش آســیب های 

اجتماعی دغدغه اصلی است.
محمد چکشــیان با بیان اینکه در کارخانجات، دغدغه ای در حوزه آســیب های 
اجتماعــی از جملــه بحث ســلامت روان، راه اندازی خانه های بهداشــت کارگری و 
ایســتگاه های بهگر وجود دارد، گفت: خانه های بهداشــت در بنگاه های ۵۰ تا ۵۰۰ 
نفره و ایســتگاه های بهگر بنگاه هــای ۲۰ تا ۵۰ نفره اســت. در این بخش مراکزی 
راه اندازی می شود که موضوعات آسیب های اجتماعی، سلامت روان، سلامت جسمی 
و آموزش های لازم با همکاری وزارت بهداشــت، معاونت فرهنگی وزارت رفاه و تامین 
اجتماعی پیگیری می شــود. وی با بیان اینکه از دیگر اتفاقاتی که در این مجموعه ها 
رخ می دهد بحث آموزش های پیشگیری از آسیب های اجتماعی و به ویژه مواد مخدر 
است، تاکید کرد: در دولت سیزدهم، ۱۰ هزار و ۹۶۸ دوره آموزشی برگزار شده است 

که نسبت به گذشته با رشد پنج برابری دوره ها همراه بوده است.
معــاون فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه با اشــاره 
به موضوع آســیب های اجتماعی، تصریح کرد: محیط هــای کاری به دلیل برخی از 
مشکلات و مسائلی مانند سختی کار، فاصله از خانواده ها و همچنین در برخی بخش ها 
آســیب های اجتماعی بیشتر از متوسط جامعه است و این مخصوص ایران نیست لذا 
باتوجه به ماموریت هایی مانند صیانت از نیروی کار، نشاط و سلامت جامعه کارگری 
مسئله اصلی ماست لذا در کنار ورزش و برنامه های فرهنگی، موضوع کاهش آسبیهای 
اجتماعی دغدغه اصلی است و سند کاهش آسیب های اجتماعی در جامعه کار و تولید 

را نیز در این مدت طراحی کردیم که متناسب با آن کار پیش می رود.
چکشیان در ادامه درباره غربالگری  اعتیاد در جامعه کارگری نیز گفت: چندین سال 
اســت که پیمایش خوبی در این زمینه صورت نگرفته است و اکنون یکی از برنامه ها 
انجام پیمایش های جدید است که امید است این پیمایش اطلاعات وزارتخانه را درباره 
مســائل آســیب ها و دلایل آنها به روز کند. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در 
چه نوع محیط هایی شــیوع اعتیاد در جامعه کارگری بیشــتر است؟، توضیح داد: در 
محیط هایی مانند مناطق ویژه که کار ســخت تر، سنگین تر و با خانواده فاصله داشته 
باشند. حضور خانواده بخشی از آسیب ها را کاهش می دهد. طبیعتا کار باید آسیب های 

اجتماعی را کاهش دهد اما در بخش هایی که کار خاص است، این رقم بالا می رود.

سرپرست ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
شهر تهران با اعلام اینکه بســیاری از تاکسیرانان برای 
دریافت تنها مدل خودروی داخلی موجود، یک سال در 
صف انتظار تحویل قرار دارند، گفت: بر اساس پیگیری ها، 
قرار شد شرکت خودروساز فرآیند واگذاری این خودروها 

را تسریع کند.
شادی مالکی از حرکت سازمان تاکسیرانی به سمت 
هوشمندسازی در قالب برنامه ای هدفمند با این اعتقاد 
که فعالیت ناوگان و نظارت بر آن باید به  صورت هوشمند 
انجام شــود، خبر داد و افزود: با شرکت کنترل ترافیک، 
مذاکراتی داشته ایم تا از طریق دوربین های پلاک خوان 
در پایانه ها، نظارت سنتی از طریق عامل انسانی را حذف 

کنیم.
وی بــا تأکید بر اینکــه برای ارتقاء و کیفی ســازی 
خدمات تاکسیرانی به کمک و همراهی مناطق نیاز داریم 
تا با همکفری و خرد جمعی، مسائل و مشکلات موجود 
در خطوط، پایانه ها و مناطق را یک به یک بررسی و رفع 
کنیم، گفت: اعتقاد داریم، اغلب خودروهایی که در حال 
حاضر به عنوان تاکسی در سطح شهر تردد می کنند، از 
ظاهر مناسبی برخوردار نیستند و وضعیت آنها رضایت 

شهروندان را جلب نمی کند. 
*  امــکان پرداخت آنلاین کرایه، اختلاف بین 

تاکسیرانان و مسافران را کاهش می دهد
مالکی با اشــاره به اینکه راننده ای که با مســائل و 

مشکلات فراوانی روبه روست، انگیزه ای برای شرکت در 
دوره های آموزشــی و همراهی با سیاست های سازمان 
تاکســیرانی ندارد و از ایــن رو، ابتدا باید تا جای ممکن 
برای رفع دغدغه های تاکسیرانان بکوشیم و انگیزه لازم را 
در آنها ایجاد کنیم، اظهار کرد: یکی از اقدامات ضروری 
که می تواند اختلافات بین رانندگان و مسافران را کاهش 
دهد، موضوع پرداخت کرایه به  صورت آنلاین اســت که 
باید زیرساخت مناســب آن را فراهم کنیم و اگر انتظار 
داریم رانندگان تاکسی در تاکسی های اینترنتی فعالیت 
نکنند، باید شــرایط مناسبی را برای فعالیت آنها فراهم 

کنیم.
وی بــا اشــاره به اعتمــاد اکثر شــهروندان به برند 
تاکسیرانی به عنوان سرمایه ای عظیم برای این سازمان، 
یادآور شــد: به همین دلیل، ورود سازمان تاکسیرانی به 
فعالیت در عرصه تاکســی های اینترنتی را به دقت مورد 
مطالعه و آسیب شناســی قرار می دهیم و در صورت نیاز 
به فعالیت در این حوزه، زیرساخت مناسب آن را فراهم 

می کنیم.
مالکی با بیــان اینکه علاوه بر اهــداف بلندمدت و 
برنامه های تحولی، با هــدف بهبود وضع موجود ناوگان 
تاکســیرانی، قراردادی را برای بهسازی تاکسی ها با ارائه 
تسهیلات و خدمات مناسب، منعقد خواهیم کرد، تصریح 
کرد: کیفیت ناوگان تاکســیرانی و خودروهای شاغل در 
ناوگان از نظر فنی و ظاهری ارتقاء می یابد و تاکسی هایی 

که از تســهیلات و خدمات ارائه شده بهره مند می شوند، 
موظف به دریافت گواهی معاینه فنی از مراکز معاینه فنی 

تهران خواهند بود.
* پایانه های تاکسیرانی با تأمین اعتبارات لازم 

بازسازی و نوسازی می شوند
وی بــا تأکید بر اهمیت و ضــرورت تعامل متقابل با 
مناطق در زمینه کنترل و نظارت بر تاکسی ها و پایانه ها 
و ضرورت تهیه و تدوین شیوه نامه این همکاری با سازو 
کاری که موجب جلب رضایت شــهروندان شود، گفت: 
بخش نامــه تفویض اختیارات معاون شــهردار تهران به 
مناطق، در راســتای حمایت از مناطق است و از نظر ما، 
هر ســازمان و شرکتی که چابک سازی شده و امور خود 
را با همکاری مناطق و نواحی پیش ببرد، موفق تر خواهد 

بود.
مالکی با اعلام اینکه به دنبــال تمرکز اختیارات در 
ســازمان تاکسیرانی نیستیم و با اعتقاد به اصل تشریک 
مســاعی و واگذاری امور، درباره نحوه اجرای بخش نامه 
تفویض اختیارات و واگذاری تکالیف و وظایف به مناطق، 
ســازوکارهای لازم را تعیین و مشخص می کنیم، افزود: 
وضعیت پایانه های تاکســیرانی در بســیاری از مناطق، 
مناسب نیســت و باید اعتبارات لازم را برای بازسازی و 
نوسازی آنها جذب کنیم و در بازدید دوره ای از مناطق، 
درباره پایانه ها و خطوط تاکسیرانی هر منطقه به  صورت 

خاص، تصمیم گیری و اقدام خواهیم کرد. 

معاون اجرایی پلیس راهنمایی و رانندگی 
فراجا تشریح کرد؛

 جزئیات اجرای طرح
 ترخیص خودروهای توقیفی 

از پارکینگ
معاون اجرایی پلیــس راهنمایی و رانندگی فراجا 
جزئیاتی بیشــتر از طرح ترخیص خودروهای توقیفی 
را اعلام کرد و به برخی از ابهامات و پرسش های مردم 

در این خصوص پاسخ داد.
سردار ســعید منتظرالمهدی، سخنگوی پلیس از 
ترخیص خودروهای توقیفی به مناسبت نیمه شعبان 
خبــر داده و گفته بود که »بنابــر تدبیر فرمانده کل 
انتظامی وســایل نقلیه ای کــه در چارچوب مقررات 
پلیســی، توقیف فیزیکی شده  و در پارکینگ هستند 
به مناسبت جشــن نیمه شعبان و میلاد منجی عالم 
بشریت ترخیص می شوند. ترخیص خودروهای توقیفی 
شامل کلیه تخلفات رانندگی و همچنین موارد مرتبط 
با حوزه عفاف و حجاب است و البته این طرح، مشمول 
خودروهایی که دارای شکایت قضائی و پرونده مفتوح 

در سیستم قضائی هستند، نمی شود.
درپی انتشــار این خبر، ســردار حسین رمضانی، 
معاون اجرایی پلیس راهور جزئیاتی بیشــتر از طرح 
ترخیص فوق العاده وســایل نقلیه توقیفی را تشریح 
کرد و به برخی از ابهامات و پرسش های مردم در این 

خصوص پاسخ داد.

 رمضانی در این باره گفت:  همانطور که پیشتر اعلام 
شــد، طبق تدبیر فرمانده محترم کل انتظامی سردار 
رادان و همچنین ریاســت محترم پلیس راهور فراجا 
ســردار حسینی مقرر شد وسایل نقلیه ای که فقط در 
چهارچوب مقررات پلیسی توقیف فیزیکی شده و در 
پارکینگ هستند به مناســبت جشن نیمه شعبان و 
میلاد منجی عالم بشــریت به صورت ســریع و آسان 

ترخیص شوند.
* آیا خودروهای توقیفی به دلیل حجاب هم 

ترخیص می شوند؟
 وی در پاســخ به این پرسش که آیا طرح مذکور 
شــامل مســائل مرتبط با حوزه عفاف و حجاب هم 
می شــود یا خیر ؟  گفت : ایــن ترخیص ها مربوط به 

حوزه عفاف و حجاب هم هست.
امکان  تاریخی  تا چه  توقیفی  * خودروهای 

ترخیص دارند؟
رمضانی درباره اینکه خودروهای توقیف شده تا چه 
تاریخی می توانند از مزایای این طرح بهره مند شوند، 
نیز گفت: این طرح شــامل خودروهایی می شــود که 
تا روز جمعه چهارم اســفند ماه در پارکینگ توقیف 

شده اند.
* آیا خودروهای دارای شــکایت قضایی هم 

توقیف می شوند؟
معــاون اجرایی پلیس راهور دربــاره خودروهایی 
که دارای شــکایت یا دستور قضایی باشند نیز گفت: 
خودروهایی که دارای شکایت قضایی و پرونده مفتوح 
در سیستم قضایی هستند ، شامل این طرح نمی شوند  

و باید مراحل قانونی خودشان را سپری کنند.
* چگونه می توان بــرای ترخیص خودرو از 

پارکینگ اقدام کرد؟
وی درباره چگونگی ترخیص وسایل نقلیه توقیفی 
از پارکینگ نیز گفت: هم وطنان عزیز و مالکان وسایل 
نقلیه شامل خودرو و موتورسیکلت می توانند با مراجعه 
به اپلیکیشن پلیس من در بخش پلیس راهور نسبت 
به ترخیص وســیله نقلیه خودشــان اقدام یا به دفاتر 

پلیس ۱۰+ مراجعه کنند.
معــاون اجرایی پلیس راهور فراجــا افزود : در روز 
نیمه شعبان هم ما دفاتر منتخبی را در سراسر کشور 
فعال داریم که هموطنان عزیز می توانند لیست دفاتر 
epolice. منتخــب را از طریــق درگاه اینترنتــی

ir  ملاحظه و دفاتر فعال را شناســایی و با مراجعه به 
نزدیک ترین آدرس ، نســبت به ترخیص وسیله نقلیه 

خود اقدام کنند.
 رمضانی همچنین از فعالیت مراکز ستادترخیص 
پلیس راهور در روز نیمه شعبان خبر داد و خاطرنشان 
کرد: در روز نیمه شــعبان همه همکاران ما در مراکز 
ستاد ترخیص پلیس راهور در سراسر کشور از ساعت 
هشت صبح تا ساعت چهار بعدازظهر فعال خواهند بود 
که بتوانند در حوزه ترخیص وسایل نقلیه به مناسبت 

این عید بزرگ در خدمت مردم باشند.
پیش از این و به مناســبت سالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی نیز  طرح ترخیص وســایل نقلیه ای که در 
چارچوب مقررات پلیسی، توقیف فیزیکی شده  بودند، 

اجرا شده بود.

سرپرست سازمان تاکسیرانی تهران اعلام کرد

بررسی تاکسیرانی برای فعالیت در عرصه تاکسی های اینترنتی

سازمان هواشناسی نسبت به بارش 
برف و باران و تشــدید این پدیده در 
غالب استان ها و احتمال یخزدگی و 
لغزندگی  جاده ها و همچنین وزش باد 
شدید و افزایش ارتفاع موج در شمال 

کشور هشدار داد.
ســازمان هواشناســی بــا صدور 
هشــدار ســطح نارنجی از تشــدید 
فعالیت سامانه بارشــی، بارش باران 
و برف، رعد و برق، وزش باد شــدید 
موقت، کاهش محسوس دما، برخی 
نقاط گردوخاک و در نقاط مســتعد 
بارش تگرگ و کولاک برف از شنبه 

تا دوشنبه )۵ تا ۷ اسفند( خبر داد.
این شــرایط جوی روز شنبه در  
گیلان، غرب مازندران، نیمه شمالی 
ارتفاعات گلستان، کهگیلویه  فارس، 
و بویراحمد، شمال خراسان رضوی، 
شــمال ایلام، یکشنبه در قم، تهران، 
البــرز، مازندران، گیــلان، ارتفاعات 
گلســتان، اصفهــان، نیمه شــرقی 
لرستان، شمال و شــرق خوزستان، 
فــارس، چهارمحــال و بختیــاری، 
کهگیلویــه و بویراحمد، یزد، کرمان، 

خراسان  بلوچســتان،  و  سیســتان 
جنوبی، بوشــهر و دوشــنبه در قم، 
البرز، تهران، غرب مازندران، گیلان، 
نیمه جنوبی سیستان و بلوچستان، 

شرق هرمزگان پیش بینی می شود
در اثر این مخاطره جوی اختلال 
در نــاوگان حمل و نقــل جاده ای، 
ریلــی و هوایی، یخزدگی و لغزندگی 
زمین در گردنه های کوهســتانی به 
سبب بارش برف، انسداد گردنه های 
مســیرهای برف گیــر، کاهش دید، 
بهمن، کولاک برف، ســیلابی شدن 
مسیل ها، آب گرفتگی معابر و احتمال 
قطعی برق در نواحی روســتایی در 
نقاط سردسیر، خسارت به سازه های 

موقت دور از انتظار نیست.
ســازمان هواشناسی برای کاهش 
آســیب ها و مخاطرات ناشی از این 
شرایط جوی پرهیز از سفرهای غیر 
ضروری به ویژه در گردنه های برف گیر 
و مجهــز بودن خودروها به وســایل 
زمســتانی در مناطق سردسیر، عدم 
توقف در بستر و حاشیه رودخانه ها، 
احتیاط در عبور از حاشیه رودخانه ها 

و مسیل ها را توصیه می کند.
در چنین شــرایطی خودداری از 
فعالیت های کوه نــوردی و جابجایی 
عشایر، پرهیز از فعالیت های عمرانی، 
آمادگــی دســتگاه های اجرایــی و 
امــدادی و پاک ســازی دهانه پل ها، 
لایروبی کانال ها و آب روها و آمادگی 
راهداری جهت برف روبی در گردنه ها 
و نقاط سردســیر و صرفه جویی در 
مصرف حامل های انرژی، اســتحکام 
سازه های موقت به ویژه موکب های 
برپاشــده نیز باید در دستور کار قرار 

گیرد.
این ســازمان همچنین با صدور 
هشــدار ســطح نارنجی از افزایش 
بیشینه سرعت وزش باد موقتی بیش 
از ۳۰ نات و افزایش بیشــینه ارتفاع 
موج گاهی بیش از ۲ متر در مناطق 
ســاحلی و دور از ساحل استان های 
گیلان و مازنــدران و در دریای خزر 
از بعد از ظهر جمعــه تا بعد از ظهر 

شنبه)۴ تا ۵ اسفند( خبر داد.
در اثر این مخاطــره جوی خطر 
غرق شــدن شــناگرها، آســیب به 

تورهای صیادی، آسیب به شناورهای 
ســبک و اختــلال در فعالیت های 
ساحلی و فراســاحلی دور از انتظار 

نیست.
بــرای  هواشناســی  ســازمان 
جلوگیری از آســیب ها و مخاطرات 
ناشــی از این شــرایط جــوی منع 
فعالیت هــای شــیلاتی و تفریحی، 
منع تردد شــناورهای ســبک، منع 
ورود و خروج کشــتی ها بــه بنادر، 
منع فعالیت های پشــتیبانی صنایع 
فراساحل و آماده باش برای مواجهه با 
خسارت احتمالی توسط کلیه فعالان 

دریایی را توصیه می کند.
ســازمان هواشناســی در ادامه با 
صدور هشدار سطح زرد از بارش باران 
و برف، رعد و برق، وزش باد شــدید 
موقت و در برخــی نقاط گردوخاک 
از شــنبه تا دوشنبه )۵ تا ۷ اسفند( 

خبر داد.
این شــرایط جوی روز شنبه در  
آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، 
اردبیل، کردســتان، کرمانشاه، ایلام، 
لرستان،  همدان،  زنجان،  خوزستان، 

چهارمحال و بختیاری، فارس، بوشهر، 
مازندران، گلســتان، تهــران، البرز، 
قزوین، مرکزی، قم، ارتفاعات سمنان، 
اصفهــان، یــزد، کرمان، خراســان 
شمالی، نیمه شمالی خراسان رضوی، 
یک شــنبه در آذربایجــان غربــی، 
آذربایجان شرقی، اردبیل، کردستان، 
کرمانشاه، خوزســتان، ایلام، زنجان، 
همدان، لرســتان، سمنان، گلستان، 
رضوی،  خراسان  شــمالی،  خراسان 
هرمزگان، مرکزی، قزوین و دوشنبه 
ارتفاعات گلســتان،  مازنــدران،  در 
رضوی،  خراسان  شــمالی،  خراسان 
کرمان،  یــزد،  خراســان جنوبــی، 
اصفهان، مرکزی، اردبیل، آذربایجان 
غربــی، آذربایجان شــرقی، زنجان، 
بختیاری،  و  همــدان، چهارمحــال 
ارتفاعــات ســمنان، چهارمحــال و 
شــرق خوزستان،  بختیاری، شمال 
قزوین، شــرق لرســتان، سیستان و 
انتظار  مورد  هرمزگان  بلوچســتان، 

است.
در اثــر ایــن مخاطــره جــوی 
احتمــال آبگرفتگــی معابر عمومی، 

احتمال جاری شــدن روان آب، مه 
آلودگــی، وزش بــاد و کولاک برف، 
کاهش محســوس دمــا و احتمال 
نواحی  یخ زدگی ســطح جاده ها در 
سردســیر، لغزندگــی و کاهش دید 
در جاده های کوهستانی و گردنه ها، 
احتمال خسارت به سازه های موقت 

پیش بینی می شود.
سازمان هواشناسی برای جلوگیری 
از آسیب ها و مخاطرات ناشی از این 
از ســفرهای غیر  بارندگی ها پرهیز 
ضروری به ویــژه در گردنه های برف 
گیر و مجهز بودن خودروها به وسایل 
زمســتانی در مناطق سردسیر، عدم 
توقف در بستر و حاشیه رودخانه ها، 
احتیاط در عبور از حاشیه رودخانه ها 
و مسیل ها، خودداری از فعالیت های 
کوه نوردی و جابجایی عشایر، پرهیز 
آمادگی  عمرانــی،  فعالیت هــای  از 
دســتگاه های اجرایــی و امدادی و 
پاک ســازی دهانه پل هــا، لایروبی 
کانال ها و آب روها و آمادگی راهداری 
جهــت برف روبی در گردنه ها و نقاط 
سردســیر و صرفه جویی در مصرف 

حامل های انرژی، استحکام سازه های 
موقت به ویژه موکب های برپاشده را 

توصیه می کند.
گفتنی است، در هشدار نارنجی 
 رنگ سازمان هواشناسی پیش بینی 
می شــود که پدیده ای جوی اثرات 
منفــی به دنبال داشــته باشــد و 
را ســبب  احتمالی  خســارت های 
شود. هشدار نارنجی برای آماده باش 
با  دستگاه های مسئول برای مقابله 
یک پدیده خسارت زا صادر می شود. 
هشدار زرد رنگ به معنای این است 
که پدیده ای جــوی رخ خواهد داد 
که ممکن اســت در سفرها و انجام 
کارهای روزمره اختلالاتی را ایجاد 
کند. این هشدار برای آگاهی مردم 
صادر می شــود تــا بتوانند آمادگی 
لازم را بــرای مواجهــه با پدیده ای 
جوی داشــته باشــند که از حالت 
دارد.  بیشتری  معمول کمی شدت 
از ســوی دیگر مســئولان نیز در 
جریان این هشدارها قرار می گیرند 
تــا اگــر لازم باشــد تمهیداتی را 

بیندیشند.

هشدار بارش برف و باران و خطر یخزدگی جاده ها

تخلفات فروشگاه ها در اجرای طرح فجرانه کالابرگ را گزارش دهید
مشاور معاون رفاهی و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص تخلفات برخی فروشگاه ها در اجرای طرح فجرانه کالابرگ الکترونیک اعلام کرد: در صورتی که مردم تخلف یا گران فروشی را در فروشگاه ها 
مشاهده کردند یا فروشگاه ها مردم را مجبور کردند از برند و یا محصول خاصی خریداری کنند، به وزارت صمت یا تعزیرات شکایت کنند. سیدرضا یحیوی بیان کرد: طرح فجرانه کالابرگ الکترونیک به مناسبت دهه فجر، از ۱۸ 
بهمن ماه آغاز شده و تا ۱۸ اردیبهشت ماه به مدت سه ماه ادامه دارد. وی در خصوص برخی گزارشات درباره تخلف برخی فروشگاه ها در اجرای طرح فجرانه کالابرگ الکترونیک، ادامه داد: در سبد تعریف شده، مبنایی برای خرید 
کالابرگ الکترونیک در نظر گرفته شده است و هر فردی که بخواهد ۱۱ قلم تعریف شده را خریداری کند با حجم و وزن و کالای مشخص، باید ۵۲۳ هزار تومان را خودش پرداخت کند اما قیمت روز این سبد ۷۴۳ هزار تومان است 
که مابه التفاوت ۲۰۰ هزار تومانی آن را دولت به عنوان اعتبار مضاعف پوشش می دهد. مشاور معاون رفاهی و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: هرکس با مراجعه به فروشگاه ها باید قیمت مبنا را خودش پرداخت 
کند و پس از آن اعتبار به او اختصاص می یابد. یحیوی تاکید کرد: در طرح فجرانه هر کالا اعتبار خاص خودش را دارد. مردم آزاد هستند از هر برندی خرید کنند. به طور مثال گفته شده است که در طرح، افراد روغن مایع ۸۱۰ 
گرمی خرید کنند اما فردی می خواهد روغن کنجد خریداری کند، مابه التفاوت بین روغن معمولی تا روغن کنجد را خود فرد باید پرداخت کند. وی در خصوص تخلفات نیز بیان کرد: در صورتی که مردم تخلف یا گران فروشی را 

در فروشگاه ها مشاهده کردند یا فروشگاه ها مردم را مجبور کردند از برند و محصول خاصی خریداری کنند این تخلف است و افراد موضوع را به سامانه ۱۲۴ وزارت صمت یا تعزیرات اطلاع و شکایت کنند.

سخنگوی قوه قضاییه:

چهره های مشهور باید پول های تبلیغات کوروش کمپانی را به صندوق دولت بدهند
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وزیر آموزش و پرورش: شان آموزش و پرورش پاسخ به بداخلاقی ها نیست 
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه دوره اول متوسطه با توجه به عوامل متعدد، بسیار با اهمیت است، بر ضرورت اصلاح آیین نامه دوره دوم متوسطه تاکید کرد. رضامراد صحرایی در نشست شورای مدیران کل و مشاوران 
معاونت آموزش متوسطه اظهار کرد: مدرسه باید شکل گلستان و سرسبز باشد و طرح معاونت متوسطه برای شاداب سازی مدارس قابل تحسین است. وی ادامه داد: مسایل ما در آموزش و پرورش جدید نیست، متاسفانه 
برای این مسایل کهنه راه حل های کهنه داریم، باید برای رفع آن نگاه جدید داشت. وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه دوره اول متوسطه با توجه به عوامل متعدد، بسیار با اهمیت است، گفت: رابطه بین پژوهشسرا، کانون ها 
و مدرسه بسیار مهم است. صحرایی تصریح کرد: شان آموزش و پرورش پاسخ به برخی بداخلاقی های سیاسی نیست، بلکه رفع مسائل است، البته آنجاهایی که بخواهند برخی روایت غلط منتشر کنند، قطعا پاسخ محکم 
خواهیم داد. وی اضافه کرد: از نگاه رییس جمهور، شورای عالی آموزش و پرورش، یکی از مهم ترین شوراهای عالی کشور است. وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه روح سند تحول، مدارس هستند، بر ضرورت اصلاح 
آیین نامه دوره دوم متوسطه تاکید کرد. صحرایی همچنین از هم آموزگی دانش آموزان را موضوع مهمی دانست و گفت: بازنگاه به رشته های متوسطه دوم ضرورت و جدی است. وزیر آموزش و پرورش تقویت مدارس و معلمان 

در مناطق محروم و توسعه کیفی هنرستان ها را از جمله برنامه های مهم این وزارتخانه اعلام کرد و گفت: فرهنگ وقف وسایل آموزشی در کشور، باید بررسی و دنبال شود.

رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد؛

نقدینگی؛ چالش اساسی حوزه دارو 
رئیس ســازمان غذا و دارو از ارســال 
منــزل  درب  »دارورســانی  اساســنامه 
بیمــاران« بــه معاونت حقوقــی وزارت 

بهداشت خبر داد.
دکتر سید حیدر محمدی در حاشیه 
دومیــن روز از بیســت وچهارمین دوره 
ایران، اظهار کرد:  نمایشگاه رســانه های 
کارنامه کاری دارو و تجهیزات پزشــکی 
وزارت بهداشــت بیانگر این است سال ها 
در حوزه سلامت و تولید کالاهای سلامت 

افتخارآفرینی کرده ایم. 
وی افزود: بررســی ها بیانگر این است 
کــه به دســتاوردهای متعددی دســت 
یافته ایم؛ به نحوی که تعداد داروهایی که 
در این دوره به سبد دارویی کشور اضافه 

شد نسبت به دوره گذشته بیشتر است. 
رئیس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه 
دســتاوردهای نمایشگاه ســلامت بنیان 
محدود به ارائه داروی جدید نمی شــود، 
گفــت: تجهیــزات و ملزومــات مصرفی 
پزشکی، فرآورده های طب سنتی، گیاهان 
دارویــی و محصولات غذایــی جدید با 
محوریت دانش بنیان به سبد محصولات 

غذایی و دارویی کشور اضافه شدند. 
محمدی دربــاره جزئیات محصولات 
نمایشگاه سلامت بنیان گفت: ۱۷  جدید 
قلــم داروی جدید، ۳۳ قلــم تجهیزات 
پزشــکی و ۸ قلم محصولات طب سنتی 
در ایــن نمایشــگاه رونمایی شــد. تمام 

محصولاتی که در دومین دوره نمایشگاه 
»های تک«  رونمایی شدند  سلامت بنیان 

هستند.
رئیس سازمان غذا و دارو درباره تامین 
داروی مورد نیاز کشور گفت: بیش از ۹۹ 
درصد داروی مورد نیاز کشــور، در داخل 
تامین می شــود. همچنین ۶۹ درصد از 
تجهیزات پزشــکی مورد نیــاز در داخل 

کشور تولید می شود. 
وی با بیان اینکه بسیاری از اقلام مورد 
نیاز مراکز درمانی توسط محققان داخلی 
عرضه می شود، گفت: این احتمال وجود 
دارد که تولیدات کشور نتواند پاسخگوی 
نیاز داخلی باشــد و کفاف مراکز درمانی 
را ندهــد؛ به همین دلیل، با بهره گیری از 
ظرفیت تولیدکنندگان در جهت رفع نیاز 
گام برمی داریم. رئیس سازمان غذا و دارو 
ادامه داد: محققان و پژوهشگران در جهت 
تولید نیازهای دارویی و تجهیزات کشور 
گام برداشتند و شــرایط به نحوی است 
که برخی از مراکز درمانی با اســتفاده از 
تجهیزات داخلی در جهت رفع موارد مورد 

نیاز خود گام برداشته اند.
وی با بیان اینکه مشــکلات تامین ارز 
در حوزه دارو برطرف شــده است، گفت: 
پس از پیگیری های فراوان و با همت بانک 
مرکزی، مشــکلات مربوط به تامین ارز 
برطرف شــده است. همچنین رسانه های 
تخصصی حوزه سلامت در این زمینه ما 

را یاری کردند.
محمــدی با بیان اینکــه نقدینگی از 
چالش های حوزه غذا و دارو به حســاب 
می آید، تصریح کرد: امیدواریم که با همت 
بانک مرکــزی و با همــکاری بانک های 
عامل مشکلات مربوط به حوزه نقدینگی 

تولیدکنندگان غذا و دارو برطرف شود.
وی با بیان اینکه حمایت سازمان های 
بیمه گر در حــوزه دارو از اهمیت فراوانی 
برخوردار اســت، تصریح کرد: اگر قصور 
در حوزه پوشــش بیمه ای وجود داشــته 
باشد، شــرایط به این معنا است که باید 
هزینه ها را از جیب مردم پرداخت کنیم.

اگر بخواهیم پرداخت هزینه ها به صورت 
ثابت باشد و تغییر نکند باید پوشش بیمه 

به صورت کامل اجرا شود. 
محمدی همچنین در ادامه درباره ارز 
شیرخشک نیز گفت: ارز شیر خشک را از 
۲۵ آبان ماه به ارز  ۲۸هزار و ۵۰۰ تومانی 
منتقل کرده ایم و مابه التفاوت ناشــی از 
افزایــش قیمت را به مصرف کننده نهایی 
تعمیم می دهیم. بنابراین افزایش قیمت 
متوجه مصرف کننده نیست. سیاست های 
ما در حوزه اصلاح سیاست های ارزی این 
بــود که افزایش قیمــت دارو را از طریق 

بیمه پوشش دهیم. 
وی ادامــه داد: از آغاز طرح دارویار با 
کمک نظام بیمه ای توانسته ایم از افزایش 
قیمت دارو برای افرادی که تحت پوشش 

بیمه هستند، جلوگیری کنیم. اگر کسی 
تحت پوشش بیمه باشــد و داروی مورد 
نیاز خود را از طریــق بیمه تامین کرده 
باشد، مشــمول افزایش قیمت نمی شود. 
جلوگیــری از افزایش قیمــت دارو برای 
افرادی که تحت پوشش بیمه هستند از 
تیر ماه سال گذشته آغاز شده است. تلاش 
می کنیم که قیمت دارو را ثابت نگه داریم و 
از مردم می خواهیم که دارو و شیر خشک 
مــورد نیاز خــود را از طریق بیمه تامین 
کنند. افراد با مراجعه به داروخانه و با ارایه 
کد ملی می توانند نســبت به تامین شیر 
خشک فرزندان زیر دو سال اقدام کنند که 
تحت شــمول یارانه دارویی باشد. وی در 
پاسخ به پرسشی درباره دارو رسانی درب 
منزل بیماران نیز گفت: حدود یک ماه از 
زمان تدوین دســتورالعمل ارسال دارو به 
درب منزل می گذرد. ما به منظور تدوین 
این اساسنامه از افراد مختلف نظرسنجی 
کردیم و اساسنامه تنظیم شده را به تیم 
حقوقی وزارت بهداشــت تحویل داده ایم. 
حدود یک هفته پیش، اساســنامه را به 
تیم حقوقی وزارت بهداشت تحویل دادیم. 
تلاش می شود این طرح طی روزهای آتی 
وارد مرحله اجرایی شود و مردم از خدمات 
تحویل دارو در درب منزل برخوردار شوند. 
رییس ســازمان غذا و دارو همچنین 
دربــاره واکسیناســیون پنوموکــوک و 
روتاویــروس نیز گفت: تزریق واکســن 

پنوموکوک از بندرعباس آغاز شده است 
و هفته گذشته، واکسن های وارداتی را به 
معاونت بهداشت وزارت بهداشت تحویل 
دادیــم. در نظر داریم که واکســن مورد 
نیاز طرح واکسیناسیون ملی پنوموکوک 
را طی چهار ماه آینــده تامین کنیم. دو 
شــرکت دانــش بنیان در زمینــه تولید 
واکســن گام برداشــته اند و امیدواریــم 
که طی ۶ ماه نخســت سال آتی بتوانیم 
واکسن ملی پنوموکوک را تولید کنیم و 
آن را وارد بازار کنیم . به نحوی که بتوانیم 
تداوم طرح واکسیناسیون ملی پنوموکوک 

را با واکسن داخلی ادامه دهیم. 
محمدی در پاســخ به پرسشی درباره 
فروش اینترنتــی دارو، اظهــار کرد: دو 

مولفه »فروش دارو به صورت اینترنتی« 
و »تحویل دارو در درب منزل« با یکدیگر 
متفاوت اســت. در فروش اینترنتی دارو 
بیمــاران می توانند اطلاعات نســخ و کد 
رهگیــری آن را در ســامانه های مدنظر 
وارد کنند و دارو را در درب منزل تحویل 
بگیرند.  رئیس ســازمان ســازمان غذا و 
دارو ادامــه داد: به دلیــل اینکه دارو یک 
محصول اســتراتژیک است ممکن است 
برخی از مــردم ترجیح دهنــد آن را به 
صورت حضوری در داروخانه ها و با حضور 
یک متخصــص دریافت کنند. اگر برنامه 
تحویل دارو در درب منزل اجرا شود تمام 
شهروندان ایرانی می توانند دارو را در درب 

منزل تحویل بگیرند. 

علت قطعی آتش سوزی در بیمارستان 
گاندی اعلام شد

پس از گذشــت حدود یک ماه از وقوع حریق در بیمارســتان گاندی، 
سخنگوی ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهر تهران از پایان 

بررسی های کارشناسی و اعلام دلیل وقوع این حادثه خبر داد.
ســید جلال ملکی دربــاره علت اصلــی وقوع حریق در بیمارســتان 
گاندی گفت: عصر روز پنجم بهمن ماه امســال بود که وقوع آتش سوزی 
در بیمارســتان گانــدی به آتش نشــانی تهران اعلام شــد و بیش از ۱۰ 
ایســتگاه و گروه نجات به محل اعزام شدند. خوشبختانه با اقدامات انجام 
شــده بیماران بدون کمترین آســیب دیدگی از محل خارج شدند و این 
آتش ســوزی علیرغم گستردگی که داشت، بدون مورد مصدوم و فوتی به 

پایان رسید.
وی ادامه داد:  پس از اطفاء حریق بررسی ها برای یافتن علت این حادثه 
آغاز و چندین جلســه کارشناسی نیز برای بررسی موضوع برگزار شد. در 
نهایت کارشناسان متخصص ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر 
تهران با بررسی تمامی شواهد و آثار موجود، اتصالی سیم برق را به عنوان 

دلیل وقوع این حادثه اعلام کردند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران درباره اینکه 
پیشــتر گفته شده بود که یک ته ســیگار موجب حریق بیمارستان گاندی 
شــده است، گفت: این موارد جزو شــایعات بود که نباید به آن توجه کرد. 
کارشناســان آتش نشانی پس از ساعت ها بررســی و بازدید از محل، علت 
حادثه را اتصال سیم برق تشخیص داده و اعلام کردند. در واقع اتصال سیم 
برق در یک انبار حدودا ۲۰ متری در طبقه ۱۶ بیمارستان رخ داده و موجب 
آتش ســوزی شده است. شعله های آتش از این محل با کندسوزی به نمای 
ساختمان سرایت کرده بود. پس از آن آتش از طریق نما با سرعت بیشتری 
رشد پیدا کرد و به دیگر بخش ها و طبقات این بیمارستان نیز سرایت کرد.

وی تصریح کرد: شــما ببینید، به همین راحتی یک آتش ســوزی رخ 
می دهد. در پلاسکو هم همینطور بود و اتصالی سیم برق  سبب وقوع آن 
حادثه شد. همیشه بی احتیاطی آن چیزی نیست که ما فکرش را می کنیم 
و برای همین هم هست که مدام تاکید داریم که مالکان باید به هشدارها 
و اخطارهای ایمنی آتش نشانی توجه جدی داشته باشند. در همین حادثه 
یک جرقه و یک اتصالی ســیم برق، اینطور جان ده ها بیمار و افراد حاضر 

در محل را به خطر انداخت.

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست کشــور گفت:اعتبارات خوبی برای 
احیای دریاچه ارومیه در گام دوم احیای دریاچه در نظر گرفته شده است.

علی ســلاجقه در حاشــیه بازدید از تالاب کانی برازان در آذربایجان غربی 
در جمع خبرنگاران افزود: در ستاد ملی تالاب ها، اعتبارات خوبی برای احیای 
دریاچــه ارومیه در گام دوم احیای دریاچه وتالاب های حوضه دریاچه ارومیه 

در نظر گرفته شده است.
وی تصریح کرد: در شرایط اقلیمی کشور، سرمایه های طبیعی با هیچ چیز 
قابل مقایسه نیســت و قابل ارزش گذاری نیست، لذا باید در حفظ این منابع 

تلاش کنیم.
 معاون رئیس جمهور اظهار کرد: ظرفیت های بسیار خوبی در زمینه ترویجی 
و آموزشی در حوزه منابع طبیعی وجود دارد که باید تلاش کنیم این ظرفیت 

ها را به همه معرفی کرده و از این ظرفیت استفاده کنیم.
سلاجقه اظهار کرد: باید از داشته های کشور و ظرفیت های گردشگری که 

جایگزین ناپذیر هستند بدرستی استفاده کنیم.
* آثار طبیعی باید به دست جوامع محلی مدیریت شود

علی سلاجقه ۳ اســفند در بازدید از غار سهولان مهاباد و در گفت و گو با 
خبرنگاران افزود: آثار طبیعی باید به دست جوامع محلی مدیریت شود تا ضمن 

توسعه گردشگری شاهد اشتغال پایدار در جوامع محلی باشیم.
وی تصریح کرد: سهولان مهاباد با بیش از ۶۲ متر عمق، یکی از عمیق ترین 
غارهای آهکی جهان است و گونه های با ارزش جانوری  و طبیعی در آن زیست 

می شود.
معــاون رئیس جمهور اظهار کرد: این غــار آهکی که از انحلال آهک و در 
دوران مزوزوئیک شکل گرفته، ۶۲ متر )بر اساس حضور غواصان( عمق دارد و 

دارای ۳۰۰ متر طول آبی و ۲۵۰ متر طول خشکی است.

وی با اشاره به اینکه این غار که بعد از غار علیصدر همدان دومین غار آبی 
کشور است، یادآور شد: وجود پرندگانی مانند خفاش، کبوتر و نوعی زالو لجنی 
ویژه این منطقه در آن زیست می کند، یک اثر طبیعی منحصر به فرد به وجود 

آورده که می تواند به یک مکان برای اشتغال پایدار تبدیل شود.
 رییس ســازمان حفاظت محیط زیست یادآور شــد: هم اکنون با نظارت 
ســازمان محیط زیست طرح مدیریت مردمی غار سهولان انجام شده و ۳۵ تا 
۴۰ نفر در این غار مشــغول کار هستند که با توسعه منطقه می توان اشتغال 

پایدار ایجاد کرد و تعداد افراد شاغل را افزایش داد.
وی خاطرنشــان کرد: در تلاشیم با همکاری مســوولان استانی و حمایت 
صندوق ملی محیط زیســت با تخصیص اعتبار لازم استانی یک طرح علمی 

طبیعت گردی با شاخص های محیط زیست، برای این غار تعریف کنیم.

دادستان کل کشــور گفت: رویکرد قضات در 
صدور آرا و سایر تصمیمات قضایی باید رویکردی 
اصلاحی و تربیتی و در همین راستا باشد تا شاهد 
بازپروری و بازگشــت دوباره زندانــی به آغوش 

خانواده و جامعه باشند.
حجت الاسلام و المســلمین محمد موحدی 
آزاد در مراســم جشــن آزادی ۷۰ محکوم مالی 
معســر و مراسم جشن ازدواج ۲۰ زوج از فرزندان 
زندانیان در ندامتگاه ســپیدار اهواز برگزار شد، با 
تبریک میلاد یگانه منجی عالم بشــریت حضرت 
مهدی موعود)عج(، گفت: زندانیان و خانواده های 
آنان عضوی از جامعه هســتند و نظام جمهوری 
اسلامی ایران در نگاه به این قشر از جامعه که به 

واسطه دلایل مختلف از جمله ناآگاهی، فقر مادی 
و فرهنگی، فریب دشــمنان و ... مرتکب جرائم و 
خطا شــده و تحمل حبــس می کنند نیز خود را 

مسئول می داند.
به گزارش دادگســتری کل خوزســتان، وی 
افزود: امتیاز انسان بر سایر موجودات عالم، عقل و 
استعداد بی پایان اوست و خداوندی که این نعمت 
را به انسان داده است، تمام امکانات روی زمین را 
نیز در اختیار بشر قرار داده تا بتواند این استعداد 
را تربیت و شکوفا کرده و زندگی خود را نورانی و 

برای زندگی ابدی آماده کند.
حجت الاسلام والمسلمین موحدی با بیان این 
که انسان دارای ابعاد عقلی، روحی و جسمی است، 
ادامه داد: فعالیت جســمی و تعذیه سالم و حلال 
موجب تقویت بعد جســمی، علم همراه با آگاهی 
که انســان را به تفکر وادارد، موجب پرورش بعد 
عقلی و معنویاتی مانند نماز، دعا، روزه و احسان و 
نیکی به هم نوعان موجب تقویت بعد روحی انسان 

می شود.
وی افزود: نظام جمهوری اسلامی، نظام الهی و 
اسلامی است و هدف امام خمینی )ره( از تاسیس 
انقلاب، خدمت به شــکوفایی این سه بعد انسانی 
به موازات یکدیگر بود لذا از ابتدای انقلاب شاهد 

حرکت گروه های جهادی در سراســر کشــور در 
راســتای احداث مدارس و مساجد و سایر مراکز 
فرهنگی بوده اســت تا آموزش و پــرورش را به 

دورترین نقاط کشور نیز برسانند.
حجت الاسلام والمسلمین موحدی با بیان این 
که امروز نگاه همه مسئولان کشور نیز در راستای 
تقویت این سه بعد انســانی است، گفت: رویکرد 
قضات در صدور آرا و سایر تصمیمات قضایی باید 
رویکردی اصلاحی و تربیتی و در همین راســتا 
باشــد تا شاهد بازپروری و بازگشت دوباره زندانی 

به آغوش خانواده و جامعه باشند.
وی ضمن تبریــک به فرزنــدان مددجویانی 
که به رغم غیبت سرپرســت خانــواده خود را از 
آسیب های اجتماعی مصون نگه داشته و توانستند 
زندگی جدیدی را بــرای خود آغاز کنند، از اداره 
کل زندان های خوزستان و همه کسانی که در این 

امر خیر مشارکت داشتند، قدردانی کرد.
دادستان کل کشــور در پایان سخنان خود با 
اشــاره به انتخابات پیش روی مجلس شــورای 
اســلامی و مجلس خبرگان رهبری، از حاضرین 
خواســت تا با حضور در پــای صندوق های رأی، 
حماسه دیگری بیافرینند تا موجب سرافکندگی 

و یأس دشمنان ایران اسلمی شود.

سلاجقه:

اعتبارات خوبی برای احیای دریاچه ارومیه در گام دوم درنظر گرفته شده است

رئیس شــورای شــهر تهران از بررســی بودجه ۱۴۰۳ 
شهرداری تهران در جلســه دیروز شورای شهر تهران در دو 
نوبت صبح و بعدازظهر خبر داد و در مورد ســرانجام ساخت 
قطــار ملی گفت: وعده ورود به خط تا پایان ســال آینده را 

دادند.
مهدی چمران روز گذشــته پیش از آغاز جلســه علنی 
شورای شهر با حضور در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در این 
جلسه بررسی بودجه آغاز می شود و همه دستورها و تذکرات 
را حذف کرده ایم تا بررســی بودجه به پایان برسد، گفت: در 

نظر داریم که تا همین اول اسفندماه بودجه تصویب شود.
وی در مورد حادثه روز گذشــته خروج واگن از خط مترو 
با بیان اینکه قطاری در حال آزمایش بود و متأسفانه درحال 
آزمایش با موانع برخورد می کند، گفت: خوشــبختانه حتی 
راهبر قطار آسیب جدی ندیده است؛ اما این حادثه ارتباطی 
با مسائل و دغدغه های تأمین واگن ندارد و حادثه ای بوده که 

پیش آمده و هنوز گزارش دقیق ارائه نکردند.
* ورود قطارهای ملی به خط مترو تا پایان ســال 

آینده 
رئیس شورای شهر تهران در مورد سرانجام ساخت قطار 
ملی اعلام کرد: اعتبار قطارملی تأمین شــده و شروع به کار 

کردند و وعده ورود به خط تا پایان سال آینده را دادند.
* گفتند درختی قطع نکردند

چمران در مورد انتشــار تصاویــری در فضای مجازی در 
منتسب به قطع گســترده درختان در پادگان ۰۶ گفت:  در 
حال پیگیری هســتیم اما گفتند درختی هم قطع نکردند؛ 

البته اگــر بخواهند زمین را تحویل دهند درخت ها می ماند 
و لزومی به قطع نیست؛ چرا که در یک بخشی که ساخت و 

ساز می شود، فضای سبز باید همانگونه بماند.
وی در مــورد مرگ یک پاکبان نیــز اظهار کرد: در مورد 
مرگ این پاکبان را اطلاع دقیق ندارم اما حوادثی که عمدتا 
شبانه رخ می دهد مسئله تصادفات است و لباس و رنگهایی 

پیش بینی می کنند.
* ال آرتی که با ریل کار می کند با شــرایط تهران 

همخوانی ندارد
چمــران در مورد  دلیل اختلاف و نگاه متفاوت شــورا و 
شهرداری در مورد احداث ال. آر.تی اظهار کرد: نگاه متفاوتی 
نیست و ما معتقدیم ال آرتی که با ریل کار می کند با شرایط 
تهران همخوانی ندارد  و این ســبب شده که به سمت تراموا 
به سمت چرخ پلاستیکی برویم که شبیه اتوبوس دو کابین 
می شود. ضمن اینکه باید ابعاد این پروژه بررسی دقیق شود 

که هنوز نشده است.

رئیس کمیسیون حمل  و نقل شورای شهر اعلام کرد
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران اعلام کرد 
که شورای شهر تهران در تعیین نرخ کرایه وسایل حمل و نقل 
عمومی پایتخت برای سال آینده دو سناریو در نظر گرفته است.

جعفر تشکری هاشــمی در مورد نحوه بررسی لوایح تعیین 
نرخ و بهای کرایه وســایل حمل و نقــل عمومی از طراحی دو 
ســناریو برای افزایش قیمت نرخ کرایه های تاکسی خبر داد و 
گفت: می توان به مانند هر ســنوات گذشته، نرخ کرایه وسایل 
حمل و نقل عمومی را به یک نسبت با توجه به نرخ تورم اعلامی 

از سوی مراکز رسمی افزایش داد.
وی ادامه داد: در ســناریوی دوم که مدنظر ما در کمیسیون 
اســت، نرخ کرایه ها را می توان با توجه به مشکلات موجود و در 
راستای کمک به شهروندان در نظر داریم و برای وسایل حمل و 
نقل عمومی همچون مترو و اتوبوس های »بی آرتی« که متعلق 
به شهرداری تهران است حداقل ترین نرخ ممکن برای افزایش 

نرخ کرایه را در تعیین کرده و آن را بپذیریم.
وی با بیان اینکه نرخ حداقلی افزایش کرایه مترو و BRT در 
حالی است که حتی از نرخ تورم اعلام شده نیز کمتر خواهد بود، 
ادامه داد: شورای شهر می تواند تا نرخ رسمی تورم اعلامی نسبت 
به افرایش نرخ کرایه ها اقدام کند؛ اما در مورد وســایل حمل و 
نقل عمومی متعلق به شهرداری تهران افزایش نرخ کرایه برای 
سال جدید در حداقلی ترین عدد ممکن خواهد بود اما در مورد 

بخش خصوصی باید اعتدال را رعایت کرد.
تشکری هاشمی تأکید کرد: باید در مورد وسایل نقلیه متعلق 
به بخش خصوصی همچون تاکســی یا اتوبوس های متعلق به 

بخش خصوصی تصمیم عادلانه گرفته شــود، به گونه ای که هم 
برای مردم هزینه ها قابل تحمل باشد و هم بخش خصوصی زیان 
نکند که دچار بی میلی برای ارائه خدمات نشــوند و در راستای 
حمایت از صاحبان این مشــاغل شاهد رشد معقول نرخ کرایه 

خواهیم بود.
وی ضمــن انتقاد از دیرکــرد ارائه لایحه نــرخ کرایه های 
اتوبوس، مترو و تاکسی از سوی شهرداری تهران به شورای شهر، 
گفت: عملًا شــهرداری تهران با دیرکرد در تحویل لوایح، نباید 
زمان بررسی دقیق شورای شهر را بسوزاند؛ البته حتی اگر دیر 
برســد هم تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا در بررسی دقیق 

نرخ کرایه ها خللی ایجاد نشود.
گفتنی است، در سال جاری نیز با مصوبه شورای شهر تهران 
نرخ کرایه مترو ۲۵ درصد، نرخ کرایه اتوبوس حدود ۴۰ درصد و 
نرخ کرایه تاکسی نیز به صورت میانگین ۴۵ درصد تصویب شد.

دو سناریوی تعیین نرخ کرایه مترو، اتوبوس و تاکسی پایتختچمران: »ال آر تی« با شرایط تهران همخوانی ندارد

ســخنگوی سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهر تهران نسبت به خطرات 
پیامدهای نصب دوباره و ناایمن وسایل گرمایشی هشدار داد.

ســید جلال ملکی با اشاره به ســرمای دوباره هوا و بارش های اخیر گفت:  یکی از 
مواردی که سبب نگرانی و افزایش آمار حوادث مرتبط با گازگرفتگی و حریق می شود، 
نصب دوباره یا موقت وسایل گرمایشی در هنگام سرد شدن دوباره هواست. موضوعی 

که لازم است شهروندان آن را جدی بگیرند.
وی ادامه داد: در روزهای اخیر شاهد بارش برف در نقاط مختلف کشور و از جمله 
پایتخت هســتیم. این اتفاق در حالی رخ داده که در روزهای گذشــته شاهد افزایش 
دمای هوای بودیم و همین موضوع ســبب شده بود تا برخی از مردم نسبت به جمع 
آوری وسایل گرمایشــی منازل خود مانند بخاری اقدام کنند. حالا با سرد شدن هوا 
برخی از افراد اقدام به نصب دوباره این لوازم کرده یا ممکن اســت به شــکل موقت 
از شــعله گاز یا چراغ های خوراک پزی برای گرمایش محیط اســتفاده کنند. اقدامی 
که بســیار خطرناک اســت. ملکی افزود: لازم است آن دسته از عزیزانی که نسبت به 
جمع آوری بخاری و دیگر وســایل گرمایشــی خود اقدام کرده اند، اگر نیاز به نصب یا 
فعال سازی دوباره این لوازم پیدا کرده اند، حتما نسبت به نصب یا فعالسازی ایمن آن 
اقدام کرده و وضعیت دودکش های خود را نیز چک کنند تا خدای نکرده دچار حوادثی 
نظیر گازگرفتگی نشوند. در هنگام سرما، گازگرفتگی علائمی مشابه به سرماخوردگی 
دارد و ممکن است برخی از افراد با این تصور که دچار سرماخوردگی شده اند از علائم 

گازگرفتگی غفلت کنند.
سخنگوی سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهر تهران ادامه داد: همچنین 
مردم عزیز باید دقت داشته باشند که نصب موقت بخاری و ... یا استفاده از شعله گاز 
و چراغ های خوراک پزی برای تامین گرمای محیط بســیار خطرناک است و به جد از 
انجام چنین کاری پرهیز کنند. این تصور که قراردادن دودکش در ظرف آب، قرار دادن 
آجر یا کتری روی شعله و اقداماتی نظیر آن می تواند سبب جلوگیری از گازگرفتگی 

شود، کاملا غلط است.

هشدار درباره خطرات وسایل گرمایشی 

دادستان کل کشور:

رویکرد قضات در صدور آرا، اصلاحی و تربیتی باشد

خبر
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معاون وزیر نفت در امور پالایش:

به دنبال کاهش قاچاق سوخت هستیم
معــاون وزیر نفت در امــور پالایش و 
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش 
فراورده هــای نفتی گفــت: بحث قاچاق 
سوخت موضوع مهمی بوده که اقداماتی 
در این باره دست انجام است تا از انحراف 
ســوخت در چرخه توزیع و مسائلی که 
منجر به قاچاق سوخت می شود جلوگیری 

کنیم.
جلیل ســالاری با بیان اینکه  رویکرد 
ما به سمت شرکت های دانش بنیان است 
و در این زمینه نیز اقدامات زیادی انجام 
شده است،اظهار کرد: در این حوزه نزدیک 
به ۷۰ میلیون یورو قرارداد داریم و تاکنون 
چهار دانش در کشــور بومی سازی شده 

است.
وی بــا بیان اینکــه دانــش ارتقای 
کیفی نفت کوره و تولید کاتالیســت ها را 
ایرانی ســازی کردیم و به دنبال افزایش 
دانــش بنیان هــا در پالایــش و پخش 
هستیم تا سهم آن ها در این حوزه افزایش 
یابد،گفت: بحث زنجیره کالایی مســئله 
مغفول مانده اســت که باید یک زنجیره 
کالایی ایجاد کنیم و تمام شــرکت های 
دانش بنیانی را زیر یک ســقف بیاریم و 
در قالب مشارکت بیایند، اتفاق بزرگ تری 

خواهد افتاد.
مدیر عامل شــرکت ملــی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتــی با بیان اینکه 
در حوزه صدور خدمات فنی و مهندسی 
شرکت های دانش بنیان، تا کنون نزدیک 
به ۵۰ میلیــون یورو انتقــال خدمات و 

تجهیزات در حــوزه برون مــرزی انجام 
شده است، گفت: به منظور افزایش سهم 
شــرکت های دانش بنیــان در طرح های 
پالایشــی لازم است مولدســازی انجام 
شــود، تاکنون در زمینه توانمندســازی 
موفــق عمل کردیــم،  اما آنچــه مغفول 
مانده، بحــث زنجیره کالایی اســت که 
اگــر بتوانیم برندســازی و بومی ســازی 
کنیم و یــک زنجیره کالایــی در حوزه 
نفت و نیازمندی ها شــکل  بگیرد و همه 
شرکت های دانش بنیان زیر یک سقف قرار 
بگیرند، می توانیم در قالب یک مشارکت از 
ظرفیت  اینها اســتفاده کنیم و  اتفاق های 

بزرگ تری رخ خواهد داد.
وی بــا بیان اینکــه در مجموعه های 
تولیدی شرکت ملی پالایش و پخش افراد 
زیادی هســتند که به شکل  دانش بنیان 
در حــال تولیداند و باید ایــن افراد را در 
کنار مجموعه هــای دانش بنیان قرار داد 
تا مشــارکت شکل بگیرد، گفت: در قالب 
بر  افزون  چنین مشــارکتی می توانیــم 
کارآفرینی، فرصت شــغلی را ایجاد کنیم 
و از ظرفیت هــای نخبگانی دانشــگاه ها 

استفاده شود.
معاون وزیــر نفت در امــور پالایش 
تصریح کرد: ما زنجیره کالایی را شناسایی 
کردیم و در همه مجموعه های پالایشــی 

این اقدام اقتصادی خواهد بود.
ســالاری موضوع تأمیــن منابع مالی 
را یکــی از چالش هــای مهــم در حوزه 
شــرکت های دانش بنیان عنــوان کرد و 

افزود: اگرچه صندوق نوآوری و شکوفایی 
در ایــن باره به عنوان یــک الگوی تأمین 
منابع را انجام می دهد، به دنبال یک مدل 
بالاتر هســتیم تا شرکت های دانش بنیان 
در کنــار همکاران ما مشــارکت کنند و 
الگوی ســهامداری را با توجه به مالکیت 
معنوی پیاده کنیم که در چنین شرایطی 
دانش فنی در اختیــار دو مجموعه قرار 

خواهد گرفت.
وی بــا بیان اینکــه در قانون جهش 
تولید نیز اتفاق های خوبی افتاده اســت 
و به ســمت اقتصاد دانش بنیان حرکت 
کرده ایم، گفــت: ضــرورت دارد در این 
مرحله، تســریع در نظام ارزیابی طرح ها 
به ویژه در طرح های ساخت بار اول انجام 
شود و از معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری و وزارت نفت نیز درخواســت 
می کنیم در ارزیابی طرح ها تسریع انجام 
شــود که حدود ۵ تا ۱۰ همــت نیاز به 

سرمایه گذاری است.
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی گفت: طرح هایی 
برای کیفی ســازی ۹ پالایشگاه نفتی در 
کشور ارائه شده است که اگر شکل بگیرد، 
بیش از ۶ میلیارد دلار رقم سرمایه گذاری 
ایــن طرح ها خواهــد بــود و همه این 
ظرفیت ها قابل تحقق اســت و همت آن 
نیز در معاونت علمی و فناوری ریاســت 
جمهــوری و وزارت نفت نیز وجود دارد و 
این فرصتی است که کارگزاران نظام باید 
از آن استفاده کنند و صنعت نفت نیز همه 

ظرفیت ها را داخل مجموعه به کار بگیرد.
بــه گفتــه وی بیــش از ۸۰ درصد 
کالاهای صنایع پالایشی در داخل کشور 
تولید می شــود، اما زنجیره تولید معیوب 
اســت و باید بتوانیم ضمن برندسازی و 
بومی سازی، به ســمت صادرات حرکت 

کنیم.
*میزان تولیــد و مصرف بنزین 

سربه سر است
مدیر عامل شــرکت ملــی پالایش و 
پخــش فراورده های نفتی   با اشــاره به 
میزان تولید و مصرف گفت: میزان تولید و 

مصرف معادل است. او با بیان اینکه برای 
حل ناترازی پیش بینی هــای لازم انجام 
شده و مشکلی از این بابت نیست، اظهار 
کرد: باتوجه به اینکه برای تعمیرات اساسی 
برنامه ریزی های  کشور  پالایشگاه های  در 
لازم انجام شــده است، یکی از واحدهای 
ستاره در مرحله تعمیرات اساسی بود که 
از ابتدای ماه جاری وارد مدار سرویس شد 

و در ظرفیت کامل قرار دارد.
مدیر عامل شــرکت ملــی پالایش و 
پخش فراورده های نفتی با بیان اینکه غیر 
از ســتاره خلیج فارس شرایط برای بقیه 

پالایشگاه ها نیز مساعد است، تاکید کرد: 
امیدواریــم با وضعیتی که در حوزه تولید 
پالایشــگاهی داریم و تعمیرات اساسی را 
پشت سر گذاشته ایم، مشکلی بابت تامین 

سوخت نداشته باشیم.
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و 
پخــش فرآورده های نفتــی درباره زمان 
ثبت درخواست های  امکان  آنلاین شدن 
کارت سوخت گفت: یکسری از اطلاعات 
مورد نیاز در اختیار شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی نیست و لازم است که 

این اطلاعات به مجموعه منتقل شود.

نخستین کارتخوان های سامانه ســوخت ساخت داخل رونمایی شد. 
توافق نامه کارتخوان های ســاخت داخل ســامانه هوشمند سوخت بین 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی و شرکت صنایع الکترونیک شیراز و 

شرکت یاور همگامان کویر یزد امضا شد.
توافق نامه کارتخوان های سامانه هوشمند سوخت به منظور ساخت دو 
نوع کارتخوان در رونمایی شد.هدف از این توافق نامه که با حمایت شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی اجرایی شــده، اســتفاده از توان 
داخلی برای توسعه زیرساخت های زنجیره توزیع سوخت و ارتقای امنیت 

سامانه هوشمند توزیع سوخت در کشور است.
شــرکت ملی پالایش و پخــش فرآورده های نفتی با اســتقرار دولت 
ســیزدهم با تمرکز بر توسعه زیرســاخت های پایین دستی صنعت نفت، 

خودکفایی و بومی سازی تجهیزات تولید، انتقال و توزیع فرآورده های نفتی را در دستور کار قرار داد.
در این مراسم مدیر سامانه هوشمند سوخت گفت: ۲۵۰۰ کارتخوان فعلی در مجاری عرضه، دچار فرسودگی هستند و انقضای 
زمان عمر آنها رسیده لازم بود با کارتخوان های جدید جایگزین شوند که توانمندی شرکت های داخلی برای تولید کارتخوان به اثبات 

رسیده است در این راستا اقدام شد.
محمد صادقی اظهار کرد: پس از یکسال تلاش، نزدیک به یک ماه است که در دو جایگاه به صورت پایلوت در مدار هستند و تست 

آزمایشی کارتخوان های تولید داخل با موفقیت انجام شده است.
وی با بیان اینکه کارتخوان های موجود قدیمی و بعضا دچار فرسودگی شده و تاریخ انقضای آنها پایان یافته است و تعمیر و تامین 
قطعات ســخت شــده بود. ضمن اینکه تغییر نرم افزارها هم امکانپذیر نبود، نتیجه اینکه با دو شرکت  برای اجرای پروژه تغییر این 
تجهیزات به تفاهم رسیدیم، اظهار کرد: توانمندی شرکت های داخلی برای تولید کارتخوان به اثبات رسیده و پس از یکسال تلاش، 
نزدیک به یک ماه هست که در دو جایگاه به صورت پایلوت در مدار هستند و تست آزمایشی کارتخوان های تولید داخل با موفقیت 

انجام شده است.
مدیر سامانه هوشمند سوخت ادامه داد: قرار است این کارتخوان ها رفته رفته جایگزین کارتخوان های فرسوده فعلی در جایگاه های 

عرضه سوخت شود.

مدیر عامل شرکت ملی پخش فراورده های نفتی خبر داد؛

افزایش ۱۳ درصدی مصرف بنزین نسبت به پارسال

مدیر عامل شرکت ملی پخش فراورده های نفتی گفت: متوسط مصرف بنزین در مقایسه مدت مشابه سال گذشته 
۱۲ تا ۱۳ درصد افزایش داشته است و در حال حاضر تمامی بنزین را از پالایشگاه های داخل تحویل می گیریم.

جعفر سالاری نسب در جمع خبرنگاران با بیان اینکه میزان کنونی مصرف روزانه در حال حاضر  ۱۱۵ میلیون لیتر 
است، اظهار کرد: به خاطر تقارن نوروز با ایام ماه رمضان هنوز مشخص نیست که چه میزان مصرف افزایش پیدا کند. 

هفته آینده می توان در این خصوص نظر داد. میزان ذخایر کافی است و مشکلی نیست.
سالاری نسب درباره واردات بنزین گفت: تمامی بنزین را از پالایشگاه های داخل تحویل می گیریم و واردات نداریم.

وی با بیان اینکه برای رونمایی از سامانه ثبت آنلاین درخواست کارت هوشمند سوخت آمادگی کامل داریم، گفت: 
تمامی اقدامات لازم را انجام داده ایم، سامانه طراحی شده و آماده بهره برداری است.

به گفته وی مکاتبه ای با پلیس راهور انجام شده، قرار بر این شد که راهور اطلاعات لازم را در اختیار شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی قرار دهد و آخرین اطلاعی که از روند پیشرفت کار دارم این است که مقدمات  آن انجام شده 
و اگر پلیس راهور کمک کند، به زودی امکان ثبت آنلاین درخواست کارت سوخت برای عموم مردم فراهم خواهد شد.

کارتخوان سوخت ساخت داخل رونمایی شد 

مدیرعامــل ســازمان منطقه ویژه پارس با بیان این که ما بیش از شــریک 
خودمان از میدان مشترک برداشت می کنیم، افزود: در حال حاضر برداشت ما از 
میدان مشترک پارس جنوبی حدود ۷۱۰ میلیون مترمکعب است در حالی که 

شریک ما حدود ۶۵۰ میلیون متر مکعب برداشت می کند.
سخاوت اسدی در نشســت گام چهارم رویداد تحول آفرین راهبری بحران 
جمعیت که با حضور زینب اختری، مدیرکل امور زنان و خانواده وزارت کشــور 
در منطقه ویژه پارس برگزار شد، گفت: از زمان پیروزی انقلاب تاکنون دشمنان 

کشورمان لحظه ای دست از سنگ اندازی و توطئه برنداشتند.
وی با اشــاره به حمایت های آمریکا، اروپا و بسیاری از کشورهای منطقه از 
رژیم بعث عراق در جنگ تحمیلی اظهار داشت: در این جنگ که اکثر کشورهای 
دنیا تمام قد پشــت صدام ایستادند اما با ایثار و ازخودگذشتگی فرزندان ایران 
زمین و به برکت خون شهداء با دستان خالی جنگیدیم و حتی یک وجب هم 

خاک خود را از دست ندادیم.
اســدی با اشــاره به ســختی های دوران پس از جنگ تحمیلی گفت: همه 
قطعی های روزی سه الی چهار ساعته برق حتی در پایتخت کشور را به یاد داریم 
اما با تلاش های دولتمردان و حمایت ها و هزینه های نظام جمهوری اسلامی در 

کمتر از یک دهه مشکلات رفع شد.
وی با بیان این که پارس جنوبی بین کشورمان و قطر مشترک است، افزود: 
شــرایط کشور قطر طوری بود که اکثر کشورهای دنیا توانستند با آن همکاری 
کنند اما کشــورمان بلافاصله پس از راه اندازی این میــدان دچار تحریم های 
ظالمانه شــده به طوری که حتی کمپرسورهایی که خریداری کرده بودیم را از 

روی آب برگشت دادند.
مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس با بیان این که به لطف الهی رزمندگان 
جبهه اقتصادی با همان انگیزه و ایثارگری دوران جنگ فعالیت ها را ادامه دادند، 

گفت: در حالی متخصصین و مهندسین ما توانستند ۱۴ پالایشگاه و ۲۴ فاز را 
بسازند که پیشتر حتی یک متر هم نمی توانستیم در دریا لوله گذاری کنیم.

وی به احداث پالایشــگاه فاز ۱۴ به عنوان پالایشــگاهی ایرانی اشاره کرد و 
گفت:  ۷۳ درصد پالایشگاه فاز ۱۴ توسط متخصصین داخلی احداث شده است.

مدیرعامــل ســازمان منطقه ویژه پارس با بیان این که ما بیش از شــریک 
خودمان از میدان مشترک برداشت می کنیم، افزود: در حال حاضر برداشت ما از 
میدان مشترک پارس جنوبی حدود ۷۱۰ میلیون متر مکعب است در حالی که 

شریک ما حدود ۶۵۰ میلیون متر مکعب برداشت می کند.
اسدی به سرمایه گذاری ۱۵۰ میلیارد دلاری در منطقه ویژه پارس اشاره کرد 

و گفت: در فشارافزایی چاه ها متخصصین ما کارها را به پیش می برند.
وی بــا بیان اینکه بین ۷۰ تا ۷۵ درصد از گاز کشــور در این منطقه تولید 
می شــود، افزود: این خدمت بزرگی اســت که نظام جمهوری اسلامی به مردم 

می کند و باید خداوند را شاکر باشیم.
اسدی با بیان اینکه باید قدر این نعمت را بدانیم، ابراز داشت: برای ذره به ذره 

گازی که مصرف می شود نظام جمهوری اسلامی صد برابر پولی که ما پرداخت 
می کنیم هزینه می کند.

وی هزینه احداث یک فاز پالایشگاهی را حدود شش میلیارد دلار عنوان کرد 
و گفــت: در حال حاضر روزانه ۷۰۰ میلیون متر مکعب گاز تولید و ۷۰۰ هزار 

بشکه میعانات گازی تولید می کنیم.
اسدی با بیان اینکه خوراک پالایشگاه ستاره خلیج فارس که ۴۰ درصد بنزین 
کشــور را تولید می کند از این منطقه تامین می شــود، افزود: ۴۸ درصد تولید 

پتروشیمی کشور در منطقه ویژه پارس است.
مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس با بیان این که ۲۶ طرح با سرمایه یک 
میلیارد دلار در این منطقه در حال سرمایه گذاری داریم، ابراز داشت: جمهوری 

اسلامی در حال تولید ارزش افزوده است.
اســدی درآمد کل ارزی مناطق آزاد و ویژه کشــور در سال گذشته را ۱۸ 
میلیــارد دلار عنوان کرد و گفت: از این میــزان ۱۲ و نیم میلیارد دلار فقط از 

منطقه ویژه پارس بوده است.
مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس این منطقه را بزرگ ترین منطقه ویژه 
کشور دانست و گفت: ۳۹ سکوی فعال در دریا، ۱۴ پالایشگاه در خشکی و ۲۲ 

پتروشیمی در حال تولید در این منطقه داریم.
اسدی همچنین از ۲۶ پتروپالایشگاه و پتروشیمی در حال ساخت در منطقه 
ویژه پارس جنوبی خبر داد و ابراز داشت: تمام این پیشرفت ها در حالی است که 

ما قبل از انقلاب توان ساخت حتی یک پالایشگاه هم نداشتیم.
به گزارش  سرزمین پویا  و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی منطقه ویژه پارس، 
وی با بیان اینکه بیش از ۵۰ پالایشــگاه در حال فعالیت یا در  حال ســاخت 
توســط فرزندان ایران اداره می شود، افزود: باید این پیشرفت ها را قدر دانسته و 

به آن ها افتخار کنیم.

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس خبر داد؛ پیشی گرفتن ایران از قطر در برداشت گاز

از سوی شورای نگهبان صورت گرفت؛ تائید مصوبه مجلس درباره تسویه بدهی دولت به شرکت توانیر
سخنگوی شورای نگهبان از تائید »لایحه الحاق یک بند به تبصره )۵( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور« از سوی این شورا خبر داد.

هادی طحان نظیف عضو حقوقدان و سخنگوی شورای نگهبان در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:»»لایحه الحاق یک بند به تبصره )۵( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور« 
در خصوص ساز و کار تسویه بخشی از بدهی دولت به طلبکاران صنعت برق که در مراحل قبل با اشکالاتی مواجه شده بود، پس از اصلاح در مجلس و بررسی مجدد در شورای نگهبان، خلاف موازین 

شرع و قانون اساسی شناخته نشد.«

گزارش جدید صندوق بین المللی پول:

فروش نفت ایران فراتر از انتظارها بود
صندوق بین المللی پول افزایش برآورد خود از رشــد اقتصادی ایران را ناشــی از 
افزایش بیش از انتظار تولید نفت ایران عنوان کرد.به گزارش  سرزمین پویا  و به نقل 
از شــانا، بر اساس برآورد جدید صندوق بین المللی پول، رشد اقتصادی ایران در سال 
۲۰۲۳ با افزایش قابل توجه نســبت به ســال قبل از آن به ۵.۴ درصد رسیده است. 
این در حالی اســت که صندوق بین المللی پول پیش از این برآورد کرده بود که رشد 
اقتصادی ایران در ســال ۲۰۲۳ به ســه درصد خواهد رسید.صندوق بین المللی پول 
همچنین پیش بینی خود از رشــد اقتصادی ایران در سال ۲۰۲۴ را نسبت به گزارش 
ســه ماه پیش خود افزایش داده و به ۳.۷ درصد رســانده است. در گزارش ماه اکتبر 
۲۰۲۳ این ســازمان رشد ۲.۵ درصدی برای اقتصاد ایران طی سال ۲۰۲۴ پیش بینی 
شــده بود.بر اساس داده های صندوق بین المللی پول، تولید نفت ایران در سال جدید 
میلادی از ۲.۷ میلیون بشــکه در روز عبور کرده که ۷۰۰ هزار بشــکه بیشتر از سال 

۲۰۲۰ است.

 شکایت ماینرهای بیت کوین 
از وزارت انرژی آمریکا

شورای بلاکچین تگزاس از واحد آمار وزارت انرژی آمریکا به دلیل بررسی اجباری 
مصرف برق آنها شــکایت کرد. شورای بلاکچین تگزاس که یک انجمن صنعتی برای 
استخراج کنندگان بیت کوین است، در بیانیه ای به تاریخ ۲۲ فوریه اعلام کرد تحقیقات 
اداره اطلاعات انرژی آمریکا، یک تقاضای بی سابقه و غیرقانونی جمع آوری داده ها علیه 

این صنعت است.
شرکت رایوت پلتفرمز که یکی از بزرگترین استخراج کنندگان بیت کوین در ایالت 
تگزاس است، سال گذشته ۷۱ میلیون دلار درآمد داشت. بخشی از این درآمد، از پیش 
خرید برق برای فعالیت خود و فروش مجدد آن به نرخ بالاتر به شبکه برق در بحبوحه 
کمبود برق، حاصل شد. اداره اطلاعات انرژی آمریکا، در پاسخ به این شکایت، در یک 
اظهاریه، اعلام کرد الزامی برای تکمیل این بررسی، اعمال نمی کند و داده هایی را که 

قبلا جمع آوری شده است، ضبط می کند.
این آژانس در اول فوریه اعلام کرده بود استخراج کنندگان بیت کوین، ۲.۳ درصد از 
کل تقاضای برق کشور را در سال ۲۰۲۳ تشکیل  دادند و حتی ۰.۶ درصد حد پایین 
این تقاضا، با مصرف برق ایالت یوتا برابری می کند. اداره اطلاعات انرژی آمریکا،  پیش 
از این اعلام کرده بود هدفش از این نظرسنجی، ارزیابی بهتر مصرف برق این صنعت 
اســت. هر چند اســتخراج بیت کوین از یک دهه پیش در آمریکا آغاز شد اما پس از 
این که دولت چین، فعالیت این صنعت در ســال ۲۰۲۱ ممنوع کرد، آمریکا با هجوم 
شرکت های اســتخراج بیت کوین از چین روبرو شد. تعداد زیادی از این شرکت ها در 
آمریکا، سهامی عام شدند و فعالیت در مقیاس بزرگ را در ایالتهای غنی از انرژی مانند 
تگزاس و جورجیا راه اندازی کردند. جمع آوری داده ها از استخراج کنندگان بیت کوین 
برای مصرف انرژی آنها دشــوار بوده اســت زیرا برخی از داده ها، از جمله مکان های 

پایگاهها و نرخ برق، می توانند توسط ماینرها اختصاصی در نظر گرفته شوند.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، شورای بلاکچین تگزاس در بیانیه ای اعلام کرد این 
گروه در کنار شرکای صنعتی خود، این اقدام را به عنوان یک حمله مستقیم به مشاغل 
خصوصی تحت پوشــش شرایط اضطراری، فاقد دلایل قانونی و نشان دادن سوگیری 

سیاسی آشکار می داند.

 بررسی عملکرد شرکت مدیریت 
شبکه برق ایران توسط دیوان محاسبات

عملکرد شــرکت مادر تخصصی توانیر و مدیریت شــبکه برق ایران توسط دیوان 
محاسبات کشور مورد رسیدگی قرار گرفت. به گزارش  سرزمین پویا  و به نقل از اداره 
کل روابط عمومی و  امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، در ادامه بررسی عملکرد 
شرکت ها توســط این نهاد نظارتی، این بار مجموعه مادر تخصصی توانیر و مدیریت 
شبکه برق ایران مورد رسیدگی قرار گرفت. لزوم برگزاری مجمع شرکت ها در مهلت 
مقــرر، ضرورت ایجاد نیروگاه ها و توجه بــه ناترازی صنعت برق، توجه به انرژی های 
تجدیدپذیر و پاک به منظور جبران ناترازی، توجه به جابجایی پســت های برق فشار 
قوی در بخش های محل سکونت اقشار ضعیف، توجه به سرقت برق در شبکه توزیع و 
انتقال و کنترل آن و همچنین لزوم شفافیت در قیمت تمام شده و عوامل تعیین آن با 
در نظر گرفتن بهره وری از جمله مواردی بود که در این جلسه مورد تاکید قرار گرفت.

برق کافی تولید صنایع افزایش یافت
بر اساس آمار رسمی متوسط میزان مصرف برق صنایع انرژی بر در فصل گرم سال 
جاری، معادل ۹۰ درصد متوســط میزان برق مصرفی این صنایع در فصل سرد سال 
بوده اســت، اتفاق مهمی که تاثیری مســتقیم بر افزایش ظرفیت و میزان تولید این 

صنایع در فصل جاری داشت.
وزارت نیرو طی دو سال گذشته تلاش کرد تا با مدیریت مصرف برق در بخش های 
مختلف علاوه بر جلوگیری از اعمال خاموشی در بخش خانگی، میزان برق تحویلی به 

صنایع را با هدف ایجاد رونق در حوزه تولید و اشتغال کشور افزایش دهد.
بر همین اساس و مستند به آمار و ارقام اعلام شده توسط شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران، متوسط روزانه میزان انرژی برق تحویلی به صنایع انرژی بر در نیمه نخست 
ســال جاری ۷۴۹۵ مگاوات بود که معادل ۹۳ درصد متوسط میزان برق تحویلی به 

همین صنایع در دی ماه سال جاری بود.
همچنین متوسط میزان برق تحویلی به صنایع انرژی بر در ۴ ماهه گرم سال نیز با 
۵ درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال گذشته به رقم ۷۱۲۵ مگاوات رسید که 
در مقایسه با میزان برق تحویلی به این صنایع در دی ماه سال جاری نشان می دهد، 
در فصل گرم سال معادل ۹۰ درصد میزان برق مصرفی این صنایع در فصل سرد تامین 
شده است. این آمار همچنین گویای این مهم است که متوسط میزان برق تحویلی به 
صنایع انرژی بر از ابتدای ســال تاکنون در مقایسه با سال گذشته نزدیک ۶ درصد و 
متوسط برق تحویلی به این صنایع در ۴ ماهه گرم سال نیز در مقایسه با مدت مشابه 
ســال گذشته نیز ۴.۵ درصد افزایش داشته است. بر اساس این گزارش میزان تامین 
حداکثری برق موردنیاز صنایع انرژی بر همانند فولاد و ســیمان در فصل تابستان به 
گونه ای که شانه به شانه میزان برق مورد نیاز آنها در فصل سرد باشد، نقش موثری بر 
افزایش تولید این صنایع داشته است که آمار و ارقام مستندی که پیشتر توسط این 
مجموعه ها منتشر شد نیز این مهم را اثبات می کند. به عنوان نمونه در سایه افزایش 
محسوس میزان برق تحویلی به صنایع فولادی در فصل گرم سال جاری در مقایسه با 
فصل گرم سال گذشته و منطبق بر آمارهای انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، تولید 
آهن اسفنجی در ۵ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۷ درصدی 
و نسبت به ۵ ماهه سال ۱۴۰۰ رشد ۲۷ درصدی داشت و در بخش فولاد میانی نیز 
تولید امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد ۳ درصدی و نسبت به مدت مشابه 

سال ۱۴۰۰ رشد ۲۰درصدی را ثبت کرد.
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رئیس امور حقوقی شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی مطرح کرد؛

اجرای ناقص سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی؛ چالش صنعت نفت
رئیس امور حقوقی شــرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
ایران گفت: اجرای ناقص سیاست های 
کلــی اصــل ۴۴ قانون اساســی و 
طی  خصوصی ســازی  فرآیندهــای 
سال های اخیر در صنعت نفت تبدیل 
به چالش های جدی برای این صنعت 

شده است.
به گزارش  سرزمین پویا  و به نقل 
از شانا، مهدی بهرامیان در نخستین 
صنعت  حقوقی  »شورای  گردهمایی 
نفت« بــا بیان اینکه اجــرای ناقص 
سیاســت های کلی اصــل ۴۴ قانون 
اساسی و فرآیندهای خصوصی سازی 
در صنعــت نفت چالش های جدی را 
ایجاد کرده اســت، گفت: اگر بعضی 
از اهــداف خصوصی ســازی را ایجاد 
اصلاحــات در اقتصــاد و افزایــش 
دولت  کوچک سازی  بنگاه ها،  کارایی 
و توانمندســازی بخــش خصوصی، 
رقابت پذیری و گسترش بازار سرمایه 
بدانیــم نه تنهــا به این مهم دســت 
نیافته ایم، بلکه در دهه اخیر با وجود 
تأکید مقــام معظم رهبری بر اجرای 
ایجاد  شاهد  خصوصی سازی  صحیح 

چالش هــای مهمــی در ایــن حوزه 
هستیم.

وی بــه  نمونــه اجــرای ناقــص 
ایــن قانــون در واگــذاری ســهام 
شرکت های ورشکسته و پر مخاطره 
تأمیــن اجتماعی و  به صندوق های 
بازنشســتگی کشــوری با عنوان رد 
دیون اشاره کرد و افزود: ما شاهد به 
انحراف رفتن سازمان خصوصی سازی 
از اهــداف قانونــی خود هســتیم، 
به طــوری که رویه کنونــی در نحوه 
فروش و واگذاری ها نه تنها مخاطرات 
جدی در حوزه هــای حقوقی، مالی، 
فنی و نیروی انسانی ایجاد کرده، بلکه 
زمینه سازی ایجاد رانت و اختلال در 
نظام اقتصادی و بهــره وری واقعی را 

فراهم کرده است.
رئیس امور حقوقی شــرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
ایران تصریح کرد: در تجربه های موفق 
دنیا ابتدا واگذاری ها از صنایع کوچک 
و خدماتی شروع می شود و به تدریج 
با حصول اطمینان از آمادگی جامعه 
و گسترش بازارهای سرمایه و اثبات 
کارایی بیشــتر بخش خصوصی این 

اتفاق می افتد، ما در بحث واگذاری ها 
نیازمنــد تفکیک اموال شــرکتی و 
غیرشرکتی، توجه به سوابق تخصصی، 
وظایف حاکمیتی و تصدی، شفافیت، 
زمان بنــدی معقول، بررســی اموال 
شــرکت های مادر تخصصی و فرعی 
و تضامین سرمایه گذاری شرکت ها و 

شفافیت هستیم.
بهرامیان با بیان اینکه ما نیازمند 
یک الگوی توسعه متناسب با اقتصاد 
ایران هســتیم، اظهار کرد: تســهیل 
فعالیــت بخــش خصوصــی باید به 
ایجاد یــک رقابت پذیــری واقعی بر 
باشد  بر کیفیت  مبنای حساســیت 
که متأســفانه ساختار ناکارآمد فعلی 
خصوصی ســازی، ایــن رکــن مهم 
رقابت را حذف کرده و هیچ سازوکار 
اثربخشــی بر هدایت و نظــارت بر 
بنگاه ها و شــرکت های واگذارشــده 

ندارد.
وی با اشــاره به اینکه در صنعت 
نفت به علــت قیمت هــای تکلیفی، 
ســودآور نبودن شــرکت های نفتی 
بدون احتســاب یارانه قیمت فعلی، 
هــدف اصلــی خصوصی ســازی را 

محقق نخواهد کــرد، گفت: این امر 
باعث هدررفتن منابع و ســردرگمی 
مــادر تخصصــی در  شــرکت های 
واگذاری ها در تضمین، نیروی انسانی، 
منازل ســازمانی، اراضــی و وظایف 
حاکمیتی، محیط زیست، کیفیت و... 

شده است.
رئیس امور حقوقی شــرکت ملی 

پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
ایــران تصریــح کرد: ما شــاهد قرار 
گرفتن پالایشگاه آبادان و شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی در فهرست 
واگــذاری هســتیم که اگــر فرآیند 
اجرایی به طور مؤثری خصوصی سازی 
تغییر نکند، مخاطــرات جدی را در 
این زمینه شاهد هستیم و جایگاهای 

سوخت واگذار شده در سال های اخیر 
نیز از جمله چالش های ایجاد شــده 
برای ماست که بعد از واگذاری ناقص 
و غیرکارشناســی متأسفانه سازمان 
خصوصی سازی نتوانسته این موضوع 
را حل وفصل کند و همه آثار حقوقی، 
مالی و اجرایــی آن همچنان متوجه 

این شرکت است. 

سلاجقه خبر داد؛

 زمین های پتروشیمی میانکاله 
باید به اراضی ملی باز گردد

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست از رایزنی با سازمان بورس به منظور 
تحقق تجارت کربن خبر داد.

علی سلاجقه در نشست خبری که دیروز در بیست وچهارمین نمایشگاه 
رسانه های ایران برگزار شــد، اظهار کرد: صادرات کربن می تواند در کاهش 
مصرف ســوخت در حوزه مصارف خانگی و صنایع بسیار موثر باشد و ارزش 

افزوده ایجاد کند علاوه بر آن در زمینه کاهش آلودگی هوا نیز موثر است.
وی اضافه کرد: ایرج حشــمتی - معاون محیط زیســت انسانی سازمان 
محیط زیســت - به همراه مســئولان صندوق محیط زیست با بازار بورس 
نشســتی را برگزار کردند و قرار شــد آیین نامه و شیوه نامه آنه تدوین شود. 
آخرین نشســت ما حدود یک ماه پیش انجام شد و تحقق تجارت کربن به 

صورت میدانی در حال پیگیری است.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست درباره وضعیت زمین های پتروشیمی 
میانکاله اظهار کرد: پتروشیمی میانکاله از لحاظ قانونی دیگر وجود ندارد و 
زمین های آن باید به اراضی ملی باز گردد. ســازمان منابع طبیعی در زمینه 

اراضی ملی مسئولیت دارد و ما مکاتباتی با این سازمان انجام داده ایم.
وی در پاسخ به این پرسش که چرا سد کانی سیب به جای ۶۰۰ میلیون 
مترمکعــب ۳۰۰ میلیون مترمکعب آب برای دریاچه ارومیه رها کرد، اظهار 
کرد: اولویت اول تامین آب شرب است و پس از آن خوشبختانه دولت قبول 
کرده اســت که حق آبه محیط زیستی قرار گیرد. امیدواریم که میزان بارش 
مناســب باشد تا از نیمه اسفندماه آب از سد کانی سیب به میزان کافی رها 
شود علاوه بر آن بتوانیم از ظرفیت پساب ها بهره ببریم. سد چپرآباد نیز وارد 

مدار شود.
سلاجقه درباره وضعیت سد گتوند گفت: کارهای خوبی انجام شده است. 
در زمینه دره زرشک نیز وزارت نیرو درباره تامین آب آن مخالفت کرده است 

بنابراین ما نیز مجوزی صادر نکرده ایم. 

مدیر مرکز راهبردی کنترل گاز کشور با اشاره 
به ورود ســامانه بارشی جدید به کشور و برودت و 
سرمای بعد از آن گفت: پیش بینی می شود مصرف 
روزانه گاز کشــور در روزهای آتی به ۶۵۰ میلیون 
متر مکعب برسد و شاهد افزایش مصرف گاز باشیم.

سعید عقیلی، مدیر مرکز راهبردی کنترل گاز 
کشور درباره میزان مصرف گاز کشور در بخش های 
مختلف خانگی ، تجاری و صنایع غیر عمده توضیح 
داد: مصــرف گاز در این بخش ها بــه عدد ۵۴۶ 
میلیون متر مکعب رســید کــه ۳۸۲ میلیون متر 
مکعب از این میزان در بخش خانگی، ۶۰ میلیون 
متر مکعب در بخش صنعتی غیرعمده، ۴۸ میلیون 
متر مکعب در بخش عمومی و تجاری، بیش از ۳۵ 
میلیون متر مکعب در بخش کشاورزی و حدود ۲۱ 
میلیون متر مکعب از این میزان در بخش حمل و 

نقل مصرف شده است.
وی با توجه به ورود سامانه بارشی و بارش برف 
و باران سراســری در کشور اظهار کرد: با توجه به 
سامانه بارشی که همزمان در کلیه نقاط کشور به 
صورت گســترده در حال فعالیت است و با توجه 
به پیش بینی ســرما و برودت بعد از این ســامانه 
بارشی، برآورد می شود که مصرف روزانه گاز کشور 

در روزهای آتی به ۶۵۰ میلیون متر مکعب برسد 
که بیش از ۷۵ درصد از تولید گاز کشــور را شامل 

می شود.
مدیــر مرکز راهبــردی کنترل گاز کشــور با 
اشــاره به قرار داشتن برخی از استان های کشور 
در مناطــق و اقلیم های سردســیری و همچنین 
جمعیت بالای برخی از استان ها و نیاز آنها برای 
گاز بیشتر خاطر نشان کرد: از آنجایی که استان 
آذربایجان غربی در اقلیم یک )بالاترین ســرانه( 
و اســتان کهکیلویــه و بویراحمد در اقلیم دوم و 
اســتان تهران در اقلیم ســوم به عنوان بالاترین 
سرانه های مصرف در بخش های خانگی، تجاری و 
عمومی قرار دارند و همچنین استان های اصفهان 
و خراســان رضوی از جمعیــت بالایی برخوردار 
بوده و از آنجایی که بســیاری از هموطنان برای 
جشن نیمه شــعبان به شهر مشهد مقدس سفر 
کرده انــد، از مــردم تقاضا داریم که با اســتفاده 
بهتــر و بهینه از گاز، بتوانیم آن را در کلیه موارد 
مصــرف به ویژه در بخش تولیــد برق برای تمام 

شبکه کشوری تامین کنیم.
عقیلی با اشــاره به وضعیت گازرســانی کشور 
و تمهیــدات لازم برای جلوگیری از بروز مشــکل 

در شبکه گاز کشــور گفت: خوشبختانه تا کنون 
وضعیت شبکه گاز رســانی کشور عادی است و با 
مشــکلی در تامین گاز روبرو نیستیم، اما نیازمند 
همراهی و کمک مردم برای مصرف بهینه در جهت 
تامین گاز در مناطق سردسیری و همچنین بخش 

تولید برق هستیم.
وی در پایان افزود: تمامی همکاران ما به صورت 
۲۴ ساعته در کمیته های بحران همه استان ها در 
آماده باش هستند تا بتوانیم با مدیریت مصرف در 
بخش های مختلف گاز مورد نیاز کل کشور را بدون 

مشکل، تامین کنیم. 

طرح توزیع شیرآلات کاهنده مصرف چند سال 
است باید وارد مرحله اجرایی شود؛ اما نبود سرمایه 
کافی موجب عدم اجرای فراگیر این طرح شــده 

است.
وضعیت منابع آبی هر ســال شرایط بدتری را 
نســبت به سال قبل تجربه می کند که با توجه به 
تغییر اقلیم و گرم شــدن کره زمین این موضوع 
تقریبا در کل جهان مشاهده می شود. اما از آنجایی 
که ایران نیز در یک منطقه خشک و نیمه خشک 
قــرار گرفته، این موضوع خود را بیشــتر نشــان 
می دهد، شرایط منابع آبی در کشور به گونه ایست 
که دیگر چاره ای جز مدیریت مصرف باقی نمی ماند 
البته بایــد دولت نیز در این میــان طرح هایی را 

اجرایی کند که به واسطه آن ها آب کمتری مصرف 
شود.

یکی از طرح هایی که چندین سال منتظر وارد 
شدن به مرحله اجرایی قرار دارد، توزیع شیرآلات 
کاهنده مصرف است، محسن اردکانی، مدیرعامل 
شرکت آب  و فاضلاب تهران گفت: در قانون توسعه 
و بهینه ســازی آب شرب شهری و روستایی آمده 
است که شــرکت آب و فاضلاب می تواند دستگاه 
کاهنده مصرف را برای مشــترکانی که خودشان 
متقاضی باشند، با اقساط دو ساله به آنها ارائه دهد.

به گفته وی این دستگاه ها قیمت بالایی دارند 
و بایــد اعتبار کافی در اختیار مــا قرار گیرد و ما 
به صورت موردی که اعتباراتی در اختیارمان قرار 
گرفته، در دانشــگاه امیرکبیر و دانشگاه دیگر این 

اقدام را انجام داده ایم.
۲۳ درصد آب شــرب کشــور در استان تهران 
مصرف می شــود و میزان مصرف آب شهروندان 
تهرانی فراتر از الگوی مصرف است به طوری که هر 
شهروند تهرانی در شبانه روز ۲۵۰ لیتر آب مصرف 
می کنــد، در حالیکه در بســیاری از کشــورهای 
پیشــرفته کــه از میانگین بارندگــی بالاتری در 
مقایســه با ایران برخوردارند، ســرانه مصرف هر 

شهروند ۱۷۰ لیتر در شبانه روز است.
مشــترکان استان تهران ســالانه ۱.۵ میلیارد 
مترمکعب و مشــترکان شــهر تهران سالانه ۱.۲ 
میلیارد مترمکعــب آب مصرف می کنند و این در 
حالی اســت که در پایتخت با طولانی شدن دوره 
خشکســالی از دو ســال به چهار سال و رشد ۳۳ 
درصدی مشترکان آب استان تهران مواجه هستیم.

به اعتقاد کارشناسان، موضوع آب در صدر همه 
اولویت های کشور قرار دارد، بسیاری از دستگاه ها 
به ویژه دســتگاه های فرهنگی باید با تمام توان در 
زمینه ترویج فرهنگ بهینه مصرف آب وارد میدان 
شــوند. مدیریت مصــرف آب یا به عبــارت بهتر 
مصرف بهینــه آب در بخش های مختلف مصرف 
یک ضــرورت جدی برای دســتیابی بــه اهداف 
مدیریت منابع آبی اســت و از آن به عنوان کلیدی 
ترین فاکتور در احیا و تعادل بخشی آبخوان ها یاد 

می شود.
به کارگیری روش ها و ابزارهایی همچون توزیع 
شــیرآلات کاهنده مصرف قطعا می تواند در گذر 
از شرایط فعلی موثر باشــد، لذا لازم است دولت 
توجه بیشتری به این مهم داشه باشد تا در آینده با 

مشکل جدی مواجه نشویم.

مدیر مرکز راهبردی کنترل گاز کشور:

مصرف گاز کشور به ۶۵۰ میلیون متر مکعب می رسد

دبیرکل اوپک با اشــاره به اینکه نخســتین باری نیست که 
عضــوی به دلیل ملاحظــات خود از این ســازمان کناره گیری 

می کند، گفت: نگران خروج آنگولا از اوپک نیستیم.
به گزارش  ســرزمین پویا  و به نقل از شــانا، هیثم الغیص 
اظهار کرد: سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( همواره 
شــاهد کناره گیری کشورهای عضو و پیوستن اعضای تازه بوده 
است و شماری از اعضا هم بوده اند که در برهه ای از این سازمان 
خارج شــده اند و دوباره به این سازمان پیوسته اند بنابراین بنده 
زیاد نگران این موضوع نیســتم. وی با بیان اینکه این نخستین 
بار نیست که کشــوری به دلیل ملاحظات خود از این سازمان 
کناره گیــری می کند، افزود: با این حال در صورت تمایل آنگولا 

برای الحاق دوباره به اوپک استقبال می کنیم.
آنگولا ۲۱ دســامبر ۲۰۲۳ اعلام کرد که از یکم ژانویه سال 
۲۰۲۴ میــلادی دیگر عضو اوپک نخواهد بود، به طوری که این 
تصمیم در آن زمان باعث افت قیمت های جهانی نفت خام شد 
و به گفته برخی تحلیلگران، پرسش هایی را درباره وحدت اوپک 
و ائتلاف تولیدکنندگان اوپک و غیراوپک موسوم به اوپک پلاس 
به میان آورد. دبیرکل اوپک با بیان اینکه ماهیت برنامه کاهش 
عرضه اوپک پلاس که به صورت داوطلبانه اجرا می شود، بازتابی 
از انعطاف پذیری این ائتلاف اســت، گفت: اکنون احتمال دارد 

مناسب ترین راه باشد.
الغیص تصریح کــرد: کاهش عرضــه داوطلبانه، تصمیمی 
مســتقل از ســوی یک کشــور برای تعدیل تولید است و این 
نشان دهنده انعطاف ذاتی در رویکرد ماست و ما چندین ابزار و 

راه برای توجه به ثبات بازارهای جهانی نفت خام داریم.
وی گفت: تصمیم عربستان سعودی برای به تعویق انداختن 
برنامه های توسعه ظرفیت تولید نفت نباید به عنوان ارزیابی برای 

کاهش تقاضای نفت تعبیر شود.
دبیرکل اوپک افزود: نخســت می خواهم بسیار واضح بگویم 
که نمی توانم درباره تصمیم عربســتان اظهار نظر کنم اما این 

تصمیم به هیچ وجه نمی تواند به عنوان دیدگاهی مبنی بر کاهش 
تقاضا تعبیر شود.

دولت عربســتان سعودی ۳۰ ژانویه امســال )۱۰ بهمن ماه 
۱۴۰۲( به شــرکت نفت دولتی آرامکو دســتور داد هدف خود 
را برای حداکثر ظرفیت تولید پایدار به روزانه ۱۲ میلیون بشکه 
برساند که این این رقم یک میلیون بشکه در روز کمتر از هدف 
اعلام شده در سال ۲۰۲۰ میلادی است و زمان تحقق این برنامه 

سال ۲۰۲۷ میلادی تعیین شده است.
عربستان ســعودی بزرگترین صادرکننده نفت در جهان و 
بزرگ ترین تولیدکننده اوپک است، اوپک در چشم انداز سالانه 
خود که در ماه اکتبر منتشر شد، پیش بینی برای تقاضای جهانی 

نفت در میان مدت و بلندمدت را افزایش داد.
در گزارش ۲۰۲۳ چشــم انداز جهانی نفت اوپک آمده است 
که انتظار می رود تقاضای جهانی نفت تا ســال ۲۰۴۵ میلادی 
به ۱۱۶ میلیون بشــکه در روز برسد که حدود ۶ میلیون بشکه 
در روز بیشتر از گزارش پارسال است و این رشد از سوی چین، 
هند، دیگر کشورهای آســیایی، کشورهای و خاورمیانه خواهد 
بود. دبیرکل اوپک با تأکید بر استواری این سازمان بر آمارهای 
منتشر شــده در چشــم انداز جهانی نفت اوپک گفت: قاطعانه 

معتقدیم که تقاضا برای نفت مطلوب خواهد بود.
اوپک قرار است گزارش ۲۰۲۴ چشم انداز خود را اواخر امسال 
منتشــر کند و الغیص در این باره گفت: در صورت تغییر اعداد 
باید تا سپتامبر یا اکتبر که موعد آن است، صبر کنیم و شرایط 
را مشاهده کنیم. دبیرکل اوپک تأکید کرد که ما معتقدیم اعداد 

پابرجاست و ارقام بسیار محکمی هستند.
الغیص تصریح کرد: اگر موردی باشد، تغییر روایت هایی که 
اکنون شاهدش هستیم، بسیاری از کشورهای جهان عقب نشینی 
خواهند داشت و از سرعت خود می کاهند و در اهداف خود برای 
به صفر رساندن انتشــار کربن بازنگری می کنند و این شرایط 

تقاضای بلندمدت بیشتری برای نفت ایجاد می کند.

مدیرعامل پتروشــیمی کارون با اشــاره بــه رونمایی از 
لایســنس ایرانی واحد متیل دی ایزوســیانات پتروشیمی 
کارون، از آمادگی برای صادرات این لایسنس ایرانی به دیگر 

کشورها خبر داد.
علیرضا صدیقی زاده در نشســتی خبری با اشــاره به تولید 
انحصاری ایزوسیانات توسط پتروشیمی کارون که در خاورمیانه 
انجام می شــود، اظهار کرد: پنج سال پس از پتروشیمی کارون 
عربستان کارخانه تولید ایزوسیانات خود را راه اندازی کرد و ما و 
عربستان تنها تولیدکنندگان این محصول در منطقه خاورمیانه 

هستیم و کل بازار خاورمیانه و غرب آسیا را پوشش می دهیم.
وی با تأکید بر اینکه در مورد بازار مصرفمان، نگرانی نداریم، 
افزود: ازآنجایی که این محصول هایتک است و تولید آن ریسک 
بالایی دارد، کمتر کشوری به سمت تولید آن می رود و به همین 
دلیل بازار ما در داخل و خارج کشور بدون رقیب است. این بدون 
رقیب بودن فرصت هــای بازار خوبی را برای ما ایجاد می کند و 
می توانیم در مبانی قیمت تعیین کننده باشیم. بااین حال مزیت 
اصلی شــرکت ما در حال حاضر این است که امکان توسعه این 
تکنولوژی را برای خودمان فراهم کرده ایم و می توانیم این دانش 

فنی را به کشورهای دیگر ارایه کنیم.
وی بــا بیان اینکه تنها تولید این محصــول در بازار رقابتی 
۹ شــرکت دیگری که در دنیا وجود دارند، کافی نیســت و در 
شــرایط تحریم و محدودیت نقل وانتقال ارز و LC و ارتباط با 
شرکت های مهندسی تلاش کرده ایم این مزیت رقابتی را برای 
خود ایجاد کنیم، افزود: از چند ســال قبل ضرورت حرکت به 
ســمت تکنولوژی و فناوری را احســاس کردیم و در نتیجه در 
بهمن ماه ۱۴۰۰ و قبل از آنکه مقام معظم رهبری آن سال را به 
نام حمایت از شرکت های دانش بنیان نام گذاری کنند، ما تبدیل 

به اولین شرکت دانش بنیان بزرگ در کشور شدیم.
صدیقی زاده با بیان اینکه مزیت رقابتی ما، صادرات خدمات 
مهندســی است، افزود: در سه ســال گذشته تلاش کرده ایم تا 
صاحب یک دانش فنی در محصول خودمان باشیم. اگرچه اثبات 

این دانش فنی در دنیــای بین المللی مراحل قانونی و حقوقی 
زیادی دارد؛ اما برای صادرات این خدمات فنی و مهندسی باید 

در این مسیر قرار بگیریم.
مدیرعامل پتروشیمی کارون در خصوص صادرات محصول 
به آفریقا و موانع آن، گفت: صادرات به آفریقا از مسیر آفریقای 
جنوبی انجام می شود، چراکه اکثر کشورها در حوزه پتروشیمی 
مســتقل عمل نکرده و تنها از طریق آفریقــای جنوبی اقدام به 
خرید می کنند. چند ســال قبل دو محموله را به کشور نیجریه 
صادر کردیم؛ اما ازآنجایی که بازار آفریقا در دست اروپایی ها است 
و دلال های اروپایی این بازار را در دست دارند، دیگر نتوانستیم 
ارتباط با آفریقا را ادامه دهیم. وی با بیان اینکه شرکت بورشدکم 
مجارســتان یک شرکت بزرگ تولیدکننده ایزوسیانات دارد که 
عملًا کل بازار اروپا و آفریقا را پوشش می دهد، افزود: درعین حال 
بــرای ما ورود به بازار اروپا یا آفریقا ضرورتی هم نداشــت، چرا 
که آن قدر در خاورمیانه مشتری داریم که عموماً محصولاتمان 
پیش فروش می شــود. صدیقی زاده در رابطه  با محدودیت های 
انتقال ارز در شــرایط تحریم، نیز گفت: محدودیت نقل وانتقال 
ارز برای همه شــرکت های ایرانی وجود دارد؛ اما به دلیل اینکه 
محموله های پتروشــیمی عددهای کوچک و تناژ پایین دارد، 
رقم های بزرگی را شــامل نمی شــود و انتقال ارز مربوط به آن 
مثل فروش نفت سخت نیست. البته مشکلات و محدودیت هایی 
وجود دارد؛ اما این مشکلات آن طور نبوده که نتوانیم حل کنیم.

مدیرعامل پتروشیمی کارون در خصوص فروش لایسنس به 
کشورهای دیگر، گفت: لایسنس هایی که در حوزه پتروشیمی 
تهیه شــده در طول زمان با رویکردی جدید باز تولید شــده و 
به نام شــرکت بعدی ثبت شــده اند. معمولاً شرکت ها از منظر 
کاهش هزینه، افزایش تولید و افزایش پایداری تولید لایسنس 
را باز تعریف و به نام خودشان ثبت می کنند. به عنوان مثال پایه 
ایزوسیانات مربوط به داوکمیکال آمریکا است؛ اما چینی ها، کره 
جنوبی و ژاپن تغییراتی روی این لایســنس داده و به نام خود 

دوباره ثبت کرده اند.

دبیرکل اوپک:

اوپک نگران خروج آنگولا نیست
مدیرعامل پتروشیمی کارون خبر داد:

اعلام آمادگی پتروشیمی کارون برای فروش دانش فنی ایرانی ایزوسیانات 

لزوم مصرف بهینه برق و گاز در کشور با کاهش محسوس دمای هوا
سخنگوی صنعت برق از هموطنان درخواست کرد: با توجه به بارش برف در اکثر نقاط کشور و کاهش محسوس دمای هوا، هموطنان نسبت به کاهش مصرف برق وگاز اقدام کنند.

مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی صنعت برق با اشاره به بیانیه سازمان هواشناسی کشور که اعلام کرده بود در هفته جاری، کشور رسما  وارد زمستان می شود و در سطح گسترده ای از کشور 
با بارش برف شدید و کاهش قابل توجه دما مواجه خواهیم شد گفت : شبکه برق کشور پایدار است و مشکلی در تامین برق هموطنان وجود ندارد .مدیر عامل شرکت توانیر با اشاره به ورود 
سامانه جدید سرما به کشور و افزایش مصرف گاز وبرق و اختلالاتی که ممکن است در سوخت رسانی به نیروگاه ها رخ دهد از هموطنان درخواست کرد انرژی برق و گاز را بهینه مصرف کنند.    
عدم استفاده از بخاری برقی ، تنظیم دمای وسایل گرمایشی منزل بین ۱۸ تا ۲۱ درجه سانتی گراد و عایق بندی درب وپنجره های منازل از جمله توصیه های سخنگوی صنعت برق به هموطنان 
برای کمک به تامین برق و گاز پایدار است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: با سرعت عمل 
بالایی که مدیران صنعت نفت و گاز کشور در حادثه انفجار تروریستی خطوط 
انتقال گاز سراســری داشتند دشمن نتوانســت خللی در گازرسانی به مردم 

ایجاد کند.
به گزارش  سرزمین پویا  و به نقل از شانا؛ رمضانعلی سنگدوینی به انفجار 
تروریســتی در چند نقطه از خطوط انتقال گاز سراســری که هفته گذشته 
روی داد اشاره و اظهار کرد: دشمنان گمان می کردند با این حوادث خللی در 
گازرســانی در آن منطقه یا کل کشور ایجاد خواهند کرد، اما با سرعت عمل 

بالای مدیران صنعت نفت و گاز کشور به اهداف خود نرسیدند.
وی با تقدیر و تشــکر از مدیریت وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز 
ایران در این حادثه افزود: مدیران صنعت نفت و گاز کشور با عملیات فشرده 
و ۲۴ ساعته توانستند مشــکل ایجادشده را برطرف و خطوط آسیب دیده را 
ترمیم کنند که این موضوع باعث شد خللی در گازرسانی به مردم ایجاد نشود 
و تنها گاز بخش کوچکی از روستاهای اطراف منطقه آسیب دیده قطع شد که 

مشکل آن روستاها نیز به سرعت رفع شد.
عضو کمیســیون انرژی مجلس با اشــاره به اینکه مدیریت دیسپچینگ 
شــرکت ملی گاز ایران نیز در این حادثه واکنش سریع و خوبی از خود نشان 
داد، تصریــح کرد: همان طور که شــخص وزیر نفت نیــز بیان کرد نیروهای 
عملیاتــی و فنی وزارت نفت در هر شــرایطی آماده اند و نخواهند گذاشــت 

سوخت رسانی یا گازرسانی در هیچ نقطه ای از کشور با اختلال روبه رو شود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

دشمن در انفجار خطوط گاز به اهداف خود نرسید

توزیع شیرآلات کاهنده مصرف به کجا رسید؟
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پرویز ربیعی دوبلور باسابقه درگذشت
پرویز ربیعی دوبلور باسابقه و پیشکسوت و گوینده نقش های مکمل ساعتی پیش بر اثر ایست قلبی درگذشت.

شهراد بانکی مدیر روابط عمومی انجمن گویندگان و سرپرستان گفتار فیلم از درگذشت پرویز ربیعی خبر داد بیان کرد: پرویز 
ربیعی دوبلور پیشکسوت امشب پنجم اسفند ماه، ساعتی پیش در سن ۸۴ سالگی بر اثر ایست قلبی درگذشت. به گفته بانکی، 

ربیعی بیماری نداشته و طی چند روز گذشته هم مشغول به فعالیت دوبله بوده است.
ربیعی متولد سال ۱۳۱۸ بود و طی بیش از چهار دهه حضورش در دوبله، نقش های زیادی را گفته که از تعدد و تنوع زیادی 
برخوردار است. ربیعی دوبلور شخصیت کائوچیو در »جنگجویان کوهستان« بود و در مجموعه هایی چون »آقای نجار«، »پدر پسر 
شــجاع« و »فرار از زندان« نیز گویندگی کرده اســت. وی از سال ۱۳۶۸ گوینده رادیو هم بوده  و در برنامه »صبح جمعه با شما« 

نیز گویندگی کرده است. 

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: 66۴80۱۳2

خ انقلاب   - فلسطین جنوبی کوی نایبی پلاک 2 طبقه 5
چاپ: شاخه سبز صندق پستی 8۳56- ۱۴۱55      

www.sarzaminpooya.com

همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

 مزوتراپی مو از ریزش
 مو جلوگیری می کند؟

نوشــین طاهری نوری - مزوتراپی مو یک روش درمانی غیر تهاجمی 
برای تقویت و رشــد مو اســت. در این روش، ترکیبی از ویتامین ها، مواد 
معدنی و اســیدهای آمینه به پوست سر تزریق می شود تا رشد و ضخامت 
موها بیشــتر شود. این روش به طور گســترده ای برای درمان ریزش مو و 
تقویت موهای نازک اســتفاده می شود و می تواند بهبودی قابل توجهی در 

زیبایی و جذابیت ظاهری افراد داشته باشد.
مزوتراپی مو برای چه کسانی مناسب است؟

ریزش مو: اگر شــما با مشــکل ریزش مو روبرو هســتید و می خواهید 
موهایتان را تقویت و ترمیم کنید، مزوتراپی مو یک گزینه مناســب برای 

شما است.
رشــد مو ضعیف: افرادی که موهای نازک و ضعیفی دارند و می خواهند 

آنها را تقویت کنند، می توانند به مزوتراپی مو روی آورند.
موهای آسیب دیده: اگر موهای شما به دلیل استفاده از مواد شیمیایی، 
حرارت یا سایر عوامل آسیب دیدند، مزوتراپی مو می تواند به ترمیم و تقویت 

آنها کمک کند.
صاحبان موهای نازک و کم حجم: اگر موهای شــما نازک و کم حجم 
هســتند و می خواهید آنها را حجیم تر کنید، مزوتراپی مو می تواند به شما 

کمک کند.
مزوتراپی مو برای همه افراد مناسب نیست. مثلا:

افرادی که دچار سرطان هستند و تحت شیمی درمانی قرار دارند.
افرادی که بیماری های پوستی دارند.

افرادی که دوران بارداری و شیردهی قرار دارند.
افرادی که داروهای ضد انعقاد خون مصرف می کنند.

افرادی که بیماری های نظیر هپاتیت، ایدز، دیابت دارند.

افرادی که در محل تزریق دچار عفونت پوستی هستند.
مزوتراپی مو چگونه انجام می شود؟

مزوتراپی مو یک روش درمانی است که با استفاده از تزریق مواد خاص به 
پوست سر، به تقویت موها کمک می کند. این روش عموماً توسط پزشکان 

متخصص مو و پوست انجام می شود و مراحل زیر را شامل می شود:
مشــاوره: در این مرحله، شما با پزشک متخصص مو و پوست مشورت 
می کنید. در این جلســه می توانید درباره مشکلات مویی خود، انتظاراتتان 
و سوالاتتان با او صحبت کنید. پزشک بررسی می کند که آیا مزوتراپی مو 
برای شــما مناسب اســت یا نه. همچنین ممکن است آزمایش هایی برای 

مشخص شدن علت اصلی ریزش مو برای شما انجام شود.
آماده سازی: در مرحله بعدی، پوست سر شما برای دریافت مواد تزریقی 
آماده می شود. این مرحله شامل تمیز کردن منطقه و استفاده از ضدعفونی 

کننده است.
تزریــق مواد: در این مرحله، پزشــک مواد مخصوصی را با اســتفاده از 
سوزن های نازک به پوست سر تزریق می کند. تعداد و مکان تزریق ها بسته 

به نیازهای شما و توصیه پزشک متغیر است.
برای کســب نتایج مطلوب لازم است جلسات مزوتراپی را تکرار کنید و 

مراقبت های تکمیلی را انجام دهید.
مزایا و معایب مزوتراپی مو

مزوتراپی مو یک روش درمانی است که مزایا و معایب خاص خود را دارد. 
در ادامه به برخی از مزایا و معایب مزوتراپی مو اشاره می کنیم:

مزایا:
تقویت موها: مزوتراپی مو با تزریق مواد مخصوص به پوســت ســر، به 

تقویت و ترمیم موها کمک می کند.
افزایش ضخامت موها: بــا انجام مزوتراپی مو، می توان ضخامت موها را 

بهبود بخشید. این روش می تواند موهای نازک و کم پشت را حجم دهد.
ریزش موها را کاهــش می دهد: مزوتراپی مو می تواند به کاهش ریزش 

موها کمک کند و موهای سالم تر و قوی تری را ترمیم کند.
راهکار غیرجراحی: مزوتراپی مو یک روش غیرجراحی است و نیازی به 
برش و جراحی ندارد. این روش از سوزن های نازک برای تزریق مواد استفاده 

می کند، بنابراین زمان بهبودی و درد بعد از روش کمتر هستند.
معایب:

نیاز به جلسات مکرر: برای دست یابی به نتایج دائمی، ممکن است نیاز به 
تکرار جلسات مزوتراپی مو باشد به همین دلیل زمان و هزینه بیشتری دارد.

عوارض جانبی: مزوتراپی مو در عموم موارد بی خطر اســت، اما بعضی از 
عوارض جانبی ممکن است شامل التهاب، خارش، قرمزی و درد موقت در 

محل تزریق باشد.
نتایج متغیر: نتایــج مزوتراپی بین افراد متفاوت اســت. عواملی مانند 
وضعیــت اولیه مو، علت ریزش مو، واکنــش بدن به مواد تزریقی و توانایی 

رشد موی شما می توانند تأثیرگذار باشند.
نتیجه گیری

بهتر اســت که قبل از تصمیم گیــری درباره مزوتراپی مو، با پزشــک 
متخصص پوســت و مو مشــورت کنید تا در مورد مزایا، معایب آن مطلع 
شــوید. همچنین باید در انتخاب پزشک خود دقت کنید تا بهترین نتایج 
را دریافت کنید زیرا ممکن است مزوتراپی برای شما نتیجه خوبی نداشته 

باشد و فقط هزینه اضافی پرداخت کنید.

سرمقاله

رئیس شورای هماهنگی پاسداشت زبان فارسی:

برای تغییر نام های غیرفارسی تحصن هم می کنیم
در جلســه کارگروه پاسداشــت زبان 
فارســی از تغییر ورودی های شــهرها و 
شهرستان ها از حروف انگلیسی به فارسی 
تا پایان ســال، تغییر نام  مراکز تجاری از 
اســم های غیرفارســی و اینکه حتی اگر 
لازم باشد برای تغییر نام های غیرفارسی 

تحصن می کنند گفته شد.
یاســر احمدونــد، رئیــس شــورای 
هماهنگی پاسداشــت زبان فارســی در 
هفتمین نشســت کارگروه پاسداشــت 
زبان فارســی کــه امروز )دوشــنبه، ۳۰ 
بهمن( در محل وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی برگزار شد در سخنانی با اشاره به 
نامه نگاری  با اســتان ها درباره اعلام موارد 
اســتفاده از حروف غیرفارســی و عموما 
انگلیســی در ورودی های شهرها، گفت: 
تعدادی از اســتان ها اعــلام کردند چه 
شهرهایی مشکل دارند، البته در مواردی 
هم اعلام شده بود که هیچ شهری اینطور 
نیست و در ورودی حروف انگلیسی ندارد؛ 
البتــه زمانی که گزارش را دریافت کردم، 
این موضوع مــورد تعجبم بــود زیرا در 
ورودی اکثر شــهرها حروف انگلیسی به 

چشم می خورد.
 او در ادامه با تشکر از مدیران استان ها 
اظهار امیــدواری کرد گزارش بعدی امحا 
و تغییر ورودی ها از حروف انگلیســی و 
جایگزینی شــان با خط فارسی باشد و تا 

شــب عید نوروز و ایام سال جدید، همه 
اینها تغییر کند و در سال آینده در هیچ 
شــهری ورودی با زبان انگلیســی وجود 

نداشته باشد.
احمدوند از مدیران استان ها خواست 
تا پیگیر این موضوع باشــند تا این اتفاق 
نادرست حل شود و شاهد این حروف در 

شهرهای مختلف نباشیم. 
او با اشاره به مصوبه جلسه ششم مبنی 
بر تغییر نام مجتمع های تجاری در تهران 
تــا پایان بهمن ۱۴۰۲، گفــت: اداره کل 
ارشاد تهران ارزیابی خوب و میدانی داشته 
و در ماه های گذشته به مجتمع ها اخطار  
داده و به پلیس نیز اطلاع داده  شده است 
که قرار اســت  تا پایان بهمن این نام ها 
تغییر کند و اوایل اسفند جشن تغییر نام 
داشته باشیم و از کســانی که نامشان را 

تغییر داده اند، تقدیر کنیم.
البته در ادامه علی پناه معاون مدیرکل 
اداره فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان 
تهران درباره روند تغییر نام مراکز تجاری  
توضیح داد و یادآور شد: در چند روز اخیر 
از این مراکز مراجعه داشتند که اسفندماه  
اوج  کارشان است و تا پایان فروردین برای 
تغییر نام فرصت دهید که این ماجرا فرار 
رو به جلوســت. چندین بار تمدید شده 
و خــوب می دانند قابل تمدید نیســت 
امــا می گویند نام ها جزئــی از بنا بوده و 

می توانند از خلوتی عید نوروز برای تغییر 
و بنایی استفاده کنند.  البته از ۲۲ مرکز 
تجاری، دو مورد اسم را پایین آوردند اما 
عملا در ســاختمان ها و مسیریاب ها نام 

قبلی درج شده است.
او افزود: ما در میدان جنگ هستیم و 
بسیاری راضی به این کار نیستند؛ تعدادی 
مجتمع هستند که اســم ایرانی انتخاب 
کرده اند، پیشــنهادم این است از مراکزی 

که اسم های ایرانی دارند تقدیر کنیم.
 یاسر احمدوند پس از سخنان علی پناه 
ابا اظهار امیدواری از اینکه تغییر اســامی 
در تهــران زودتر اتفاق بیفتــد، گفت: از 
مســئله تغییر نام مراکز تجــاری کوتاه 
نمی آییــم و ایــن موضــوع را پیگیری 
می کنیم. در جلسات این موضوع را تکرار 
می کنیم و پیگیری می کنیم تا به نتیجه 
برســد، به هیچ عنوان کوتــاه نمی آییم، 
اگر لازم باشــد جلسه ای را در مقابل این 
مراکز برگــزار و تحصــن می کنیم تا به 
نتیجه برســد. باید  شــورا فعال تر  عمل 
کند و اســتان ها پیگیری مردانه داشــته 
باشند.  البته در این جلسه بر این موضوع 
تأکید شد: جریان اقناعی به موازات اقدام 
سلبی باید جریان داشته باشد.  در ادامه 
هادی خورشاهیان دبیر کارگروه شورای 
پاسداشت زبان فارســی درباره اینکه در 
صدا و ســیما بر روی گســترش واژگان 

فارســی کار نمی شــود  و درباره نام های 
غیرفارســی برنامه های تلویزیونی، گفت: 
در برنامه های تلویزیونی از اسامی ای چون 
نگاتیو، کودک شو، پانتولیگ و... استفاده 
می شــود. در گزارش های ورزشی نیز از 
واژگان بیگانه چون لیگ استفاده می شود.

 احمدوند با بیــان اینکه این موضوع 
پیش تر مطرح شده بود  که اسامی بیگانه 
را پیگیری کنند و تغییر دهند که به نتیجه 
نرسید گفت: من در شبکه ایکس )توئیتر 
سابق( درباره این موضوع نوشتم و گفتم  
اصلاح شود و بعد هم در برنامه ای شروع 
به توجیه کردند کــه خود واژه تلویزیون 
فارسی نیست. ما مسئله شخصی با هیج 
فردی داریم. برنامه های شورا جایگاه ملی 
دارد و نمایندگان دستگاه ها در این شورا 
باید مصوبات را پیگیری کنند.  مشکلات 
زیادی در حوزه زبان فارسی در صداوسیما 

وجود دارد.
نسرین پرویزی، نماینده فرهنگستان 
زبان و ادب فارســی نیز از نامه غلامعلی 
حــداد عادل رئیس فرهنگســتان درباره 
نام هــای برنامه های تلویزیونی و پیگیری 

فرهنگستان در این زمینه خبر داد.
احمدونــد هــم گفــت: فعالیت های 
فرهنگســتان زبان و ادبیات فارســی و 
شورای هماهنگی پاسداست زبان فارسی 
می تواند مکمل یکدیگر باشــد و در کنار 

هم برای تاثیرگذاری هرچه بیشتر تلاش 
کنیم. او تاکید کرد: بخش رصد و ارزیابی 
این شــورا به تازگی تشــکیل شده است 
و از ابتدای ســال جدید کار خود را آغاز 
می کند. همچنیــن در مورد فعالیت های 
ترویجی و ایجابی دبیرخانه شورا فعال تر 
عمل خواهد کرد و به زودی شــاهد یک 
تحــول در فعالیت های دبیرخانه شــورا 
خواهیم بود.  احمدوند در بخش دیگری 
از این نشست بر اینکه در مجوزها از ابتدا 
نام ها باید فارســی باشــد تا در ادامه به 
مشکلات این چنینی برخورد نکنیم، تأکید 
کرد و گفــت: در درگاه مجوز کســب و 
کارها الزامی به رعایت این قانون )استفاده 
از اسم فارسی( وجود ندارد. باید مکاتباتی 

صورت بگیرد تــا برای همه مجوزها الزام 
نام فارســی وجود داشــته باشد و مرجع 
تشخیص نیز فرهنگستان است؛ در واقع 
نام کسب و کارها قبل از مجوز، تایید شود. 
رئیس شورای هماهنگی پاسداشت زبان 
فارســی تصریح کرد: اگر سازمان ثبت و 
اسناد کشور هدفش حذف اسامی بیگانه 
در اصناف باشــد باید فرهنگستان زبان  و 
ادبیات فارسی را مرجع تشخیص فارسی 

بودن اسامی قرار دهد.
او ادامه داد: اداره ثبت و اســناد کشور 
به واسطه صدور مجوزها یک حق را ایجاد 
می کند، که اگر الزامات قانونی پاسداشت 
زبان فارســی رعایت نشود در آینده برای 

اصلاح شرایط دچار مشکل خواهیم شد.

رییس ســازمان ســینمایی سوره 
از افتتاح ســالن هــای جدید پردیس 
سینما آزادی همزمان با آغاز اکران های 

نوروزی خبر داد.
تبدیــل پردیس  پروژه توســعه و 
سینما آزادی به مجموعه فرهنگی چند 
منظوره که شامل ســاخت سالن های 
ســینمایی  سالن  جدید،  ســینمایی 
کودک، شــهربازی کودکان و فروشگاه 
کتاب و محصولات فرهنگی اســت از 
ابتدای دی ماه امســال آغاز شده است 
و تــا پایان ســال آمــاده بهره برداری 
می شود. در این طرح ۵ سالن سینمایی 
بــا ظرفیت بیــش از ۳۲۰ صندلی به 
مجموعه سینمایی آزادی اضافه خواهد 
شد تا این پردیس ســینمایی به یک 
کامپلکس فرهنگی ۱۰ ســالنه تبدیل 

شود.
بر همین اساس حمیدرضا جعفریان 
رئیس ســازمان سینمایی ســوره در 
گفت وگویــی در حاشــیه بازدیــد از 
پروژه توســعه سینما آزادی با اشاره به 
ضریب اشــغال بالای پردیس ســینما 
آزادی گفت: این ســینما هم به لحاظ 
موقعیت جغرافیایی و دسترسی و هم 
به لحاظ حافظه تاریخی و نوســتالژی 
جایگاه خاصــی در بین مــردم دارد. 
حتی با وجود گســترش پردیس های 
سینمایی در سراسر شهر تهران و چند 
سالنه شدن تعدادی زیادی از سینماها، 
همچنان سینما آزادی پیشتاز است و 
جایگاه خودش را در فروش از دســت 

نداده است.
وی افزود: عــلاوه بر عملکرد خوب 
ســینما آزادی، اســم ایــن مجموعه 

همیشه به عنوان یک سینمای مرجع 
مطرح بوده اســت. بــه نوعی می توان 
گفت که ســینماداران همیشه چشم 
شأن به سینما آزادی بوده که چه کار 
می کند. امسال هم که این مجموعه به 
دلیل بازســازی در اکران های مردمی 
جشــنواره فجر حضور نداشت، گویی 

جشنواره فجر چیزی کم داشت.
رئیس سازمان سینمایی سوره افزود: 
موضوع توســعه ســینما آزادی از سه 
ســال پیش مطرح بود. ما می دانستیم 
که ســینما آزادی هم به لحاظ جذب 
مخاطب و هم فروش ظرفیت بیشتری 
دارد. به تعبیر برخی دوســتان، خاک 
ســینما آزادی طلاست و هر چقدر در 
ســینما آزادی سالن بســازیم باز هم 

فروش در آن افزایش پیدا می کند.
وی با اشــاره به آغاز پروژه توسعه 
سینما آزادی از دی ماه امسال توسط 
تیم جدید مدیریت مؤسسه بهمن سبز 
بیان کرد: این اتفاق به همت مدیریت 
توسعه منابع و بخش حقوقی و املاک 
حوزه هنری انقلاب اسلامی، آقایان قره 
داغی و ملک ثابت رخ داد. ما توانستیم 
۴ طبقــه تجاری ســینما آزادی را که 
سال ها بود از آن استفاده نمی شد تهاتر 
کنیم تا این طبقات بالاخره در اختیار 
حوزه هنری قرار بگیرد و بتوانیم آنها را 
بازسازی کنیم. در این ۲ سه سال اخیر 
مترصد فرصت و منابــع برای این کار 

بودیم که الحمدالله امسال محقق شد.
جعفریان درباره زمان افتتاح سینما 
آزادی گفت: اگر روند بازسازی با همین 
سرعتی که پیش آمده به سرانجام برسد، 
ما می توانیم به زودی سالن های جدید 

سینما آزادی را افتتاح کنیم و همزمان 
با اکران های نوروزی ۵ ســالن جدید 
پردیس سینما آزادی مورد بهره برداری 
قرار گیرد. پس از بهره برداری از سالن ها 
سینما و کامل شدن دیگر بخش هایی 
که در حال نوســازی و بازسازی است، 
مراسم افتتاحیه رسمی این مجموعه را 

اوایل سال آینده برگزار خواهیم کرد.
وی در پایان با تاکید بر اینکه توسعه 
ســینما آزادی الگویی بــرای حرکت 
مجموعه بهمن ســبز به سمت ساخت 
فرهنگی  چندمنظــوره  مجموعه های 
خانــواده محور خواهد بــود، گفت: در 
بازسازی ســینما آزادی تلاش کردیم 
به ســمت مجموعه های چندمنظوره 
خانــواده محور حرکــت کنیم. در این 
مجتمع یک بخــش تجاری برای رفت 
و آمد و خرید خانواده هــا وجود دارد. 
یک طبقه آن ویژه کودکان است تا در 
کنار خانــواده بتوانند از فضای موجود 
استفاده کنند و یک طبقه دیگر نیز به 
محصولات فرهنگی، کتاب و انتشارات 
سوره مهر اختصاص دارد. در مجموع ما 
تلاش کردیم همه این خدمات فرهنگی 
را در کنــار همدیگر در یک مجتمع به 
صــورت متمرکز در کنار ســالن های 

سینمایی توسعه دهیم.

محمد خزاعی:

سینماگران باید برای هر حضورشان در حوزه بین الملل به سازمان سینمایی مراجعه کنند 
محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی ضمن توضیح شرایط تصویب سند 
ملی ســینما گفت: فیلم هایی که بدون مجوز در خارج از ایران در جشنواره ها 

شرکت می کنند در ادامه فعالیت فیلم سازش تاثیر خواهند گذاشت. 
محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی گفت: چند سالی است که برای این 
سند کار می شود و ۳ سال قبل کارگرهی متشکل از بنده،  آقای جعفری جلوه،  
آقای ایمانی و آقای نیرومند شکل گرفت که سند اولیه در این شورا نوشته و به 
رئیس سازمان سینمایی وقت ارائه شد و نظراتی از اعضا سینما در رابطه با آن گرفته شد، بعد از مدتی هم این کارگروه تعطیل شد. 
وی ادامه داد: یکی از اقدامات خوب وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در دوره فعلی احیا شورای هنر بود که تعطیل شده بود، 
در شورای هنر مجددا مطرح شد که سند ملی سینما تصویب شود، ماموریت مجددا به ما سپرده شد و کارگروه تخصصی آن را 
شکل دادیم تا به یک سند جامع و کامل برسیم که بتواند افق های پیش روی ما را مشخص کند. این کارگروه تقریبا ۱۰۰ سند 
راهبردی از کشورهای مختلف را بررسی کردند؛  که در کشورهای مختلف به چه مسایلی پرداخته شده و نقاط ضعف و قوت این 
کشورها چه مواردی بوده است،  البته نه به معنای اینکه تقلیدی انجام شود ولی این سندها بررسی شد از همه جنبه ها و در نهایت 
سند ملی سینما براساس فضای سینمای ملی ایران مدون شده و الان آماده است، بحث تصمیم گیری نهایی و اصلاح سند را تا 
آخر سال خواهیم داشت و در سال بعد این سند به  صحن شورای هنر ارایه خواهد شد و بعد انشاالله بتوانیم آن را برای شورای 
عالی انقلاب فرهنگی ارایه بدهیم.  خزاعی گفت: البته قبل از این تلاش می کنیم سند مدون شده و تمام شده را در خود کارگروه 
تخصصی در معرض نظرات دوستان خانه سینما قرار می دهیم تا اگر نظر تخصصی داشتند بیان شود که اجماع کاملی راجع به 

این صنعت در حوزه  توسعه  سینمای ایران اتفاق بیفتد. 
* حضور آثار سینمایی در جشنواره های خارجی بدون مجوز در فعالیت آینده سینماگر مؤثر خواهد بود 

رئیس سازمان سینمایی در رابطه با حضور برخی آثار در جشنواره های خارجی بدون مجوز سازمان سینمایی گفت: سینماگران 
باید برای هر حضورشــان در حوزه  بین الملل به سازمان ســینمایی مراجعه کنند و مسئولین مربوطه واقعا همکاری می کنند و 
حتی اگر وقتشــان کم باشد جلســات فوق العاده ای را برگزار می کنند؛  متاسفانه ما چند اثر را داشتیم که بدون پروانه  نمایش در 
جشنواره های خارجی حضور پیدا کردند، در سازمان سینمایی با این دوستان که  گفت وگو خواهد شد و قطعا بحث هایی خواهیم 
داشت؛ این اتفاق که برای تعداد معدودی از افراد افتاده در کارهای آتی که قصد انجام آن را دارند و یا پروانه هایی که می خواهند 
دریافت کنند تاثیر خواهد داشت.  وی افزود: راه تعامل در سازمان سینمایی باز است، اگر اثری مطابق با قانون تولید شده باشد 
برای صدور مجوزش همکاری خواهد شد اگر هم خلاف قانون باشد که از دسترس ما خارج است، برای هر کاری چهارچوبی وجود 
دارد و باید رعایت شود. با تعامل همه موارد حل می شود اما بعضی علاقه ای به این تعامل ندارند چرا که منافشان در داخل کشور 

تعریف نشده است و دغدغه ای هم برای حضور داخلی فیلم ندارند. 
* نگاهی به منشا قاچاق آثار سینمایی؛ برخی صاحبان آثار خیلی نگران نیستند

 
وی در رابطه آثار قاچاق شده در سینما گفت: هر فیلمی را که متوجه قاچاق آن شدیم از مراجع قانونی پیگیری کردیم تا منشا 
آن مشخص شود؛ رایت خیلی از فیلم ها در خارج از کشور فروخته شده بود و مربوط به خارج از کشور بود که منتشر شده بود و 
قبل از اینکه برنامه ریزی جدی برای اکران داخلی داشته باشند رایت اثر را فروخته بودند و نمایش داده بودند. بعضی از فیلم ها که 
ما پیگیری کردیم متاسفانه خود عوامل در توزیع این فیلم ها نقش داشتند  که پرونده شان معلوم است؛ نه عامدانه ولی مشکلیبا 

اینکه فیلمشان منتشر شود نداشتند؛ یک فیلم هم که کاملا عامدانه توسط عوامل فیلم منتشر شده بود. 

حمیدرضا جعفریان مطرح کرد؛

توسعه سینما آزادی پس از سه سال محقق شد

نام نویسی برای اعزام ۸۵ هزار و ۵۵۰ زائر واجد شرایط حج تمتع 
۱۴۰۳ در کاروان های سراسر کشور آغاز شد.

براســاس اعلام سازمان حج و زیارت از امروز ششم اسفند ماه نام 
نویســی زائران واجد شرایط اعزام به ســرزمین وحی در کاروان های 

سراسر کشور آغاز شد.
بر همین اســاس واجدین شــرایط اعزام به حج تمتع ۱۴۰۳ باید 

برای اعزام به سرزمین وحی دارای شرایط ذیل باشند.
واجدان شرایط ثبت نام:

الف( افرادی که بر اســاس اعلام قبلی ســازمان حــج و زیارت با 
مراجعه به ســامانه reserve.haj.ir اقدام به پیش ثبت نام کرده 

و واریز وجه انجام داده اند.
ب( افرادی که در کاروان های حج تمتع ســال ۱۳۹۹ نام نویسی و 

وجوه مربوط را واریز کرده و انصراف نداده اند.
توجه: اولویت ثبت نام در کاروان با واجدین شــرایط )بند 
الــف و ب( منــدرج در این اطلاعیه اســت، از این رو بمنظور 

رعایت حقوق این عزیزان، جهت ایجاد امکان بررسی و انتخاب 
کاروان مورد نظر فرآیند پیش ثبت نام از ســاعت ۲۳:۰۰ روز 
جمعه ۰۴/۱۲/۱۴۰۲ متوقف خواهد شد و این عزیزان از تاریخ 
شروع ثبت نام )۰۶/۱۲/۱۴۰۲( تا ۰۹/۱۲/۱۴۰۲ برای انتخاب 
کاروان و تکمیل فرآیند ثبت نام فرصت خواهند داشت، لیکن 
درصورت عدم مراجعه ایشــان در بازه زمانی یاد شده و وجود 
ظرفیت خالی پــس از پایان تاریخ مقــرر، باقیمانده ظرفیت 

کاروانها با فراخوان از اولویت های بعدی تکمیل خواهد شد.
نحوه انتخاب و ثبت نام در کاروان:

انتخــاب کاروان و ثبت نــام در آن با مراجعه به نشــانی اینترنتی 
my.haj.ir و بصورت غیرحضوری بوده و متقاضیان می بایست ابتدا 
نسبت به انتخاب و ثبت نام در یکی از کاروان های استان محل سکونت 
خود مبادرت کرده و ســپس حداکثر ظرف مدت ۴۸ ساعت به دفتر 
مدیر کاروان  مراجعه و ســایر مراحل ثبت نام )تحویل مدارک، انجام 

معاینات، اخذ تأییدیه پزشکی( را پیگیری کنند.

مــدارک مورد نیاز هنگام مراجعه بــه دفتر مدیر کاروان 
بمنظور قطعی کردن ثبت نام:

– اصــل قبــض ودیعه گذاری اولیــه )بجز ثبت نام شــدگان در 
کاروانهای حج سال ۱۳۹۹(.

– کارت ملی.

توضیح: زمان تحویل ســایر مدارک مورد نیــاز از قبیل: گذرنامه 
معتبر و عکس، پس از انجام ثبت نام، از طریق مدیرکاروان به متقاضی 
اعلام خواهد شد؛ تأکید می گردد ضروری است نسبت به آماده سازی 

گذرنامه معتبر و عکس از هم اکنون اقدام گردد.
ضمنــاً تمامــی متقاضیــان اعزام برای ســفر حج تمتع ســال 
۱۴۰۳می بایست دارای گذرنامه حداقل با تاریخ اعتبار ۲۰/۰۹/۱۴۰۳ 

باشند.
هزینه تشرف:

هزینه قطعی این سفر معنوی بر مبنای مخارج ارزی و ریالی برای 
هر زائر محاسبه و مبلغ نهایی آن متناسب با گروه قیمتی هر کاروان 
تعیین شده  است. ضروری است پس از انتخاب کاروان مورد نظر، مبلغ 
باقیمانده هزینه سفر حداکثر ظرف یک هفته از طریق سامانه  حج و 

زیارت به نشانی my.haj.ir پرداخت شود.
* خط و نشان سنگین عربستان برای حج

عربســتان سعودی به زائران کشــورهای دیگر و ساکنان خارجی 

مقیم این کشور هشدار داد که در مراسم حج آینده بدون مجوزهای 
لازم شرکت نکنند، وگرنه مشمول مجازات های سخت خواهند شد.

مقامات عربستان سعودی با همکاری اداره کل گذرنامه این کشور، 
مجازات های ســختی را برای هر کسی که در حال نقض قوانین حج 
باشد، وضع کرده اند. وزارت حج و عمره تاکید کرد که انجام حج بدون 
مجوزهای لازم که هنگام ثبت نام برای این مناسک دریافت می شود، 
حرام اســت و انجام آن جریمه ۵۰ هزار ریال )حدود ۱۳ هزار و ۳۰۰ 
دلار( سعودی خواهد داشت. همچنین افرادی که بدون مجوز در حال 
جابه جایی زائران دستگیر شوند تا سقف ۵۰ هزار ریال سعودی جریمه 
نقدی خواهند داشــت. اتباع خارجی در صورت محکوم شدن به این 
گونه جرائم پس از گذراندن حکم ۶ ماه حبس، از عربســتان سعودی 
اخراج خواهند شــد. آنها دوباره ۱۰ ســال ممنوعیت ورود به کشور 
خواهند داشــت. رسانه های عربستان همچنین اعلام کرده اند افرادی 
که قوانین این کشــور در حج را زیر پا می گذارند، توسط رسانه ها به 

شکلی علنی معرفی شده و بی اعتبار می شوند.

ثبت نام حج تمتع ۱۴۰۳ آغاز شد

خبر

خبر
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